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خانه  هنر   میرا

در جلسه بررسی آخرین وضعیت تولید انجام شد
 اتخاذ تدابیر لازم برای استمرار رشد تولید 

و و سال ۱۴۰۳ در ماه های پیش ر

وهای  کاهش ناترازی بنزین با وارد شدن خودر
برقی و هیبریدی

آیا ۷ برابر بودن قیمت بنزین در ایران 
نسبت به آمریکا صحت دارد؟
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انتخابات؛ جناح ها، دولت و شورای نگهبان
ناصر ایمانی تحقق تاکید رهبــر انقلاب برای افزایش مشــارکت انتخاباتی، 
صرفا وظیفه دولت یا نهادهای حاکمیت نیست بلکه این وظیفه به عهده جریانهای 
سیاســی،احزاب ،جناح ها و شــخصیت های مورد احترام مردم اســت.همه 
اینها وظیفه دارند و نباید این وظیفه را صرفا دولتی کنیم.دولت و نهاد های دولتی از هر 
دخالتی در انتخابات دست بردارند، این خوب نیســت که در برخی حوزه های 
انتخابیه شنیده می شود که مردم می گویند این کاندیدا، نامزد فلان نهاد است.اینها 
به سلامت انتخابات و میزان مشــارکت آســیب جدی می زند. تمام نهادهای 
حاکمیت و قوه مجریه و همه دســت اندرکاران دیگر باید از دخالت در انتخابات 

جدا پرهیز کنند ،این پرهیز موجب بالا بردن مشارکت خواهد شد.

یادداشت

خریــدار  درپــی مطرح شــدن اخبــاری بر 
محدودیت فروش نان با یک کارت بانکی در برخی 
نانوایی ها، مجری طرح هوشمندسازی یارانه آرد 
و نان تصریح کــرد: روال خرید نان به صورت قبل 
بوده و این ادعا، تخلف یک نانوایی اســت که قبلا 
هم تخلفاتی داشت و یک میلیارد و ۸۰۰ میلیون 

تومان جریمه شده بود.
هفته گذشــته ادعایی مبنی بر ممنوعیت فروش 
بیشتر از چهار عدد نان با یک کارت بانکی مطرح 
شــد؛ حال آنکه چنین موضوعی اساســا با هدف 
طرح هوشمندســازی آرد و نان که جلوگیری از 
ســهمیه بندی بوده، در تعارض است و این ادعا از 
سوی مســئولان پیگیری و تاکید شد که سامانه 
هوشــمند توزیع آرد یارانه ای هیــچ محدودیتی 
برای خرید نان خانوار ایجاد نکرده اســت و روی 
کارت خوان ها هم هیــچ محدودیتی برای خرید 

نان خانوارها وجود ندارد.

در این خصــوص محمد جــلال - مجری طرح 
هوشمندسازی یارانه آرد ونان- اظهار کرد: خبری 
که در رســانه ها مبنی بر ممنوعیت خرید بیش از 
چهار نان با یک کارت بانکی منتشــر شــده است 
صحت ندارد. روال خرید نان به صورت قبل بوده و 

این موضوع، تخلف یک نانوایی است.
دولت سیزدهم از اواخر سال ۱۴۰۰،  خود را برای 
حذف ارز ترجیحی و اجرای طرح مردمی ســازی 
یارانه ها آماده می کرد. یکی از مهم ترین اقداماتی 
که باید دولت انجام می داد، اتخاذ یک تدبیر برای 
یارانه آرد و نان بود. زیرا یارانه سنگین اختصاصی 
به آرد و نان فســادهایی را در این حوزه شکل داده 
بود که پیش بینی می شد با ورود به سال ۱۴۰۱ با 
توجه به تحولات اقتصاد جهانی )جنگ اوکراین و 
گران شــدن قیمت گندم( و اقتصاد داخلی )آزاد 
شــدن قیمت آرد صنف و صنعــت(، در صورت 
عدم اتخاذ تدابیر لازم، این فســاد شدت پیدا کند 
به گونه ای که رسیدن نان یارانه ای به دست مردم 

را تحت الشعاع قرار دهد.
دولت در شرایطی باید برای یارانه آرد و نان تدبیر 
می کرد که سیدابراهیم رئیسی -رئیس جمهور- 
تاکید داشــت اولا قیمت نان آزادســازی )حذف 
یارانــه و چندبرابر شــدن قیمت( نشــود؛ دوم 

اینکه نان برای مردم ســهمیه بندی نشود. با این 
پیش فرض و تاکید، وزارت اقتصاد پیشــنهاد داد 
زیرساخت فنی هوشمندی ایجاد شود که با ایجاد 
شــفافیت در توزیع آرد و نان یارانه ای، فســاد به 
حداقل کاهش یابد.  درواقع »طرح هوشــمندی 
یارانه آرد ونان« به اجرا درآمد تا نان سهمیه بندی 

نشود.
 اکنون با گذشــت حدود۲۰ ماه از اغاز آجرای این 
طرح، دستاوردهای آن نمایان شده است. میزان 
مصرف آرد یارانه ای که پیش بینی می شــد بدون 
اجرای طرح هوشمندســازی یارانه آرد و نان در 
ســال ۱۴۰۱ رکورد زده و با افزایش ۱۲ درصدی 
به ۹ میلیون و ۷۵۰ هزار تن برسد، نه تنها افزایش 
نیافــت بلکه با چهــار درصد کاهش )نســبت به 
مصرف سال ۱۴۰۰( به ۸ میلیون و ۲۰۰ هزار تن 
رسید که معادل مصرف آرد یارانه ای سال ۱۳۹۸ 

است. 
در ادامه این روند کاهشی، برآورد می شود میزان 
مصرف آرد یارانه ای در پایان سال جاری به حدود 
هشــت میلیون و ۱۰۰ هزار تن کاهــش یابد. در 
حالی که اگر طرح هوشمندســازی اجرا نمی شد، 
میزان مصرف آرد یارانه ای در پایان ســال ۱۴۰۲ 

به ۹ میلیون و ۸۶۰ هزار تن می رسید.

آب

تهران چهارمین سال خشــک را در حالی پشت 
سرمی گذارد که ســرانه مصرف آب در آن ۲۵۰ 
لیتر در شبانه روز به ازای هر نفر است، برای مقابله 
با بی آبی در تهــران در تازه ترین تصمیم ادارات 
دولتی ملزم بــه صرفه جویــی ۲۵ درصدی آب 

شدند.
بررســی های آمــاری ۵۰ ســال اخیر نشــان 
می دهد که متوســط حجم بارش های یکساله 
اســتان تهران ۲۸۰.۴ میلی متر بوده اما میزان 
بارندگی هایی که در ۱۰۰ روز نخســت ســال 
آبی جــاری در این اســتان رخ داده، فقط ۳۳.۹ 
میلی متر معــادل ۱۲.۱ درصــد بارندگی های 

سالانه است.در بســیاری از کشــورها با سرانه 
بارش ســالانه ۷۵۰ میلی متر میزان مصرف آب 
هر نفر ۱۶۸ لیتر در شــبانه روز است اما در تهران 
با وجود متوســط بارندگی ۱۹۰ میلی متری در 
سال های اخیر، هر شــهروند تهرانی ۲۵۰ لیتر 
در شــبانه روز آب مصرف می کند که این میزان 
حدود دو برابر الگوی تعیین شــده ۱۳۰ لیتر در 

شبانه روز است.
هر چندکه مســوولان آبی اعــلام کرده اند که 
برنامه ای برای جیره بنــدی آب در تهران وجود 
ندارد اما نگرانی تامین آب در تهران وجود دارد، 
به همین دلیل به تازگــی قرارگاه مدیریت تنش 

آبی در تهران تشــکیل و قرار شــد کــه اداره ها 
و ســازمان های دولتی بــرای صرفه جویی ۲۵ 

درصدی در مصارف آب ملزم شوند.
آن طور که محســن اردکانــی - مدیرعامل آب 
و فاضلاب اســتان تهران - اعلام کرده مدیریت 
تنش آبی در شــرایطی که تهران چهارمین سال 
پیاپی خشکســالی را تجربه می کند، یک اقدام 
و ماموریت فراســازمانی اســت، مدیران عامل 
شــرکت های اقمــاری و مناطق آبفای اســتان 
تهران باید ضمن برقراری تعامل و نشســت های 
مشــترک با مسئولان سایر دســتگاه ها ازجمله 

فرمانداری ها، حساسیت موضوع را تبیین کنند.

سرانه مصرف آب در تهران بالا است
وش نان وجود ندارد محدودیتی برای فر

شرکت آب وفاضلاب استان لرستان

آگهی مناقصه عمومی )نوبت دوم(
کلیه  اینکه  به  توجه  با  لذا  نماید.  برگزار  دولت  الکترونیکی  تدارکات  سامانه  طریق  از  را  ذیل  عمومی  مناقصات  دارد  نظر  در  لرستان  استان  وفاضلاب  آب  شرکت 
آدرس به  )ستاد(  دولت  الکترونیکی  تدارکات  سامانه  درگاه  طریق  از  پاکات  بازگشایی  و  گران  مناقصه  پیشنهاد  ارائه  تا  مناقصه  اسناد  دریافت  از  اعم  مناقصه  برگزاری   مراحل 

 www.setadiran.ir صورت خواهد پذیرفت، لازم است کلیه مناقصه گران واجد صلاحیت در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی  امضای الکترونیکی را جهت شرکت در 
مناقصه محقق سازند. تاریخ انتشار مناقصه در سامانه 1402/10/21  می باشد.

محل تامین  کد فراخوان در سامانه
اعتبار

مدت  پیمان  
)ماه(

مبلغ تضمین )ریال( برآورد اولیه )ریال( عنوان پروژه ردیف

2002001340000127 عمرانی 12 2،124،640،926 42،492،818،529 بهره برداری ،نگهداری و تعمیرات تاسیسات آب شرب روستاهای سطح 
شهرستان دورود)در تمام ساعات شبانه روز به مدت یکسال شمسی(

1

2002001340000128 عمرانی 8 594،262،295 11،885،245،900 اصلاح و توسعه بخشی از شبکه توزیع آب روستاهای شهرستان سلسله)2( 2

2002001340000129 عمرانی 12 1،252،020،976 25،040،419،514 اصلاح و توسعه بخشی از شبکه توزیع آب روستاهای شهرستان 
سلسله)1(

3

2002001340000130 12  عمرانی 1،894،976،618 37،899،532،373 بهره برداری و نگهداری تاسیسات آب شرب روستاهای سطح شهرستان 
الیگودرزبه صورت شبانه روزی )24 ساعته ( منضم به پیمان

4

2002001340000132 عمرانی 12 11،583،043،949 231،660،878،988 تجهیز و  راه اندازی چاه  ،  ایستگاه پمپاژ ، احداث مخازن و  اجرای 
خطوط انتقال آب مجتمع بسطام

5

 مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت: از ساعت 12  ظهر  مورخ 21 /1402/10   لغایت ساعت 19     1402/10/27 .
 مهلت زمانی ارائه پیشنهاد قیمت: تا ساعت 19  مورخ 1402/11/10.

 زمان بازگشایی پاکات: ساعت 9 صبح مورخ 1402/11/11.
 زمان اعتبار پیشنهاد قیمت : ساعت 9 صبح مورخ 1403/02/10.

 نوع تضمین: ضمانتنامه بانکی مطابق آخرین بخشنامه تضامین یا فیش واریز وجه
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر درخصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکات )الف(:

 آدرس: خرم آباد -  میدان 22 بهمن -  بلوار ولیعصر )عج( – خیابان شهید شفیع پور )60 متری شمالی(- کدپستی:6817855371 
تلفن 33225804-5 -33224492 – 33222745 -066 

 اطلاعات سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه: مرکز تماس 27313131-021  دفتر ثبت نام: 021-88969737- 021-85193768

 آگهی تجدید دوم مزایده  عمومی 
شماره 1402/01

اداره کل راه و شهرسازي استان قزوین در نظر دارد خودروهای مشروحه ذیل را به صورت صدور سند با جزئیات مندرج در اسناد مزایده ،از 
طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )www.setadiran.ir( به صورت الکترونیکی به فروش برساند.کلیه مراحل برگزاری مزایده از دریافت اسناد 
مزایده تا ارائه پیشنهاد قیمت مزایده گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت www.setadiran.ir انجام خواهد 
شد و لازم است مزایده گران در صورت عدم عضویت قبلی ،مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در 

مزایده محقق سازند.
 تاریخ انتشار اسناد مزایده در سامانه : روز یکشنبه مورخ 1402/10/24

  آخرین مهلت دریافت اسناد مزایده از سامانه : ساعت14 روز شنبه مورخ 1402/10/30
 زمان بازدید از خودروها : در ساعت اداری روز یکشنبه مورخ 1402/11/1

 مهلت زمانی  ارائه  پیشنهاد قیمت : ساعت 14 روزیکشنبه مورخ 1402/11/15
 زمان بازگشایی پاکت ها: ساعت 9 صبح روز دوشنبه مورخ 1402/11/16

آخرین مهلت تحویل پاکات )الف()ضمانتنامه شرکت در مزایده( به صورت حضوری ساعت 14 روز یکشنبه مورخ 1402/11/15 به آدرس ذیل می باشد.
متقاضیان شرکت در مزایده می توانند برای دریافت اطلاعات بیشتر و بازدید به نشانی قزوین– انتهای بلوارشهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی – انتهای 
بلوارحج- انتهای بلوار حکیم - اداره کل راه وشهرسازي استان قزوین- اداره پیمان ورسیدگي مراجعه و یا با شماره تلفن 33659474-028 تماس 

حاصل نمایند.
اطلاعات سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه :مرکز تماس 021-41934

اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام سایر استانها، در سایت سامانه )www.setadiran.ir(بخش »ثبت نام/پروفایل تامین کننده/مناقصه گر« موجود است.
  فروش سه دستگاه خودرسواری  سمند  مطابق  جدول ذیل

اداره کل راه و شهرسازي استان قزوین

وزارت راه و شهرسازي
اداره کل راه و شهرسازي استان قزوین

مبلغ تضمین)ریال(مبلغ پایه کارشناسی)ریال(مدلشماره شاسیشماره موتورشرح کالاردیف

1CNG-LX- EF7   147سمند سواریH0055323NAACJ1JC5DF14948013921،600،000،000100،000،000

21700-LX- EF7   14790003993سمند سواریNAACJ1JC0BF28080113901،650،000،000100،000،000

31700-LX- EF7   14790004306سمند سواریNAACJ1JC4BF28103113901،700،000،000100،000،000

تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/10/24
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/10/25

شناسه آگهی: 1642365

نوبت اول



رییس کمیسیون اقتصادی مجلس:

مشارکت حداکثری در انتخابات اقتدار سیاسی و اقتصادی ایران را افزایش می دهد

رئیس شورای اطلاع رسانی دولت:

وغ و منفی را به لحظه پاسخ دهید اخبار در

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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انتخابات؛ جناح ها، دولت و شورای نگهبان
ناصر ایمانی تحقــق تاکید رهبر انقــلاب برای افزایش مشــارکت 
انتخاباتی، صرفــا وظیفه دولت یا نهادهای حاکمیت نیســت بلکه این 
وظیفه به عهده جریان های سیاسی،احزاب ،جناح ها و شخصیت های 
مورد احترام مردم اســت.همه اینها وظیفه دارند و نباید این وظیفه را 

صرفا دولتی کنیم.
دولت و نهاد های دولتی از هر دخالتی در انتخابات دســت بردارند، این 
خوب نیســت که در برخی حوزه های انتخابیه شنیده می شود که مردم 
می گویند این کاندیدا، نامزد فلان نهاد اســت. ،اینها به سلامت انتخابات 
و میزان مشــارکت آســیب جدی می زند. تمام نهادهای حاکمیت و قوه 
مجریه و همه دست اندرکاران دیگر باید از دخالت در انتخابات جدا پرهیز 
کنند ،این پرهیز موجب بالا بردن مشــارکت خواهد شد.نکته بعدی در 
مورد اقدامات مسئولان این اســت که هنوز هم فرصت تایید صلاحیت 
آنهایی که رد صلاحیت شده اند توسط شــورای نگهبان وجود دارد ،اگر 
شــورای نگهبان قدری با صراحت در مورد این افرادی که رد صلاحیت 
شــده اند برخورد کند و به احراز صلاحیت ها اهتمــام ورزد دیگر بهانه 
ای برای عدم مشــارکت به دلیل رد صلاحیت ها باقی نمی ماند .عوامل 
متعددی در مورد پایین یا بالا بودن میزان مشارکت مردم دخیل هستند 
،قطعا اگر چند فاکتور را بخواهیم بشــماریم مهمتریــن فاکتورها بر می 
گردد به عملکرد دولت و دولت ها ،این مســئله مربوط به این دولت و آن 
دولت نیســت ،یعنی یک روند اســت فرضا در مورد حوزه اقتصادی که 
عمده عامل عدم مشــارکت مردم بنظر می رســد، فرآیندی است که در 
گذشته شروع شــده و الان هم ادامه پیدا کرده و قطعا دولت ها هم در این 
زمینه نقش و تاثیر اساسی را دارند و در این تردیدی نیست اما فاکتورهای 
دیگر هم موثر هستند ،یعنی حتی اگر فشار اقتصادی هم وجود دارد ولی 
فاکتورهای دیگر خوب عمل کنند. میزان مشــارکت بالا می رفت و مثلا 
در عرصه های فرهنگی و اجتماعی عامل های مهمــی وجود دارد و من 
گوشزد و یاد آوری می کنم که ما در ده ســال اول انقلاب که هشت سال 
آن مصادف با جنگ بود شرایط اقتصادی وخیمی در کشور داشتیم ولی 

شورو شوق مردم برای مشارکت وحضور در صحنه سیاست بالا بود .
بنابراین ما باید به فاکتورهای دیگر هم توجه کنیم.نســل جدید نغییر 
کرده و نسل گذشته نیست و با نســل جدید با زبانی که این نسل قبول 
دارد باید صحبت کرد و متاسفانه این زبان را در بسیاری از مسئولان ما 
مشاهده نمی کنیم.اگر این مشکلات باشــد و مشکلات اقتصادی هم 

باشد باز هم در میزان مشارکت می توانیم امیدوار باشیم که بالاتر برود.

در جلسه بررسی آخرین وضعیت تولید انجام شد
 اتخاذ تدابیر لازم برای استمرار رشد تولید 

و و سال ۱۴۰۳ در ماه های پیش ر
رئیس جمهور در نشســتی با گــروه وزرا و معاونیــن اقتصادی دولت، 
ضمن ارزیابی آخرین وضعیت واحدهای تولیدی کشــاورزی، صنعتی 
و معدنی، مقرر کردند برای اســتمرار ارتقا و رشد تولید و بهبود عملکرد 

واحدهای تولیدی تدابیر و هماهنگی های لازم به عمل آید.

سید ابراهیم رئیسی در نشستی با گروه وزرا و معاونین اقتصادی دولت 
که به منظور بررســی مســائل و نیازهای بخش تولید برگزار شده بود، 
آخرین وضعیت واحدهای تولیدی کشــاورزی، صنعتــی و معدنی را 
ارزیابی کردند.در این جلسه وزرا و معاونین رئیس جمهور گزارش هایی 
از اقدامات انجام شــده برای تامیــن نیازها و رفع مســائل بخش های 
مختلف تولیدی ارائه کردند.همچنین مقرر شــد برای استمرار ارتقا و 
رشــد تولید و بهبود عملکرد واحدهای تولیدی تدابیر و هماهنگی های 
لازم بیــن وزارتخانه ها و بخش هــای مختلف در راســتای بهره گیری 
حداکثری از ظرفیت های موجود و نیز تامین نیازهای مالی و انرژی این 

واحدها در ماه های باقیمانده از سال جاری و سال ۱۴۰۳ به عمل آید.

سیدحسن خمینی: 
 سرمایه بدخواهان جامعه اسلامی

 احساسات کور است
سید حسن خمینی با اشــاره به ضربه های دشمنان خارجی و تکفیری 
ها اظهار داشت: اصلا نباید احساساتی عمل کرد. خیلی وقت ها سرمایه 

کسانی که بدخواه جامعه اسلامی هستند، »احساسات کور« ماست.

سید حســن خمینی در دیدار جمعی از طلاب پاکســتان در حرم امام، 
روزهای کنونی برای جهان اسلام را »بسیار سخت« توصیف کرد و گفت: 
دشواری این روزها هم از جهت مســائل غزه و انسان های بسیار عزیزی 
است که در آن منطقه شهید می شــوند، هم از جهت حماقتی که جریان 
تکفیری کماکان به آن دســت می زند و نمونه آن را در انفجارها و ترورها 
و اتفاقات مختلف می بینیم. وی تأکید کرد: یک اشــتباه خدای ناکرده 
ممکن است باعث لطمات جبران ناپذیری به کل مجموعه جهان اسلام 
و نیز تشیع شود.وی با هشــدار این که »همه باید مراقب باشیم در زمین 
دشمن بازی نکنیم«، به جنگ یمن اشــاره کرد و گفت: صهیونیست ها 
علاقه مند به گشودن جبهه جدید هســتند تا از زیر فشار شدید جهانی 
در افکار عمومی خارج شــوند. در حوزه مسائل فرقه ای هم احیانا خدای 
ناکرده به هیچ عنوان نباید ســعی کنیم وارد نزاع های فرقه ای شویم. در 
این مسیر شهادت های مختلفی ممکن اســت رخ دهد، اما بعضی مواقع 
صبر بزرگ ترین ســلاح اســت و باید در مقابل این رخدادها صبور بود.
سیدحسن خمینی با اشاره به ضربه های دشمنان خارجی و تکفیری ها 
اظهار داشت: اصلا نباید احساســاتی عمل کرد. خیلی وقت ها سرمایه 
کسانی که بدخواه جامعه اسلامی هســتند، »احساسات کور« ماست. 
حتما باید با تدبیر عمل کــرد و در مواقعی نیز صبور بــود. اگر بخواهیم 
قیاس تاریخی کنیــم، می توانیم به صلح حدیبیه اشــاره کنیم که یکی 
از بزرگترین فتنه های پیامبر)ص( بود. در شــرایط حساس فعلی جهان 
نیز باید مراقب باشــیم که به هیچ عنوان گرفتار احساسات کور نشویم. 
آن ها می خواهند ما را عصبانــی و گرفتار تنش های فرقه ای کنند و رژیم 

صهیونیستی را از زیر فشار شدید افکار عمومی خارج کنند.

یادداشت

تریبون

 فرمانده نیــروی زمینی ارتش گفت: مراحل ســاخت 
۲ نوع موشــک که به تایید ســتاد کل نیروهای مسلح 
رسیده، به تازگی پایان یافته اســت و در آینده نزدیک 

رونمایی و تولید انبوه آنها آغاز می شود.
امیر ســرتیپ کیومــرث حیدری دربــاره برنامه های 
نیروی زمینی ارتش اظهار داشــت: این نیرو ســالانه 
رزمایش های متعــددی برگزار می کنــد و رزمایش 
پهپــادی ارتش هــم که - ۱۳ مهرماه - پشــت ســر 

گذاشتیم، بسیار موفقیت آمیز برگزار شد.
وی افزود: البته تا آخر ســال یگان های متعدد نیروی 
زمینی ارتــش رزمایش هایــی برگــزار خواهند کرد 
اما رزمایش عمده ای که رسانه ای شــود تا پایان سال 
نداریم.فرمانده نیروی زمینی ارتش درباره اســتقرار 
یگان های موشــکی، پهپادی و توپخانه ای این نیرو در 
مرزها تصریح کرد: برای امنیت پایدار کشــور و حفظ و 
ارتقاء آمادگی یگان ها قبول مســوولیت کردیم که در 

مرزها مستقر شویم بر همین اساس در زمان 
حاضر ۱۱ تیپ نیروی متحــرک و هجومی 

نیروی زمینی ارتش در مرزها مستقر است.
ســرتیپ حیدری افــزود: البته اســتقرار 
نیروها به این منظور نیســت که خطری ما را 
تهدید می کند این اســتقرار به خاطر اشراف 
اطلاعاتی، آمادگی نیروها و همچنین تسلط 

و آشــنایی نیروها بر جغرافیای مرزهای کشور است از 
طرف دیگر این اســتقرار در بحث تامین امنیت پایدار 

هم موثر است.
وی در رابطه با ایجاد یگان های موشکی نیروی زمینی 
ادامه داد: دو نوع موشــک به تایید رســیده ستاد کل 
نیروهای مسلح مراحل ســاخت آنها در نیروی زمینی 
ارتــش پایان یافته اســت کــه در آینــده ای نزدیک 

رونمایی و تولید انبوه آنها آغاز می شود.
فرمانــده نیــروی زمینی ارتــش گفت: در ســاختار 

جدید نیــروی زمینــی ۵ یــگان پهپادی و 
۵ گروه موشــکی پیش بینی کرده ایم که در 
حال استقرار در مرزها هســتند که به موقع 
اطلاع رســانی می شود.ســرتیپ حیدری 
در مورد حمله تروریســتی کرمــان و لزوم 
برخورد قاطــع با آنها ضمــن محکوم کردن 
این حرکت تروریســتی کورکورانه دشمنان 
گفت: دشمنان ما، دشمنان قســم خورده ای هستند 
که با حمایت دنیای استکبار به ظن خود در صدد سلب 
امنیت ما هســتند.وی یادآورشــد: همه دنیا و وجدان 
های بیدار سیاســی و غیرسیاســی می دانند با وجود 
اینکه نظام مقدس جمهوری اسلامی در موقعیتی قرار 
گرفته است که اطراف آن ناامنی هایی وجود دارد اما به 
برکت نظام مقدس جمهوری اســلامی و رهبری های 
رهبر معظم انقلاب و هوشــیاری و بیــداری نیروهای 
مسلح و جامعه اطلاعاتی، ایران جزو کشورهای بسیار 

امن در منطقه و دنیا است.فرمانده نیروی زمینی ارتش 
تاکید کرد: دشــمنان شــرارت می کنند و کورکورانه 
اقداماتی انجام می دهند که این اقدامات باعث رسوایی 

روز به روز خود آنها می شود.
ســرتیپ حیدری با بیان این که اقدام کور تروریستی 
کرمان اصــلا نیازی به ســازماندهی نداشــت، گفت: 
جمعیت عاشقی برای عرض ادب و احترام در کنار مزار 
سردار سلیمانی شهید بزرگوارمان گردهم آمده بودند 
که تروریست ها، آنها را به شهات رساندند، این کار تنها 
از دست انســان های خبیث و ناپاکی همچون داعش و 
گروهک های آدم کش و کودک کش بر می آید که بی 

رحمانه جنایت می کنند.
وی با تاکید بر اینکه ملت مــا هیچ گونه اقدامی را بدون 
پاســخ نخواهند گذاشــت، افزود: این انتقام دیر یا زود 
گرفته می شود و دشمنان به سزای اعمال ننگین شان 

خواهند رسید.

رییس مرکز پژوهش های مجلس، از تدوین و انتشــار 
منشور هم آفرینی تصویر ایران آینده در این مرکز خبر 

داد. 
بابک نگاهداری، از تدوین و انتشــار منشور هم آفرینی 
تصویر ایران آینده در ایــن مرکز پژوهش های مجلس 

خبر داد و گفت: دشــمنان انقلاب و نظــام جمهوری 
اســلامی ایران درصدد آینده زدایی و القاء بی آیندگی 
به مردم ایران و به ویژه نســل جوان جامعه هستند،  از 
همین رو ارایه تصویری امیدبخش و واقع بینانه از آینده 

ایران، الزامی راهبردی است.

وی لــزوم نگاه زیســت بومی بــه حکمرانــی، تکثیر 
نوآوری هــای اجتماعــی و مردم پایگــی حکمرانی و 
ارائه تصویر ایران مردم  پایه، تمرکز بر مشــی بهره وری 
اجتماعی و ارائه تصویر ایران شــاداب و پویا، تاکید بر 
تصویرســازی از ایران دانش بنیان، هوشمند و نوآور، 

تحقق ایران پابرجا با تــاب آوری اجتماعی - اقتصادی 
و همچنین ارائه تصویر ایران بزرگ و منطقه ای و ایران 
فرهنگی و تمدنــی را از اهم محورهــای تحول آفرین 
پیشنهادی در منشــور هم آفرینی تصویر ایران آینده 

دانست و بر لزوم توجه به این موارد در عمل تاکید کرد.

ارتش

وهش پژ

خریدار   رییــس کمیســیون اقتصادی 
مجلس با بیان اینکه کاهش مشــارکت در 
انتخابات ســبب گستاخ شــدن دشمنان 
بــا  اســلامی می شــود،گفت:  انقــلاب 
مشــارکت حداکثری مــردم در انتخابات، 
فشــار آمریکایی ها در عرصه های مختلف 
اقتصادی علیه ایران کمرنگ خواهد شــد 
و در مقابل اقتدار دیپلماســی سیاســی و 
اقتصادی کشــور در برابــر آمریکایی ها و 

اروپایی افزایش می یابد.
محمدرضــا پورابراهیمــی بــا اشــاره به 
فرمایشــات رهبــر معظــم انقــلاب لزوم 
افزایــش مشــارکت مــردم در انتخابات، 
اظهار داشــت: مشــارکت، رقابت، سلامت 
و امنیت انتخابات چهــار موضوعی بود که 
رهبر انقلاب به آن تاکید داشتند، باید همه 
گروه ها و جریان های سیاســی در انتخابات 

اسفندماه مشارکت کنند.
وی تاکیــد کــرد: منظــور از جریان هــا و 
گروه های سیاســی که چارچــوب نظام را 
قبول دارند،با هر سلیقه سیاسی می توانند 
در انتخابــات نقش فعالی ایفــا کنند رهبر 
معظم انقلاب هــم به این موضــوع تاکید 

داشــتند که گروه ها با هر سلیقه سیاسی در 
انتخابات مشارکت داشته باشند.

رییــس کمیســیون اقتصــادی مجلس 
درباره نقــش احزاب و گروه های سیاســی 
در مشــارکت حداکثری مردم در انتخابات 
گفت: احــزاب جایــگاه خاص خــود را در 
نظام دارنــد ولی به رغــم پیگیری هایی که 
در این ســالها برای افزایــش نقش احزاب 
و تشــکل ها صورت گرفته، نقــش احزاب 
کمرنگ شده اســت لذا بزرگان جریان های 
سیاســی می توانند نقش مهمی در افزایش 
مشــارکت مردم در انتخابات اسفندماه ایفا 
کنند و برای همه آنهایی که تریبون، جایگاه 
و طرفدار دارند، تکلیف شرعی حضور فعال 

در این عرصه است.

طبق قانون جدید انتخابات امکان 
حضور همه سلایق سیاسی در عرصه 

انتخابات وجود دارد
پورابراهیمــی با بیــان اینکه طبــق قانون 
جدید انتخابات، شــفاف سازی در چیدمان 
جریان های سیاسی وجود دارد تا هر سلیقه 
سیاســی در کشــور وارد عرصه انتخابات 

شــود، اضافه کرد: هر نامزدی دغدغه هایی 
در عرصه اقتصــادی، سیاســی، فرهنگی 
و اجتماعی دارد و حضور همه این ســلایق 
در کنار یکدیگر به رشــد و شکوفایی کشور 

منجر خواهد شد.
رییس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اســلامی با بیان اینکه کاهش مشارکت در 
انتخابات ســبب هجمه دشمنان در میدان 
اقتصادی خواهد شــد، تصریح کرد: کاهش 
مشــارکت در انتخابات سبب گستاخ شدن 

دشمنان انقلاب اسلامی می شود. 
پورابراهیمــی ادامــه داد: بــا مشــارکت 
حداکثــری مــردم در انتخابــات، فشــار 
آمریکایی هــا در عرصه هــای مختلــف 
اقتصادی علیه ایران کمرنگ خواهد شــد 
و در مقابل اقتدار دیپلماســی سیاســی و 
اقتصادی کشــور در برابــر آمریکایی ها و 

اروپایی افزایش می یابد.
وی با بیان اینکه مشارکت حداکثری مردم 
در انتخابات به سود ملت ایران است، یادآور 
شــد: مشــارکت حداکثــری در انتخابات 
قــدرت نظام را در حل مشــکلات کشــور 
افزایش خواهد داد و همــه گروه ها، احزاب 

و جریان هــای سیاســی در ایــن موضوع 
می توانند نقش مهمی ایفا کنند.

نمایندگان مجلس بدون ورود به 
حواشی تا آخرین روز با قدرت به 

فعالیت خود ادامه دهند
این نماینده مجلس درباره نقش نمایندگان 
مجلس بــرای افزایش مشــارکت مردم در 
انتخابات عنوان کرد: نمایندگان نباید وارد 

فضای حاشــیه ای انتخابات شــوند و طبق 
فرمایــش رهبر معظم انقــلاب نمایندگان 
مجلس بایــد تــا آخریــن روز فعالیت در 
مجلس با قــدرت رفع مشــکلات مردم را 

پیگیری کنند.
دوازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای 
اسلامی و ششمین دوره انتخابات خبرگان 
رهبری ۱۱ اسفندماه امسال برگزار خواهد 

شد.

۱۰ یگان موشکی و پهپادی در مرزها مستقر می شود

وهش های مجلس تدوین و انتشار منشور هم آفرینی تصویر ایران آینده در مرکز پژ

خریدار   رئیس شــورای اطلاع رســانی 
دولت با اشــاره به اینکه انتخابات مهم ترین 
دســتور کار نظام اســت، خطاب به روابط 
عمومــی اســتانداری ها گفــت: برگزاری 
کمپین های انتخاباتی برای جلب مشارکت 
مــردم در ایــن رویداد سیاســی بســیار 
تاثیرگذار است.ســپهر خلجی در همایش 
روابط عمومی استانداری ها و سازمان های 
تابعه وزارت کشــور با بیان اینکه انتخابات 
مهم ترین دســتور کار نظام اســت. اظهار 
داشــت: همه ظرفیت ها باید شناســایی و 
فعال شود.وی با اشــاره به اینکه شعار دولت 
ســیزدهم ارتباط و اتکا به مردم است و باید 
از این ظرفیت اســتفاده شــود، اضافه کرد: 
در دوران دفــاع مقدس، فتنه ســال ۸۸ و 
هر زمان که به مردم تکیــه کرده ایم، موفق 
بوده ایم.رئیس شورای اطلاع رسانی دولت 
با تاکید بر اینکه انتخابات می تواند بسیاری 
از توطئه ها را خنثی کند، انتخابات را وظیفه 
شرعی و اجتماعی دانست و بیان داشت: در 
حوزه اجتماعی، بایــد این آگاهی را به مردم 
بدهیم کــه حضورشــان در انتخابات برای 
خودشــان موثر اســت و به تعهد و تخصص 

افراد بدون جانبداری توجه کنند.

هشدار رئیس شورای اطلاع رسانی 
دولت نسبت به ایجاد فضای دو قطبی 

در آستانه انتخابات
خلجی با اشــاره به اینکه به طــور طبیعی 
باید تلاش کنیــم در انتخابــات دو قطبی 
ایجاد نشود و در عین حال، حس مشارکت 
در مردم فعال شــود، تصریح کرد: در برخی 
از اســتان ها به دلیل بافت قومی و قبیله ای 
شاید کار سخت تر باشد اما باید هرآنچه که 

داریم به میدان بیاوریم.

 با اخبار دروغ و منفی به لحظه
 مقابله شود

وی با تأکید بر لزوم تشکیل کمیته ای برای 

رصد اخبار انتخابات به صــورت لحظه ای، 
خاطرنشان کرد: بسیاری از ناامید کردن ها 
و سیاه نمایی ها در رســانه اتفاق می افتد که 

بسیاری از آنها هم پاسخ دارد.
رئیــس شــورای اطلاع رســانی دولــت 
خاطرنشــان کرد: هرجا که بــه موقع ورود 
شد، روشــنگری حاصل می شود ولی وقتی 
بعــد از ۱۰ روز ورود می کنید، مــردم باور 
نمی کنند. هرچه که به انتخابات نزدیک تر 

می شویم، شرایط حساس تر می شود.

چهره های استانی با واسطه یا بی 
واسطه به میدان انتخابات بیاوریم

خلجی خطاب به اســتانداران اظهار داشت: 
چهره های اســتانی را به هر شــکل ممکن 
فعال کنید. آنها را با واســطه یا بی واســطه 
به میدان بیاورید. شــما می توانید از الگوی 
دیدار رئیس جمهور با مدیــران گروه های 
سیاسی اســتفاده کنید. حتی می توان خبر 

آن را هم منتشر کرد و ایرادی هم ندارد. در 
دیدار رئیس جمهور حتی ســخنان تند هم 

کار شد.
وی در ادامه مدیریــت اظهارات مقامات را 
یکی از وظایف روابط عمومی ها دانســت و 
گفت: یک مقامی در سطح استانی یا ملی، 
بدون موقعیت شناسی، مطلبی را بیان می 
کند و بعدا هم می گوید من نیتی نداشتم. 
اظهارات باید مدیریت شــود. شما اینها را 
در شــورای اطلاع رسانی اســتان مطرح 

کنید.
رئیس شورای اطلاع رســانی دولت با تاکید 
بر اینکه اکنون سیاســت کلی نظام مقابله 
با ناامید کردن مردم اســت و دستگاه های 
مســئول باید افراد را توجیــه کنند، یادآور 
شــد: ظرفیت اداره کل فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی و اداره اطلاعات در استان ها باید 
فعال و با اخبار دروغ و منفی به لحظه مقابله 

شود.

خلجی با اشــاره به برنامه ریزی برای حضور 
مقامات در اســتان ها تأکید کــرد: حضور 
مقامات در اســتان ها به مصوبه تبدیل شده 
و اکنون در حال برنامه ریزی برای دهه فجر 
هستیم و از همه مناســبت ها می توان برای 

موضوع انتخابات استفاده کرد.

کمپین های انتخاباتی برگزار کنیم
رئیس شورای اطلاع رســانی دولت اضافه 
کرد: راه اندازی انواع کمپین می تواند مفید 
باشــد. به عنــوان مثــال وزارت آموزش و 
پرورش می تواند کمپینی برای رای اولی ها 
راه اندازی کند. همچنین ۱۲ درصد از ثبت 
نام کنندگان در انتخابات، خانم ها هستند. 
اما نیمی از آرا مربوط به بانوان است که باید 
بررســی کرد چگونه می توان از این ظرفیت 

استفاده کرد.
خلجــی تصریح کــرد: من پیگیــر تغییر 
ساختار روابط عمومی ها هستم و بخشی از 

آن به نحو مطلوبی جلو رفته که امید اســت 
به نتیجه برســد. اما کارها در سازمان امور 
اداری و اســتخدامی به دلیــل حجم زیاد 
درخواســت ها به کندی پیش می رود لذا 
ممکن اســت کار مقداری زمــان ببرد ولی 
انجام شدنی است. وزیر کشور مکاتبات لازم 
را در این رابطه انجــام داده و این موضوع در 

دستور کار است.
وی گفت: البته ما وظیفــه خود را انجام می 
دهیم و متناســب با آن، از روابط عمومی ها 
انتظار داریــم که تمام ظرفیت هــا را فعال 

کنند و خود را از وضعیت فعلی خارج کنند.

انتقاد از آشفتگی اطلاع رسانی در 
حادثه تروریستی کرمان

رئیس شورای اطلاع رســانی دولت با اشاره 
به حادثه تروریستی کرمان گفت: آشفتگی 
در اطلاع رسانی شکل گرفت که البته فقط 
مربوط به این حادثه نبود. سال ۹۶ آیین نامه 
ای برای چگونگی برخورد با شرایط بحرانی 
تدوین شــده بود که در حال بازنگری است. 
یک مقام مسئول باید مشخص شده و کاری 

جز اطلاع رسانی انجام ندهد.
خلجــی ادامه داد: ایــن مقام هــم باید هر 
نیم ساعت یکبار اطلاع رســانی کند. همه 
دستگاه های اســتانی هم تمامی اطلاعات 
لازم را به دتت این مقام مســئول برسانند. 
البته ممکن است نیاز باشــد در جایی خود 
دستگاه اطلاع رســانی کند که آن هم باید 
هماهنگ شده باشد. تعدد در اطلاع رسانی 
مردم را دچار ســردرگمی می کنــد که با 

ابلاغیه ای حل خواهد شد.
رئیس شورای اطلاع رسانی دولت با اشاره به 
لزوم وجود پیوست رسانه ای در موضوعات 
مختلــف، تصریح کرد: ابلاغیه ای از ســوی 
معاون اول رئیس جمهور اعلام شــد که هر 
مصوبه ای که در زندگی مردم  اثر دارد، باید 
پیوست رسانه ای داشته باشد که درست آن 

هم همین است.
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 وزیر صمت: 
وهای دست دوم  مشکلی برای واردات خودر

وجود ندارد
وزیــر صنعت، معدن و تجــارت با بیان اینکه مشــکلی بــرای واردات 
خودروهای دســت دوم وجود ندارد، گفت: با اقداماتی که در آیین نامه 

پیش بینی شده اقدام به واردات خودروهای دست دوم می کنیم.
 عباس علــی آبــادی دربــاره واردات خودروهای دســت دوم گفت: 
امیدواریم آن قدر خودرو نو و با کیفیت تولید و وارد شــود که نیازی به 

واردات خودروی دست دوم نباشد. 
وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: براســاس پیشنهاد مجلس شورای 
اســلامی بــرای واردات خودروهای دســت دوم، آئین نامــه واردات 
خودروهای دست دوم مصوب شده و مراحل تکمیل را طی می کند و به 

زودی این آیین نامه ابلاغ می شود. 
وی با بیان اینکه متناســب با اقداماتی که در آئین نامه پیش بین شده 
است، اقدام به وارداتی خودروهای دست دوم می کنیم و مشکلی در این 

رابطه وجود ندارد، اما گام اول واردات را از مناطق آزاد شروع می کنیم.

و کیست؟ پشت پرده مخالفت با واردات خودر
رئیس کمیســیون صنایع و معادن مجلس گفت: مــن به عنوان رئیس 
کمیسیون صنایع مجلس و رئیس ســتاد صنعت و معدن آقای رئیسی 
نمی دانم چه کسانی نمی گذارند و در برابر واردات خودرو مقاومت می 
کنند؟عزت اله اکبری تالارپشتی در مراسم افتتاح خط تولید کمپرسور 
پیســتونی متغیر اظهار داشــت: قبلا به وزیر صمت گفته ام که بخش 
صنعت و معدن باید در تامین ارز به نفت و گاز طعنه بزند، اینکه بگوییم 

صنعت ارز ندارد خجالت آور است.
وی ادامه داد: از فرزین رییس کل بانک مرکزی و علی آبادی وزیر صمت 
دو مرتبه، یکبار ۶ صبح و یکبار عصر دعوت کردیم و گفتیم که تخصیص 
ارز صنایع را معطل نگذارند و آقای فرزین در جلســه دوم اعلام کردند 
که هرچه صنعت درخواست داشــته، ارز پرداخت کردیم. وزیر نیز این 

مسئله را رد نکرد.
تالارپشــتی تاکید کرد: اینکه صنعت رشــد کند ولی امکان ارائه ارز یا 

تخصیص برق وجود نداشته باشد قابل قبول نیست.

وی تصریح کرد: وزارت نیرو و نفت باید پای کار بیایند، اینکه هردمبیل 
مدیریت شود قابل قبول نیست و ما هم گیج شده ایم.وی با انتقاد از عدم 
تخصیص صحیح منابع صندوق ذخیــره ارزی به بخش صنعت، گفت: 

انتظار داریم وزرا گوش دهند و خسارت به کشور وارد نکنند.
رئیس کمیســیون صنایع مجلس ادامه داد: برخــی وام ۶ درصدی از 
آلمان می آورند در حالی که سود تســهیلات در ایران بسیار بالا است. 

مدل مدیریت در کشور شده مدل مرغ،تخم مرغ،گوشت و خودرو.
وی تاکید کرد: در مدیریت کشــور، یک برنامه فرســوده ناموفق و بی 
نتیجه را ادامه می دهیم که قیمت گذاری دستوری خودرو نمونه ای از 

آن است و نتیجه آن، تبدیل خودرو به کالایی سرمایه ای است.
وی افزود: برای مدیریت بازار خودرو، واردات را مصوب کردیم ولی نمی 
دانیم چه کســی مقابل واردات مقاومت می کند. تا اعتراضی می کنیم 

می گویند ارز نداریم، در حالی که به نظر من این کار، عقل میخواهد.
تالارپشــتی با اعلام اینکه می گوینــد واردکنندگان خــودرو، امکان 
واردات با اســتفاده از ارز منشــأ خارجی وجود دارد، تصریح کرد: سال 
۹۷ که موفق ترین ســال واردات خودرو بود، نهایت ۱۰۰ هزار خودرو 
وارد کشور شد، بنابراین واردات ۵۰۰ هزار خودرو حداقل ۵ سال زمان 

می برد.

 با کنترل دلار قیمت طلا، حباب کاهش خواهد یافت
رشد بی دلیل حباب سکه در بازار

 رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران با اشــاره به تاثیر نرخ ارز در افزایش 
قیمت طلا و ســکه پیش بینی کرد: اگر قیمت ارز کنترل شود، احتمال 

بازگشت سکه به کانال ۲۹ میلیون تومانی وجود دارد.
در حالی که قیمت انس جهانی طلا در هفته گذشــته تغییرات چندانی 
نداشت؛ اما قیمت طلا و سکه افزایشــی بود. آنگونه که نادربذرافشان، 
رییس اتحادیه طلا و جواهر تهــران در گفتگو با خبرنگار اقتصاد آنلاین 
می گوید، در طول هفته، انس جهانی نوســان ۲۰ دلاری افزایشــی و 
کاهشی داشــت؛ اما در در مجموع قیمت طلای جهانی ۶ دلار کاهش 
یافت که بر این اســاس، علی رغم این اتفاق در بازارهای داخلی قیمت 

سکه و طلا روند افزایشی به خود دید.
وی اضافه کرد: بخش مهم این افزایش قیمــت، متاثر از افزایش نرخ ارز 

بود؛ اما نه بازار التهاب داشت و نه تقاضا تشدید شد.
بذرافشان درباره تغییرات قیمت ها نیز گفت: حباب سکه در طول هفته 
گذشته به ۵ میلیون ۹۰۰ هزار تومان رسید که رشد ۷۰۰ هزار تومانی 
داشــت؛ ضمن اینکه قیمت ســکه طرح جدید ۱ میلیون و ۱۰۰ هزار 
تومان، سکه طرح قدیم ۷۰۰ هزار تومان، نیم ســکه حدود ۹۰۰ هزار 
تومان، ربع سکه ۷۵۰ هزار تومان، سکه یک گرمی نیز ۵۰۰ هزار تومان 

هر گرم طلای ۱۸ عیار هم ۶۱ هزار تومان افزایش داشت.
رییس اتحادیه طــلا و جواهر تهران افزود: حباب تحــت تاثیر افزایش 
قیمت ها رشد داشته و ممکن است این افزایش کاذب باشد که با کنترل 

قیمت ارز به قیمت های اول هفته پیش بازگردیم.

وی در پیش بینی از روند بازار در هفته جاری نیز گفت: نوســانات بازار 
ارز باعث افزایش قیمت ها شــد؛ اما با توجه به اینکــه بازارهای جهانی 
تغییراتی نداشت، در بازار داخلی نیز رشــد تقاضا رخ نداد؛ ضمن اینکه 
رخداد سیاسی و اقتصادی خاصی نیز وجود ندارد و به نظر نمی رسد این 

افزایش قیمت با شرایط بازار هماهنگ باشد.
بذرافشــان با بیان اینکه بازار طــلا التهاب ندارد و بــا مدیریت نرخ ارز 
احتمال دارد قیمت ها به نرخ اوایل هفته پیش برسد، افزود: علت اصلی 
این افزایش قیمت بازار ارز بود که مدیریت نشــده است، در صورتی که 
بازار ارز کنترل شــود ممکن است قیمت ســکه دوباره به ۲۹ میلیون و 
۵۰۰ تا ۲۹ میلیــون ۸۰۰ هزار تومان بازگردد، اما اگر شــرایط بازار ارز 

کنترل نشود امکان دارد قیمت های فعلی تثبیت شود.

بازار

عضو کمیســیون برنامه و بودجه به بیــان توضیحاتی 
درباره معضل ناترازی بنزین در کشــور و راه کار رهایی 

از این مشکل پرداخت.
جعفر قــادری، عضــو کمیســیون برنامــه بودجه و 
محاسبات مجلس شورای اســلامی ، درباره ی ناترازی 
رخ داده در حــوزه ی بنزین در کشــور و راهکار رهایی 
از این مشــکل گفت: ما برای رهایی از معضل ناترازی 
بنزین باید به سمت توسعه ی خودروهای برقی حرکت 
کنیم، ســوخت CNG را در کشــور توســعه دهیم و 
همچنین به ســوخت LPG نیــز باید توجــه کرده و 
جایگاه های مورد نظر برای این دو سوخت را در کشور 

توسعه دهیم.
وی در ادامه گفت: از ســوی دیگر باید خودروسازان و 
واردکنندگان خودرو را ملزم کنیم تا استانداردهایشان 
را افزایــش دهند، تــا بتوانیم خودروهــای با مصرف 

ســوخت کمتر را تولید و یا به کشــور وارد 
کنیم.

قادری توضیح داد: ما اگر بتوانیم خودروهای 
با کیفیت تر در داخل کشــور تولید کنیم، که 
مصرف بنزیــن آنها پایین تر باشــد. در واقع 
می توانیم بخــش زیادی از ناتــرازی بنزین 
را با این راهکار حل کنیــم، زیرا خودروهای 

موجود در کشــور ما به میزان خیلی بالایــی از بنزین 
اســتفاده می کنند و مصرف سوخت آن ها بالا است. در 
صورتی که مصرف بنزین در خودروهای خارجی تا این 

حد بالا نیست.
این نماینده ی مجلس یازدهم بیان کرد: از سوی دیگر 
بحث خروج خودروهای فرســوده از گردونه ی حمل و 
نقل کشور باید جدی تر مورد توجه قرار بگیرد و در وضع 
عوارض بر خودروهای با مصرف بالا نیز باید دقت کنیم 

تا مصرف بنزین را در کشور کاهش دهیم.
عضو کمیســیون برنامه بودجه و محاسبات 
مجلس در ادامــه با تاکید بــر اینکه اگر این 
چند کار را در کنــار یکدیگــر انجام دهیم 
می توانیــم مصــرف بنزین را تــا حدودی 
کاهش دهیــم خاطرنشــان کــرد: اما اگر 
این مصرف بنزین که در ســال جاری آن را 
تجربه کردیم پایین نیاید با مشکلات عدیده ای روبرو 
خواهیم شــد. زیرا منابعی برای واردات بنزین در این 

شرایط نداریم.
قادری گفت: ما باید به سمت اســتفاده از خودروهای 
برقی و هیبریدی نیز برویم و باید خودروهای با سوخت 
LPG و CNG را نیــز در کشــور بیش از این توســعه 
بدهیم و همچنین خودروســازان باید به سمت تولید 

خودروهای برقی بروند.

این نماینده مجلــس یازدهم توضیح داد: با اســتفاده 
از خودروهای برقــی علاوه بر کاهــش مصرف بنزین 
می توان آلودگی شــهرهای بزرگ را نیز برطرف کرد. 
این خودروها برای شــارژ خود می توانند از ساعت ۱۲ 
تا ۶ صبح اســتفاده کنند زیرا در این زمان مصرف برق 

پایین است و مشکلی به وجود نمی آید.
عضو کمیســیون برنامه، بودجه و محاســبات مجلس 
ادامه داد: در نیمه شــب ما برق اضافی داریم و با شارژ 
خودروهای برقــی و هیبریــدی تعادل و تــوازن در 
مصرف برق ایجاد می شــود. در حال حاضر ما ناچاریم 
نیروگاه ها را ســاعت ۱۲ شــب خاموش کنیم ولی اگر 
۱۲ شــب تا ۶ صبح مصرف برق داشــته باشــیم برای 
تولیدکننــدگان برق نیز مزیــت ایجاد می شــود، تا 
نیروگاه هــا را خاموش نکنند و مصرف بــرق آن ها بالا 

برود و کارشان را توجیه پذیر کند.

 مجری طرح گندم وزارت جهاد کشاورزی خودکفایی 
پایدار تولیــد و ارتقای کیفیت گنــدم را از برنامه  های 
ویژه این وزارتخانه دانســت و گفت: ارزیابی  ها نشــان 
می دهد که گندم تولیــدی کشــور از کیفیت خوبی 
برخوردار اســت با این حــال ما به دنبــال ارتقای این 

کیفیت هستیم.
به گزارش وزارت جهاد کشاورزی، »سهراب سهرابی« 
افزود: براســاس ارزیابی کیفیت گندم هــای ایران که 
با همــکاری معاونت امور زراعت، موسســه تحقیقات 
اصلاح نهال و بذر و بخش شــیمی غلات انجام شــده، 
میزان پروتئین گندم تولید اســتان خوزستان نزدیک 
بــه ۱۲.۵۸ درصد، فــارس ۱۲.۵۵ درصد، گلســتان 
۱۲.۶۱ درصد، بوشــهر ۱۲.۷۳ درصد و ایلام ۱۲.۵۹ 

درصد است.
مجــری طــرح گنــدم وزارت جهــاد کشــاورزی 

اظهارداشت: سالانه دو هزار نمونه گندم دیم 
و آبی توسط موسســه تحقیقات نهال و بذر 
و ۲۰ هزار نمونه از ســوی مرکز پژوهش های 
غلات شــرکت بازرگانی دولتی ایــران نیز 
ارزیابی می شــود و نتایج تحقیقــات این دو 
مجموعه در مورد کیفیت این محصول با هم 

منطبق است.
وی با اشاره به اســتاندارد ۱۰۴ گندم تصریح کرد: 
این اســتاندارد ملــی، گندم های تولیدی کشــور 
را به گروه های درجــه یک تا درجه چهار تقســیم 

می کند.
ســهرابی گفت: گندم های درجه یک در ۱۵ اســتان 
کشور از جمله خوزستان، گلســتان، فارس، مازندران 
و هرمزگان تولید می شــود که حداقل بیــن ۴.۵ تا ۵ 
میلیون تن از گندم های تولید کشور را شامل می شود 

و وزن هکتولیتــر آن بیــش از ۷۹ و میزان 
پروتیین بالای ۱۲ درصد است.

وی بــا بیان این کــه دولت گنــدم درجه 
یک، دو و ســه را خرید تضمینی می کند، 
اذعان کرد: نیاز کشــور به گنــدم با توجه 
به جمعیت در کل ۱۲ میلیون تن در ســال 
است و سال گذشــته از ۱۳.۵ میلیون تن 
گندم تولیدی، ۱۰ میلیون و ۴۰۰ هزار تن آن خرید 

تضمینی شد.
مجــری طــرح گنــدم وزارت جهــاد کشــاورزی 
خاطرنشان کرد: بخشی از این میزان تولید مربوط به 
بذر گندم است و قســمتی نیز به مصرف طیور خانگی 

می رسد.
وی معرفی ارقام جدید را یکــی از دلایل افزایش گندم 
تولیدی کشور عنوان کرد و گفت: در سال جاری ۱۰۹ 

رقم جدید گندم آبی و دیم میان کشاورزان توزیع شد 
که از این تعداد ۷۵ رقم گندم آبــی و ۳۴ رقم دیم بوده 

است.
ســهرابی در همین حــال مصرف متعــادل کودهای 
شــیمیایی، مدیریت کنترل خســارت آفات به ویژه 
آفت ســن، بیماری ها و علف های هرز، ارتقای کیفیت 
مدیریت آبیاری با توسعه ســامانه های نوین آبیاری را 
از دیگر اقدامات برای افزایــش کیفیت گندم تولیدی 

کشور برشمرد.
وی افــزود: اکنون ۲۵ تــا ۳۰ درصد اراضــی گندم به 

سیستم های آبیاری نوین مجهز هستند.
مجری طرح گنــدم وزارت جهاد کشــاورزی درباره 
توســعه مکانیزاســیون در حوزه گندم گفت: کشت 
مکانیزه گندم در قالب برنامه هفتم توسعه باید به ۱۰۰ 

درصد برسد.

و خودر

گندم

زهرا علی اکبری  در حالی که برخی اخبار 
منتشــر شــده حکایت از وجود اختلال در 
واریز یارانه دی ماه شهروندان داشت، روشن 
شده اســت تعدادی از یارانه بگیران از این 

فهرست حذف شده اند.
 اواســط آذرمــاه اخبــاری در خصــوص 
صدک بنــدی بــرای مشــخص شــدن 
برخورداری یــا عدم برخــورداری افراد از 
یارانه اعلام شد. دهک بندی، طبقات جامعه 
را در ده دهک درآمدی قرار می دهد و طبق 
آنچه اعلام شــده اســت از ده دهک حاضر 
در ایران، نــه دهک یارانه نقــدی دریافت 
می کنند این در حالی اســت که در صدک 
بندی، جامعه بر حســب میزان درآمد و ... 
به صد گروه تقسیم می شــود و آن گونه که 
معاون وزیر تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی 
می گوید،دست سیاســتگذار برای حذف 

یارانه بازتر از قبل می شود.
عسگریان گفته است: طبق قانون، ۷ دهک 
باید یارانه بگیرند اما به گفتــه معاون وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی، دولت شرایطش 
را دارد و به دهک هشــتم و نهــم هم یارانه 
می پردازد. پس در تغییــرات دهک بندی و 
صدک ندی جامعه هدف، به واسطه اجرای 

این قانون یارانه کسی قطع نخواهد شد.
به گفته وی با اعمال داده های جدید، ممکن 
اســت تعداد محدودی از خانوارها به دهک 
دهم بروند و از لیســت یارانه بگیران حذف 
شــوند و خانوارهای دیگری جــای آنها را 
بگیرند و البته این موضــوع، ربطی به الزام 
قانون برای حذف یارانه بگیران ندارد؛ چراکه 
قانون می گوید ســه دهک را حذف کنید اما 

فعلًا این قانون اعمال نمی شود.

البته روزنامه ایــران، ارگان دولــت نیز در 
خبری تاکیــد کرده بــود کــه یارانه هیچ 
خانواری حذف نخواهد شــد و این سخن از 
ســوی مقامات دولتی نیز تکرار گردید اما با 
این حال به نظر می رســد به فاصله یک ماه 
از این مانور خبری، یارانــه برخی خانوارها 

حذف شده است.

معیارهای صدک بندی چیست؟
شــاخص های مدنظــر در صدک بنــدی 
خانوارهــا بــرای دریافــت یارانــه مفصل 
هســتند که مهم ترین آن بعد و ســاختار 
خانوار اســت؛ اینکه خانوار چند نفره است؟ 

چند نفر از اعضای خانــوار درآمد دارند؟ آیا 
آن خانوار فرزند معلول یا بیمار خاص دارد؟ 
و... لذا در این طرح شــاخص های مختلفی 
بررسی می شــود. همچنین شاخص دیگر 
بررســی تراکنش های بانکی افراد و حساب 
بانکی آنها در ابتدا و انتهای دوره، بررســی 
مانده حســاب، سود بانکی، ســاتنا، پایا و... 
لذا تمام حوزه و امور بانکی اســت. داشــتن 
خودرو شاخص دیگری اســت که در طرح 
صدک بندی خانوارهای یارانــه بگیر مورد 
بررســی قرار می گیرد؛ البته داشتن خودرو 
از نظر تعداد و کیفیــت و قیمت در این طرح 

مهم است.

کدام گروه درآمدی یارانه نمی گیرند؟
روزنامه همشهری نیز در خبری معیارهای 
درآمدی را برای حــذف یارانه ها اعلام کرده 

بود. 
در این معیارهای اعلامی اگر درآمد ماهانه 
شــما بیش از ۳۵میلیون تومان باشد، شما 
جز صدک بالای جامعه محسوب می شوید 
و ۹۹درصد مــردم درآمدی کمتر از شــما 
دارند و اگر در ســال درآمدی کمتر از سی 
میلیون تومان را داشته باشید در دهک اول 

درآمدی جای می گیرید.
 البته مقامات رسمی هنوز مبنای درآمدی 
را برای حذف یارانه هــا اعلام نکرده اند اما به 

نظر می رسد دولت خیزی برداشته است تا 
یارانه را به همان هفــت دهک تحخصیص 
دهــد و فعــلا ســه دهــم را از فهرســت 

یارانه گیران ایرانی خارج کند.

اختلال نبود، حذف کردیم
حالا در تازه تریــن اظهار نظر ســخنگوی 
ســازمان هدفمندی یارانه ها با اشــاره به 
اینکــه در واریز مرحلــه ۱۵۵ یارانه دی ماه 
اختلالــی وجود نداشــته اســت، گفت: بر 
اساس فهرست جدید وزارت کار، در دی ماه 
تعدادی از یارانه بگیران از فهرست یارانه ها 

حذف شده اند.
حسینی ســخنگوی ســازمان هدفمندی 
یارانه ها، با اشــاره به اینکه در مرحله ۱۵۵ 
واریز یارانه نقدی در دی ماه تعدادی از مردم 
از صف دریافت یارانه نقدی حذف شــدند، 
به تســنیم گفت: در این مرحلــه اختلالی 
در واریز یارانه نقدی وجود نداشــته است و 
پرداخت یارانــه ۳۰۰ و ۴۰۰ هزار تومانی از 
طریق سیســتم بانکی مطابق فهرست های 

جدید انجام شده است.
وی با اشــاره به اینکه بر اساس دهک بندی 
صورت گرفتــه توســط وزارت کار و رفــاه 
اجتماعی تعدادی از مردم در دهک ۱۰ قرار 
گرفته اند، گفت: بر این اســاس تعدادی که 
پیش از این و تا آذر ماه ســال جاری در صف 
یارانه بگیران قرار داشتند، بر اساس فهرست 
جدید اعلامــی وزارت کار از دریافت یارانه 
نقدی حذف شدند. وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی اما هنوز مبنای حذف شهروندان 
و خانوارها از فهرست دریافت یارانه را اعلام 

نکرده است.

وهای برقی و هیبریدی کاهش ناترازی بنزین با وارد شدن خودر

ح گندم وزارت جهاد کشاورزی: کیفیت گندم تولید داخل بالا است مجری طر

و داخلی به قیمت آزاد ، شورای رقابت را دور می زند؟ وش 120هزار دستگاه خودر وزارت صمت برای فر
خریدار  در حالی که برخی فعالان صنعت 
خودرو امید چندانی به اجرایی شدن طرح 
فروش ۱۲۰ هــزار دســتگاه از محصولات 
ایران خودرو و سایپا در حاشیه بازار را ندارند 
اما وزارت صمــت همچنان ایــن پرونده را 
باز گذاشــته اســت و اجرای آن را محتمل 

می داند.
آن طور که معاون صنایع حمل ونقل وزارت 
صمت عنوان کرده اســت، طی هفته جاری 
درباره روش های مختلف اجرایی در راستای 
کاهش زیان خودروســازان تصمیم گیری 
خواهد شد و یکی از راهکارها، فروش مازاد 

تولید در حاشیه بازار است.
منوچهر منطقی با بیان اینکه وزارت صمت 
برای جبران زیان خودروسازان چند مسیر 
را تعیین کرده اســت، گفت: افزایش تولید 
یکی از این مســیرها بود و مســیر دیگر با 
کمک گرفتن از شــورای رقابت امکان اجرا 
دارد. به گفتــه معاون حمل ونقــل وزارت 
صمت، تصمیم نهایی بابت اینکه کدام مسیر 
می تواند کمتریــن تاثیر را بر بــازار خودرو 

داشته باشد، طی هفته جاری اتخاذ خواهد 
شد.

اظهــارات منطقــی در شــرایطی مطرح 
می شود که طی دو هفته گذشته خبرهایی 
مبنی بر احتمــال فروش بخشــی از تولید 
خودروسازان در حاشــیه بازار، منتشر شد. 
بر این اســاس، گفته شــده وزارت صمت، 
خودروسازان و قطعه سازان توافق کرده اند 
تا ۱۲۰ هزار دستگاه خودرو خارج از ضوابط 
قیمتی در حاشــیه بازار فروخته شود. اگر 
این طرح اجرایی شــود، ۱۲۰ هزار دستگاه 
خودروی موردنظر ۵ درصد کمتر از نرخ بازار 
قیمت گذاری خواهند شد. انتشار این خبر 
اما واکنش مثبت شورای رقابت را به همراه 

نداشت. 
مســوولان شــورای رقابت تاکید دارند 
که فــروش خــودرو خــارج از ضوابط 
قیمت گــذاری، به مجوز این شــورا نیاز 
دارد. بنابرایــن تا وقتی شــورای رقابت 
بــر توافــق صمــت، خودروســازان و 
قطعه ســازان مهــر تایید نزنــد، از نظر 

قانونی امکان فروش ۱۲۰ هزار دســتگاه 
خودرو در حاشیه بازار نیست.

شورای رقابت فعلا روی تصمیم خود مبنی 
بر مخالفت با فــروش ۱۲۰ هزار دســتگاه 
خودرو در حاشــیه بازار اصرار دارد و فعالان 
خودرویی و قطعه ســاز هم به اجرایی شدن 
این طرح امید چندانی ندارنــد، با این حال 
اظهارات معاون حمل ونقــل وزارت صمت 
نشان می دهد که پرونده این طرح کماکان 

باز است.
در واقــع به نظــر می رســد وزارت صمت، 
به خصــوص شــخص عبــاس علی آبادی 
-وزیرصمــت- بــا توجه به موضــع منفی 
علیه قیمت گذاری دســتوری، روی فروش 
۱۲۰ هزار دســتگاه خودرو در حاشیه بازار 
اصــرار دارد و از این طرح دو هــدف کلی را 
دنبال می کند. نخست اینکه خودروسازان 
در بخشــی از محصولاتشــان از زیاندهی 
تولید خارج شــوند؛ دوم اینکه قســمتی از 
مطالبات قطعه ســازان پرداخت شود. البته 
وزارت صمــت اهداف دیگــری را نیز از این 

طرح مدنظر دارد؛ از جملــه افزایش تولید 
)به واسطه رشد نقدینگی( و همچنین تست 

آزادسازی قیمت.
با این حال، علامت ســوال بزرگ اینجاست 
که آیا شــورای رقابت با فــروش ۱۲۰ هزار 
دســتگاه خودرو در حاشــیه بازار موافقت 
خواهد کرد و اینکه اگر وزارت صمت موفق 

به کســب مجوز لازم از سوی شورای رقابت 
نشــد، آیا راهکار دیگری را بــرای اجرایی 
کردن ایــن طرح در پیــش خواهد گرفت؟ 
مثلا ممکن اســت دســت به دامان شورای 
هماهنگی اقتصادی سران قوا شود و مجوز 
فروش ۱۲۰ هزار دستگاه خودرو در حاشیه 

بازار را از این شورا بگیرد؟
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مدیرکل آموزش و پرورش استان کرمان:
وریستی  شمار شهدای دانش آموز انفجار تر

کرمان به ۲۶ نفر رسید
مدیرکل آموزش و پرورش اســتان کرمان گفت: شمار شهدای دانش 

آموز حادثه تروریستی گلزار شهدای کرمان به ۲۶ نفر رسید.
 رضا رضایــی با اعلام ایــن خبر افــزود: در پی حمله تروریســتی روز 
چهارشنبه ۱۳ دی ماه به گلزار شــهدای کرمان  ۲۶ دانش آموز کرمانی 

به شهادت رسیدند.
وی بیان کرد: تعداد شــهدای حادثه تروریســتی ۱۳ دی مــاه گلزار 
شهدای کرمان ۹۴ نفر اعلام شده اســت که ۲۶ نفر از این شهدا دانش 

آموز هستند که از این تعداد ۱۲ نفر دختر و ۱۴ نفر پسر بودند.
رضایی گفت: از مجموع شــهدای حادثه کرمان دو نفر از شهرســتان 
نرماشــیر، دو نفر از شهرســتان زرند و ۲۲ نفر از شهرســتان کرمان و 

مدارس آموزش و پرورش نواحی یک و دو کرمان می باشند.
مدیر کل آموزش و پرورش اســتان کرمان بیان کرد: از ۲۶ نفر شهدای 
استان کرمان، یک نوآموز پیش دبســتانی، یک دانش آموز با نیازهای 
ویژه، ۱۳ دانش آموز دوره ابتدایی، پنج نفر  هنرجوی هنرســتان های 
فنی و حرفه ای و شــش نفر نیز دانش آموز مدارس متوسطه دوره اول و 

دوم نظری می باشند.
وی گفت: در این حادثه تروریســتی سید میثم حســینی رئیس اداره 
انجمن اولیا و مربیان آموزش و پرورش اســتان نیز به شهادت رسید و 

اعضای بدن این شهید بزرگوار به بیماران نیازمند اهدا شد.
رضایی افزود: شهیده فائزه رحیمی دانشجو معلم ورودی ۱۴۰۰ رشته 
امور تربیتی دانشــگاه فرهنگیان پردیس نســیبه تهــران ، نیز یکی از 

شهدای حادثه تروریستی کرمان بود.

کشف بیش از ۵۰۰۰ میلیارد ریال کالاهای قاچاق
رئیس پلیس امنیت اقتصادی فراجا از توقیف ۷۱۲ خودروی شوتی در 

هجدهمین طرح سراسری مبارزه با قاچاق کالا خبر داد.
سردار حســین رحیمی با اشــاره به اجرای هجدهمین طرح سراسری 
مبارزه با قاچاق کالا با اولویت کالاهای ممنوعه ، کالای اساسی، کالای 
دخانی، گمرکی و...، بــه نتایج اجرای این طرح پرداخــت و گفت: این 
طرح به مدت سه روز در سطح کشور اجرا شــد که در اجرای این طرح، 
استان های فارس، اصفهان  و هرمزگان بیشــترین کشفیات را به خود 

اختصاص دادند.
وی ارزش ریالی کالاهای قاچاق کشــف شــده در اجرای این طرح را 
۵۴۸۰ میلیارد ریال اعلام کرد و گفت: ماموران پلیس امنیت اقتصادی 
در اجرای این طرح ۱۰۶۹ دستگاه خودرو را نیز توقیف کردند که از این 

تعداد ۷۱۲ خودرو توقیف شده مربوط به خودروهای شوتی است.

رئیس پلیس امنیت اقتصادی فراجا با اشاره به اینکه با رصد و مهندسی 
و تحلیل محل وقوع جرایــم اقتصادی طرح های مختلف سراســری، 
منطقه ای و استانی اجرا می شود، خاطر نشان کرد: در اجرای این طرح 

یک ۱۳۱۴ فقره پرونده تشکیل و تحویل مرجع قضایی شده است.
رحیمی افزود: در اجرای این طرح از ظرفیت مرزبانی و سایر پلیس های 

تخصص نیز بهره گرفته شده است.

رئیس سازمان ملی تعلیم و تربیت اعلام کرد
پوشش ۲۲ میلیون والد و کودک توسط سازمان 

تعلیم و تربیت
رئیس ســازمان ملی تعلیم و تربیت با بیان این نکته که در این سازمان 
بیــش از ۱۵ میلیون والــد و همچنیــن ۷ میلیون کودک را پوشــش 
می دهیم، عنوان کرد: خانواده نقش مهمی در شکل گیری نگاه اسلامی 
دارد و برای اینکه بتواند نقش اساســی خود را حفظ کند باید والدگری 

خود را به نحو احسن در جامعه انجام دهد.
 اختتامیه اولین رویــداد ملی هوای مادری با حضور حجت الاســلام و 
المســلمین علیرضا پناهیان رئیس اتاق فکر مقــام معظم رهبری در 
دانشــگاه ها، مجتبی همتی فر رئیس ســازمان ملی تعلیــم و تربیت و 

جمعی از مادران و فعالان این حوزه از سراسر کشوربرگزار شد.
در ابتدای این مراســم، مجتبی همتی فر رئیس ســازمان ملی تعلیم و 
تربیت با بیان این نکته که در ســازمان ملی تعلیم و تربیت بیش از ۱۵ 
میلیون والد و همچنین ۷ میلیون کودک را پوشــش می دهیم، عنوان 
کرد: خانواده نقش مهمی در شکل گیری نگاه اسلامی دارد و برای اینکه 
بتواند نقش اساســی خود را حفــظ کند باید والدگری خــود را به نحو 

احسن در جامعه انجام دهد.
وی افزود: این سازمان که سازمانی نوپاســت با نظر رهبر معظم انقلاب 
شکل گرفته و وظیفه ســاماندهی و ارتقاء زیســت بوم اوان کودکی با 

رویکرد خانواده محور را به عهده خواهد داشت.
همتی فر گفــت: دبیرخانــه تخصصی هــوای مادری، تــلاش دارد 
زمینه ی خدمت رســانی به دغدغه مندان حوزه تربیت کودک را فراهم 
کند و وظیفه خود می دانیم در ســازمان ملی تعلیــم و تربیت کودک، 
توانمندسازی والدین و همچنین والدگری آن ها را به نحو احسن انجام 

دهیم.
در ادامه حجت الاســلام والمســلمین علیرضا پناهیان، ضمن تبریک 
به آموزش و پرورش به دلیل برداشــتن اولین گام بــزرگ تحول در این 
وزارتخانه و ایجاد ســازمان ملی تعلیم و تربیت کودک، گفت: آموزش و 
پرورش با ایجاد این سازمان بخش مهمی را در خود ایجاد کرده است و 
انقلاب اسلامی در آینده می تواند به ایجاد این سازمان افتخار کرده زیرا 

متحول کننده فرزندان این مرز و بوم خواهد بود.
حجت الاسلام پناهیان بیان کرد: از جمله مســئولیت ها و وظایف این 
سازمان در قبال بحران کم فرزندی در جامعه، تشویق به فرزندآوری در 
بین جوانان است و تمام مشکلات خانواده ها به عهده آموزش و پرورش 

است زیرا فرزندان آن ها در مدارس هستند.
وی در ادامه، گفت: آموزش و پرورش نســبت به همه مادرانی که دانش 
آموزان آن ها در مدارس تحصیل می کنند مســئولیت داشــته و باید 

برنامه ریزی منظمی صورت دهد.
حجت الاسلام پناهیان بیان کرد: تشــکیل این سازمان، پیوند حقیقی 
آموزش و پرورش بــا مادران و مردم خواهد بود و ســازمان ملی تعلیم و 
تربیت کودک، امید این کشور در آینده خواهد بود زیرا حرکت خودش 

را مردمی آغاز کرده است.
وی با بیان اینکه، بــا افزایش منزلت اجتماعی مــادری که کودک زیر 
۷ ســال دارد موجب رونــق فرزندآوری در کشــور می شــویم، گفت: 
بودجه های این کشور که برای فرزندآوری تصویب می شود باید توسط 
این مادران در جامعه توزیع شود و این ها هســتند که می دانند در کجا 
باید هزینه کنند در چنیــن مجموعه هایی رانت خــواری، زورگویی و 

سوءاستفاده نخواهد بود.

دیوار

خریدار  رئیس کل دادگســتری اســتان 
تهران ضمن اشــاره بــه نقــش حمایتی 
عدلیه از دارایی های نظــام بانکی به عنوان 
بیت المال گفت: درمورد ۷ پرونده مرتبط با 
نظام بانکی طی ۹ ماهه سال جاری یک هزار 
و ۶۸۴ میلیارد تومــان در مرحله تحقیقات 

رد مال صورت گرفته است.
 علی القاصی، رئیس کل دادگستری استان 
تهران در نشست بررســی مشکلات نظام 
بانکی که با حضور مدیران عامل بانک های 
کشور و ابراهیم شاهرخیان، معاون مالی، 
پشــتیبانی و عمرانی قــوه قضاییه برگزار 
شــد، ضمن اشــاره به ارتباط تنگاتنگ و 
مستمر نظام بانکی با دستگاه قضا به واسطه 
اختلافــات موجــود میان نظــام بانکی و 
مشــتریان اظهار کرد: بروز اختلاف میان 
مشتریان و نظام بانکی به واسطه تعاملات 
مالی امری اجتناب ناپذیر و ممکن اســت 
و بر همین اســاس مکانیزم های مختلفی 
جهت حــل اختلافــات احتمالــی میان 
مشــتریان و نظام بانکــی تعریف و تدوین 
شده اســت، اما در نهایت امر، مرجع حل 
اختلاف میان مشــتریان و نظــام بانکی، 

دستگاه قضا است.
رئیس کل دادگســتری اســتان تهــران با 
بیان اینکه ســرمایه نظام بانکی، چیزی جز 
سپرده های مردم نیست، گفت: بعضا برخی 
اشخاص در پوشــش فعالیت های تولیدی و 
یا موارد دیگر اقدام به اخذ تســهیلات کلان 
از نظام بانکی و مصرف تسهیلات اخذ شده 
در محلی غیر از محل تعیین شده می نمایند 
و نظام بانکی را با چالش های اساسی مواجه 

می سازند.

هزار و ۶84 میلیارد تومان رد مال 
در پرونده های مرتبط با نظام بانکی با 

پیگیری های دستگاه قضا
وی ضمن اشــاره به نقش حمایتی عدلیه از 
دارایی های نظام بانکی به عنوان بیت المال 
اذعان کرد: در چنین مواردی دســتگاه قضا 
به منظور وصــول مطالبــات از بدهکاران 
نظــام بانکی با جدیــت پــای کار می آید و 
برای وصــول مطالبات و اســتیفای حقوق 
بیت المال از هیچ اقدامی دریغ نمی کند که 
در همین راستا و حسب گزارشات واصله با 
پیگیری های صورت گرفتــه در مورد هفت 
پرونده مرتبــط با نظام بانکــی طی ۹ ماهه 
ســال جاری هزار و ۶۸۴ میلیارد تومان در 
مرحله تحقیقــات رد مال صــورت گرفته 
اســت و همین امر نشــان دهنده این است 
که دستگاه قضا در حوزه نظام بانکی مدعی 

حقوق بیت المال است.

رویکرد تخصصی دستگاه قضا در 
مورد پرونده های مرتبط با نظام بانکی 

در دوره »تحول و تعالی«
القاصی ضمن اشــاره به رویکرد تخصصی 
دســتگاه قضا در مورد پرونده های مرتبط 
با نظام بانکــی در دوره »تحــول و تعالی« 
عنوان کرد: بی تردید حوزه بانکداری، روابط 
مشــتریان و نظام بانکی و قوانین و مقررات 
حاکم بر این موضوع، تســلط کامل قضات 
رسیدگی کننده و ســایر اصحاب دخیل در 
این نوع از پرونده ها اعم از کارشناس، ضابط 
و سایرین را می طلبد.رئیس کل دادگستری 
اســتان تهران خاطرنشــان کرد: در برخی 
از پرونده هــای مرتبــط بــا نظــام بانکی، 
قرارداد های مختلفی طی چند سال منعقد 
شــده و تعهدات گوناگونی میــان طرفین 
ایجاد شده که رســیدگی به آن ها مستلزم 
کارشناســی دقیق و تخصصی است تا حقی 

از طرفین تضییع نشود.

مدیران حقوقی نظام بانکی، در مراحل 
رسیدگی مستندات لازم را در اختیار 

مرجع قضایی قرار دهند
وی ادامــه داد: عدم ارائه مســتندات لازم 
و کافــی و عــدم دفــاع خــوب و موثر در 
پرونده هــای مرتبط با نظــام بانکی ممکن 
است زمینه ســاز صدور آرایی شــود که در 
تعارض با منافع بانک ها باشــد؛ لذا ضرورت 
دارد مدیران حقوقی نظام بانکی، در مراحل 
رســیدگی مســتندات لازم را در اختیــار 
مرجع قضایی قــرار دهنــد و در مقام دفاع 
نیز به گونه ای عمل نمایند کــه یاور قاضی 

در جهت کشــف حقیقت و استیفای حقوق 
بیت المال باشند.

القاصی ضمن اشــاره به دغدغه دادگستری 
کل اســتان تهران به منظور ایجــاد تمرکز 
به منظور رسیدگی تخصصی به پرونده های 
مرتبط با نظام بانکی کشــور در یک مجتمع 
قضایی گفت: ضرورت ایجــاد یک مجتمع 
قضایی متمرکز و تخصصی بــا توجه به نوع 
و جنس دعاوی مرتبط با نظام بانکی و روابط 
اشــخاص در این حوزه، موضوعی غیرقابل 
انکار است که در همین راستا ایجاد مجتمع 
قضایــی تخصصی رســیدگی بــه دعاوی 
مرتبط با نظــام بانکی کــه مطالبه مدیران 
عامل بانک ها از دستگاه قضا بود، در دستور 

کار قرار گرفت.

افزایش اتقان آرای صادره در پی ایجاد 
تمرکز در رسیدگی به پرونده های 

نظام بانکی
رئیس کل دادگســتری اســتان تهران از 
جمله مزیت های ناشــی از ایجاد تمرکز در 
رسیدگی به پرونده های نظام بانکی در قالب 
مجتمع قضایی تخصصی را »افزایش اتقان 
آرای صادره« ذکر کرد و گفت: خوشبختانه 
با تلاش ها و پیگیری هــای صورت  گرفته و 
همکاری بانک هــا فضای مــورد نیاز برای 
ایجاد مجتمع قضایی تخصصی رســیدگی 
به دعاوی مرتبط با نظام بانکی تامین شــد 
و اقدامات لازم جهت تجهیــز فضا و تامین 
نیروی انســانی مورد نیاز در دستور کار قرار 
دارد.وی با تاکید بر این گــزاره که مجتمع 
قضایــی تخصصی رســیدگی بــه دعاوی 

مرتبط با نظــام بانکی قطعا بــرای مراجع 
قضایی سراسر کشــور در مقام رسیدگی به 
دعاوی مشابه »رویه ساز« خواهد بود، گفت: 
همواره یکی از گلایه هــای مدیران بانک ها 
از دســتگاه قضا، عدم وجــود وحدت رویه 
در برخی از دعاوی مشــابه و مرتبط با نظام 
بانکی بوده است که انشالله با ایجاد مجتمع 
قضایی مورد اشــاره بخش قابل توجهی از 

این دغدغه رفع خواهد شد.

سؤال مهم رئیس کل دادگستری 
 استان تهران از مدیران نظام

 بانکی کشور
القاصی در بخش دیگری از ســخنان خود 
شــان نظارتی بانک ها به منظــور »اعمال 
نظارت بر محــل مصرف تســهیلات ارائه 
شــده« را یادآور شــد و در همیــن زمینه 
گفت: بعضا گزارش می شــود که شخصی از 
بانک تســهیلات کلانی را اخذ کرده، اما در 
محل تعیین شده اســتفاده نکرده و اکنون 
این موضوع در قالب پرونده قضایی در حال 
رسیدگی است که این موضوع دستگاه قضا 
و حتی بانک را با مشکلات متعددی مواجه 
ساخته اســت؛ ســئوالی که در این زمینه 
مطرح می شود این اســت که چرا بانک ها بر 
روند مصرف تسهیلات اعطایی به اشخاص 
نظارت لازم را اعمال نمی کنند تا تسهیلات 
مورد نظر در محل مشــخص شده مصرف 
شود؟رئیس کل دادگســتری استان تهران 
با تاکید بر ضــرورت توجه بیــش از پیش 
بانک هــا به واجــد اهلیت بودن اشــخاص 
در مقام اعطــاء تســهیلات و به طور خاص 

در روند ارائه تســهیلات کلان عنوان کرد: 
بعضا پس از ارائه تســهیلات کلان به برخی 
اشــخاص مشــخص می شــود که شخص 
اهلیــت لازم را بــرای دریافت تســهیلات 
نداشــته و اکنــون بانــک برای اســترداد 
تسهیلات ارائه شــده با مشکلات مختلفی 
مواجه می شــود؛ لــذا در چنیــن مواردی 
شــان نظارتی نظام بانکی از اهمیت ویژه ای 
برخوردار اســت و می تواند از بســیاری از 
آسیب ها و شکل گیری پرونده های قضایی 

جلوگیری کند.

اعلام آمادگی دستگاه قضا برای 
استفاده از نتایج آسیب شناسی های 

نظام بانکی از پرونده های کلان
وی در بخش پایانی خود از انتقاد های سازنده 
بانک ها نســبت به پرونده هــای این حوزه 
از حیث امور بانکی اســتقبال کــرد و گفت: 
قطعا بهترین اشــخاص برای آسیب شناسی 
پیرامون نحوه شکل گیری پرونده های کلان 
در حوزه نظام بانکی مدیران بانک ها هستند 
و بر همین اساس دســتگاه قضا این آمادگی 
را دارد کــه از نتایــج آسیب شناســی های 
صورت گرفته در این حوزه از باب پیشگیری 

از وقوع جرم استفاده کند.
ابراهیم شاهرخیان، معاون مالی، پشتیبانی 
و عمرانی قــوه قضاییه نیز در این نشســت 
بــا بیان اینکــه امروز مســاله اول کشــور 
اقتصاد و حل مشــکلات اقتصادی اســت، 
گفت: پیشــران مســاله اقتصاد در کشور 
بانک ها هســتند و توفیق بانک ها در انجام 
ماموریت هــا می توانــد در حــوزه اقتصاد 
به کشــور مســاعدت کند.معــاون مالی، 
پشــتیبانی و عمرانی قوه قضاییــه با بیان 
اینکه رســیدگی به مســائل و موضوعات 
مرتبط با نظام بانکی ملاحظات خاص خود 
را می طلبد، گفت: انشالله تجمیع رسیدگی 
به پرونده های مرتبط بــا نظام بانکی در یک 
مجتمع قضایی تخصصی به افزایش سرعت 

و دقت در رسیدگی ها منجر خواهد شد.
وی با بیان اینکــه ایجاد مجتمــع قضایی 
تخصصی ویژه رسیدگی به دعاوی مرتبط با 
نظام بانکی می تواند برای پرونده های بانکی 
در ســطح کشــور وحدت رویه ایجاد کند، 
عنوان کرد: رئیس کل دادگســتری تهران 
برای تحقق ایــن امر و ایجــاد یک مجتمع 
قضایی تخصصی در این حوزه پیگیری های 
زیادی را به عمل آوردند تا با توجه به جایگاه 
و اهمیت نظــام بانکــی، امــورات به طور 
تخصصی و ویژه رســیدگی و دنبال شــود 
که خوشــبختانه در نتیجــه پیگیری های 

صورت گرفته، این امر در حال تحقق است.

خریدار  آمار مبتلایان اوتیسم در کشور، 
خدمات ویــژه بیمــه ای به ایــن بیماران، 
بازنگری در بسته خدمتی بزرگسالان طیف 
اوتیسم و افزایش سن پوشش خدمات به ۱۲ 
سال، گســترش غربالگری و شناسایی این 
بیماری و ...از جمله مباحثی بود که نشست 
خبری »مســیر امید هم خواهی اوتیسم« 

تشریح شد.
 ســعیده صالح غفــاری  مدیرعامل انجمن 
اوتیسم در نشســت خبری »مســیر امید 
هم خواهی اوتیســم« کــه در محل انجمن 
اوتیسم برگزار شد با اشــاره به جلسه مدتی 
قبل ایــن انجمن بــا معاون اول ریاســت 
جمهــوری، گفــت: مســیر مطالبه گری 
اوتیسم یک یا دو ساله نیست و بالغ بر شش 
سال است که حداقل ۲۳ ســازمان در این 

زمینه آگاه می شوند.
وی گفــت: آمــار اوتیســم در ایــران یک 
تولد به ازای هر ۱۵۰ تولد اســت و اوتیسم 
پیچیده ترین اختلال دوران رشدی تکاملی 
است و درمان و توانبخشــی آن هزینه های 
زیادی به خانواده ها تحمیــل می کند و در 
بزرگسالی این فشارها افزایش بیشتری هم 

می یابند.
وی افــزود: خلاءهای زیادی داشــتیم که 
تا بخشــی در رفع آنها پیش رفتیم. پس از 

جلســه با معاونت اول ریاســت جمهوری 
تلاش کردیم خدمات خود را تسهیل کرده 
و عمق بخشــیم. ما کلمه مطالبه گری را به 
همخواهی تبدیل کردیم تا سایر سازمان ها 
هم کنار مــا آیند. فکر می کنــم مهم ترین 
دستاورد جلســه با آقای دکتر مخبر آگاهی 

بیشتر مردم نسبت به این اختلال شد.
او تاکید کرد: کارهای نیمــه  تمامی وجود 
دارد که امیدواریم تمام شــود. بعد از جلسه 
کارگروهی با نظارت مســتقیم معاونت اول 
ریاست جمهوری تشکیل شــد و جلسات 
حضــوری و تلفنی داشــتیم تــا مطالبات 

پیگیری شود.
در ادامه این مراســم دکتــر محمدمهدی 
ناصحی مدیرعامل ســازمان بیمه سلامت 
ایران، گفت: ورود دکتــر مخبر به این بحث 
سبب گشایش در مباحث این بیماری شد. 
کسی که بچه اوتیســمی دارد باید زندگی 
عــادی را فرامــوش کند؛ چــون مبتلایان 
زندگی متفاوتی دارنــد و از نظر اقتصادی، 
اجتماعــی و... تحــت تاثیر هســتند. باید 
فضای مناســب فرهنگی و آموزشــی برای 
این عزیــزان در نظر گرفته شــود تا زندگی 

مناسبی داشته باشند.
وی افزود: برای اولین بار در شــورای عالی 
بیمه مصوب شد که بتونیم تعرفه خصوصی 

خدمات افراد طیف اوتیســم را هم پرداخت 
کنیم کــه خود نوعی ســنت شــکنی بود. 
طی دو ماه گذشته جلســات متعددی هم 
برگزار شد تا ارتباط ســامانه ها برقرار شود 
و  دوســتان IT تامین اجتماعــی بر انجام 
این کار مصمم هســتند.او تاکید کرد: یکی 
از نقاطی که صنــدوق بیماری های خاص و 
صعب العلاج باید به درستی خدمت رسانی 
کند همیــن بخش اســت و بایــد دغدغه 

خدمات و هزینه ها را از این بیماران بگیریم.
به گفته وی، در بخــش دولتی ۱۰۰ درصد 
هزینه های بیمــاران طیف اوتیســم و در 
بخش خصوصی ۸۰ درصد هزینه ها بســته 

به مالکیت پرداخت می شود.
وی افــزود: ۹هــزار بیمــار اوتیســمی در 

ســامانه های ما نشان دار شــدند و تاکنون 
۸ هزار بــار خدمت دریافت کرده اند. ســن 
پوشــش خدمات هم به ۱۲ ســال افزایش 
یافته است و  امیدواریم در این زمینه بیشتر 
اطلاع رسانی شود و ســازمان های مختلف 
باید در ایــن زمینه پای کار آینــد. تاکید ما 
این اســت که افراد در مراکز طرف قرارداد 

با بیمه ها، خدمات مناسبی دریافت کنند.
در ادامه این مراســم میرهاشــم موسوی 
_ مدیرعامل ســازمان تامیــن اجتماعی، 
گفت: وظیفه ما بودن در کنار مردم اســت و 
امیدواریم به نقطه ای برســیم که بیمار جز 

رنج بیماری رنج دیگری تحمل نکند.
وی افزود: انصافا انجمن اوتیسم بسیار پیگیر 
و دغدغه مند است و دکتر مخبر هم از داخل 
همان جلســه ای که با افراد طیف اوتیســم 
داشتند دســتور دادند هرکاری می توانیم 

برای این افراد انجام دهیم.
او تاکید کرد: بحث پوشــش خدمات افراد 
طیف اوتیسم از سال ۱۴۰۰ به شکل جدی 
در شورای عالی بیمه مطرح شد و برای اولین 
بار بخشــی از خدمات این عزیــزان تحت 
پوشــش بیمه رفت و از همان سال همه در 
حال تســهیل گری و عمق بخشی خدمات 
هســتند که نمونه آن خدمات توانبخشی 
است.موســوی ادامه داد: حدود ۵۰ درصد 

جامعه تحت پوشــش بیمه درمــان تامین 
اجتماعی هســتند و به همین نسبت را در 
افراد طیف اوتیسم نیز شــاهد هستیم و به 
شــکل الکترونیک این بیماران را نشان دار 
کردیم و تعرفه های دولتی برایشــان برقرار 
کردیم و ۸۰ درصد تعرفه بخش خصوصی را 
نیز از طریق صندوق صعب العلاج پرداخت 

می کنیم.
وی افزود: یک مشکل این است که بخشی از 
مراکز ارائه دهنده خدمات اوتیسم فاقد کد 
سیام هستند و باید این کد را بگیرند تا بتوان 
با آنها قرارداد بســت و خدماتی که به افراد 
طیف اوتیسم می دهند را پوشش و افزایش 
داد. بســتر الکترونیک خدمات دارویی هم 
در تامین اجتماعی به شــکل  ۱۰۰ درصد 
فراهم است و بســتر خدمات توانبخشی هم 
آماده شده اســت و الان اعلام می کنیم که 
آمادگی برای وصل شدن به ســامانه بیمه 

سلامت را داریم.
در ادامه این نشست دکتر سیدحمید جمال 
الدینی - سرپرســت معاونت حقوقی و امور 
مجلس وزارت بهداشت، گفت: ما به عنوان 
تولیت نظام سلامت ســعی کردیم در همه 
ابعاد این حــوزه چه در شــورای عالی بیمه 
و چــه در صنــدوق صعب العــلاج و اعتبار 

سنجی ها در کنار بیماران باشیم.

مدیرعامل سازمان بوستان ها و فضای سبز شهر تهران 
گفت: از ابتدای ســال تاکنون ۴۵۰ میلیــارد تومان از 
محل جرائم ناشی از قطع درختان برای تملک باغات و 
لکه های مشجر در مناطق کم برخوردار از لحاظ سرانه 

فضای سبز در نظر گرفته شده است.
 علی محمد مختاری با بیان اینکه ما به هیچ عنوان برای 
افزایش درآمد به جرائم قطع درختان وابسته نیستیم، 
اظهار کرد: ما حتی حاضر نیســتیم هــزار تومان هم از 
محل جریمه درآمد کســب شــود، زیرا مخالف قطع 

اشجاریم.

وی افزود: در مواردی درختان در زیربنا قرار 
می گیرند و با تغییر نقشــه نیز امکان حفظ 
آن وجود ندارد؛ لذا با مجوز کمیســیون ماده 
هفت، یک یا دو اصله درخت جابجا می شوند؛ 
هرچند تأکید اولیه کمیســیون تغییر نقشه 
است؛ اما اگر امکان نداشــته باشد نسبت به 
جابجایی حکم صادر می شود چراکه به هیچ 

عنوان اجازه قطع درخت داده نمی شود.
مختاری با تأکید بر اینکــه جابجایی درختان در فصل 
مناســب )زمســتان( و در محیط اطــراف آن صورت 

می گیرد، یادآور شــد: در کمیســیون ماده 
هفت به هیچ عنوان مجوز قطع درخت صادر 
نشــده اســت. در برخی موارد ممکن است 
برخی نسبت به خشکی عمدی درخت اقدام 
کرده باشند که بر اساس قوانین حفظ فضای 

سبز، جریمه می شوند.
مختاری همچنیــن تصریح کرد: هزینه های 
ناشــی از این جرائم تنها برای تملک باغات در مناطق 

کم برخوردار جهت توسعه فضای سبز، صرف می شود.
وی با بیان اینکه از ابتدای سال تاکنون نزدیک به ۴۵۰ 

میلیارد تومان هزینه خســارت و جرائم قطع درختان 
در حسابی مخصوص به ثبت رسیده است، یادآور شد: 
تمام این مبلغ برای تملک لکه های مشــجر و باغات در 
مناطق کم برخوردار از لحاظ سرانه فضای سبز از جمله 

۷، ۸، ۱۰، ۱۱ و ۱۲ و ۱۷ در نظر گرفته شده است.
بر اساس گزارش سایت شهر، مختاری با اشاره به روند 
شــکایت از افرادی که درختان را قطع می کنند، گفت: 
شکایات به مناطق ۲۲ گانه ابلاغ می شود و مناطق نیز 
از طریق مراجع ذی صلاح موضوع را پیگیری می کنند 

و برخورد قانونی از سوی قوه قضاییه صورت می گیرد.

بوستان

دریافت۴۵۰میلیارد تومان جریمه قطع درختان طی ۹ماه



گفت وگو با کوروش سلیمانی

پنهان کاری در توافق نامه!

فرهنگ
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 5
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rیکشنبه      24 دی 1402    شماره 1501

 برنامه تعطیلی سالن های نمایشی کشور 
اعلام شد

 تالارهای نمایشــی کل کشــور  امروز ۲۴ دی ماه همزمان با ســالروز 
شهادت دهمین امام شیعیان تعطیل خواهند بود.

به گزارش روابــط عمومی اداره کل هنرهای نمایشــی وزارت فرهنگ 
و ارشاد اســلامی، مطابق اعلام شــورای ارزشــیابی و نظارت تمامی 
نمایش های روی صحنه در کشــور، به مناسبت شهادت امام هادی)ع( 
از اذان مغرب یکشــنبه- ۲۴ دی ماه- تا اذان مغرب دوشنبه- ۲۵ دی- 

تعطیل خواهند بود.
هر گونه تغییر در برنامه و زمان اجرای نمایش های روی صحنه از طریق 
روابط عمومی تالارهای نمایشــی و ســایت فروش بلیت اطلاع رسانی 

می شود.

برگزاری ۳۳۳ کنسرت موسیقی در آذرماه
 دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی اعلام کرد: ۱۴۷ اجرای 

موسیقی با ۳۳۳ دفعه اجرا آذرماه ۱۴۰۲ روی صحنه رفتند.
 آمار آذرماه ۱۴۰۲ اجراهای صحنه ای، مجوزهای آلبوم موسیقی، تک 

آهنگ، کتاب گویا از سوی روابط عمومی دفتر موسیقی اعلام شد.
دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اســلامی در این ماه، مجوز ۳۱۷ 
تک آهنگ، ۲۱ آلبوم موسیقی، ۳۱ نماهنگ، ۳۶ کتاب گویا و ۵۲ مجوز 
تاســیس و تمدید اســتودیوی صدابرداری و مراکز تولید و تکثیر آثار 

صوتی و تصویری را صادر کرده است.
در میان تک آهنگ های مجوز گرفته، ۲۴۰ اثر در گونه موســیقی پاپ، 
۲۵ اثر در گونه موسیقی نواحی، هشــت اثر در گونه موسیقی سنتی، ۲ 
اثر در گونه موسیقی تلفیقی، ۱۳ اثر در گونه موسیقی کلاسیک، ۱۰ اثر 
در گونه موسیقی الکترونیک، سه اثر در گونه موسیقی ارکسترال تولید 

شدند.
بنابر اعلام معاونت امور هنری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در بخش 
آلبوم ها نیز مجوز پنج آلبوم موســیقی سنتی، پنج آلبوم موسیقی پاپ، 
۶ آلبوم موسیقی نواحی، ۲ آلبوم موسیقی تلفیقی و سه آلبوم موسیقی 

کلاسیک در آذرماه امسال صادر شده است.

در مدت یاد شده دو گروه موســیقی به خارج از کشور اعزام شده و ۱۴۷ 
اجرای موسیقی با ۳۳۳ دفعه اجرا روی صحنه رفتند.

کارگردان فیلم خبر داد
برف آخر چه زمانی اکران می شود؟

امیرحســین عســگری کارگردان فیلم »برف آخر« از اکران این فیلم 
سینمایی در آینده  نزدیک خبر داد.

امیرحسین عســگری کارگردان فیلم ســینمایی »برف آخر« درباره 
زمان تقریبی اکران این فیلم ســینمایی گفت: »برف آخر« این روزها 
در شــرایط پخش جهانی قــرار دارد. در واقع بر اســاس برنامه ریزی 
صورت گرفته، قرار بود پــس از اتمام پخش جهانی فیلم و شــرکت در 
جشــنواره های مختلف، برای اکران عمومی این اثر در سینماها اقدام 

می کنیم.
وی افزود: بنابراین احتمالا به زودی برنامه ریــزی برای اکران عمومی 

»برف آخر« در ایران را آغاز می کنیم.
فیلم »برف آخر« ساخته امیرحسین عســگری و تهیه کنندگی حسن 
مصطفوی یکی از آثــار حاضر در چهلمین جشــنواره فیلم فجر بود که 
با نامزدی در ۱۲ رشــته و دریافت جایزه در ۴ بخش ویژه هیات داوران، 
بهترین چهره پردازی، بهترین فیلمبــرداری و بهترین بازیگر نقش اول 
مرد یکی از آثار کنجکاوی برانگیز این رویداد است که با گذشت ۲ سال، 

هنوز اکران عمومی نشده است.
داستان این فیلم درباره زندگی دامپزشــکی است که در شهرستان 
کیاســر اســتان مازندران درگیر ماجرایی می شــود؛ یوسف رییس 
اداره دامپزشکی در شــهری کوچک اســت. او روزها به گاوداری ها 
سرکشــی می کند و شب ها به شــکار گرگ می رود. یوسف که حمله 
گرگ ها بــه گاوداری را دلیل آتش ســوزی آن جــا می داند از روی 
نفرت گرگ ها را شــکار می کند اما به واسطه گرگی زخمی، او با رعنا 
آشنا می شــود که برای رهاســازی و کنترل جمعیت گرگ ها به آن 

منطقه آمده است ...

امین  حیایی، لادن  مســتوفی، مجید  صالحی بازیگران اصلی این فیلم 
سینمایی هستند.

همزمان با آغاز جام ملت های آسیا
قهرمانی ای وطنم منتشر شد

گروه آیینی هم آوایی الغدیر طهران همزمان با آغاز مســابقات فوتبال 
جام ملت های آســیا تک آهنگ »قهرمانــی ای وطنــم« را با آرزوی 

موفقیت برای اعضای تیم ملی فوتبال کشورمان منتشر کرد.
گروه هم آوایی الغدیر طهــران در تازه ترین فعالیــن خود تک آهنگ 
»قهرمانی ای وطنم« را همزمان با آغاز مسابقات فوتبال جام ملت های 

آسیا پیش روی مخاطبان قرار داد.
گروه هــم آوایی الغدیــر طهران در توضیح این قطعه نوشــته اســت: 
»قهرمانی ای وطنم« نام جدیدترین اثر تولیدی گروه هم آوایی الغدیر 
طهران است که با مضمون غرور ملی و خودباوری تولید شده است. این 
اثر سروده فراز ملکیان، آهنگسازی هادی نصیری و تنظیم علی غلامی 

است.
هادی نصیری سرپرست گروه هم آوایی الغدیر طهران هم بیان کرد: این 
اثر نودمین اثر صوتی منتشر شده از این گروه است که در چهاردهمین 

سالگرد تأسیس این گروه تولید و منتشر شده است.
گروه هم آوایی بین المللــی الغدیر طهران از گروه هــای هم خوانی در 
حوزه تولید آثار موســیقایی ملی و مذهبی اســت. این گــروه از جمله 
مجموعه هایی اســت که با هدف ترویج فرهنگ آئینی و ملی، تولیدات 
خود را در فضــای مجازی به طور کامل منتشــر و در دســترس عموم 

علاقه مندان قرار می دهد.

قاب

فریبــرز دارایی کــوروش ســلیمانی 
کارگردان نمایش »توافق نامه«، پنهان کاری 
را تم اصلــی مدنظر خــود در اجــرای این 
نمایشنامه اثر فیلیپ کلودل فرانسوی عنوان 

و بر حفظ و رعایت آداب تئاتری تاکید کرد.
کوروش ســلیمانی به عنوان بازیگر باسابقه 
عرصه تئاتر، ســینما و تلویزیون شــناخته 
می شــود. وی کــه آموزش دیــده عرصه 
بازیگری تئاتر اســت چند ســالی است که 
در عرصه کارگردانی تئاتــر نیز تجربه های 
متنوعــی را در کارنامه کاری خــود به ثبت 
رسانده است. جدیدترین تجربه کارگردانی 
سلیمانی که این روزها در ســالن ناظرزاده 
کرمانی تماشــاخانه ایران شهر روی صحنه 
رفته و با استقبال خوب مخاطبان نیز همراه 
شــده اســت، نمایش »توافق نامه« نوشته 
فیلیپ کلودل، نویســنده، فیلمنامه نویس و 

نمایشنامه نویس فرانسوی است.
سلیمانی در جدیدترین اثر خود هم در مقام 
کارگردان و هم بازیگر حضــور دارد و بهرام 
تشکر و رامین ناصرنصیر از بازیگران باسابقه 
تئاتر، ســینما و تلویزیون وی را در این کار 

همراهی می کنند.
»توافق نامــه« دربــاره دوســتی »دنی« 
با بــازی بهنام تشــکر و »مارتــن« با بازی 
کــوروش ســلیمانی در مقطعــی از دوران 
سیاسی فرانســه و انتخاباتی اســت که به 
ریاســت جمهوری فرانســوا میتران ختم 
می شــود. »دنــی« بازیگــر و »مارتــن« 
نمایشنامه نویس اســت و دوستی چندین 
ســاله ای با هم دارند. »دنــی« قصد فروش 
خانــه ای را دارد که زمانــی در آن به همراه 
خانواده خــود زندگی می کرده اســت. در 
گفت وگوهایی که میــان »دنی« و »مارتن« 
شــکل می گیــرد ناگفته هایــی مطــرح 
می شــود که دوســتی و رفاقت آن ها را به 
چالش می کشــد و حتی با زیر سوال بردن و 
تخریب یکدیگر رفاقت چندین ســاله خود 
را به حاشیه می برند. ورود »دووال« با بازی 
ناصرنصیر به عنــوان خریــدار خانه، حال 
و هوای نمایش را تغییــر می دهد و در عین 
حال چالش و تقابل ۲ دوســت قدیمی را هم 
پررنگ تر از قبــل می کند.»توافق نامه« در 
کارگردانی، بازیگــری، طراحی صحنه و نور 
توانســته در جلب رضایــت مخاطب موفق 
باشــد؛ اتفاقی که با حضور تیــم حرفه ای و 

باسابقه تئاتری دور از انتظار نبود.
به بهانه اجــرای »توافق نامه«، گفت وگویی 
تفصیلی با کوروش ســلیمانی تدارک دیده 
شــد. ســلیمانی در این گفت وگــو درباره 
ویژگی های مدنظر برای انتخاب نمایشنامه، 
چالش های بازیگــری و کارگردانی همزمان 
در تئاتــر، شــرایط امــروز تئاتر ایــران و 
روندی که تولیدات تئاتــری طی می کنند، 

نقطه نظرات خود را مطرح کرد.
در زیر این گفت وگو را می خوانیم:

 شــما جزو هنرمندانی هستید که به 
تئاتر وفادار هســتید؛ هر چقدر که در 
ســینما و پروژه های تصویری حضور 
دارید هم چنان به تئاتر وفادار مانده اید 
و ریشه در تئاتر دارید. درباره دغدغه 

حضورتان در تئاتر بفرمایید.
 احســاس می کنم من بــه تئاتــر مدیون 
هســتم. در روزگاری هســتیم کــه از بس 
کلمات اســتفاده و از معنا خارج شده است، 
هر حرفی بزنیم شــعاری قلمداد می شود اما 
من واقعاً می خواهم واژه هــا را در جای خود 
اســتفاده کنم. من به تئاتر مدیون هستم. ما 
همــه در جایگاه های مختلف با تئاتر رشــد 
کرده ایــم. همیشــه طی ســال هایی که به 
میان ســالی رســیدم با خود مرور کردم که 
در این کره خاکی چــه کارهایی انجام دادم 
و به چه دردی خورده ام. نزدیک به ۱۰۰ کار 
ســینمایی، تله فیلم، ســریال و برنامه های 
دیگر داشته ام ولی مهم ترین چیزی که فکر 
می کنم باعث شــده زندگی ام را هدر ندهم 
جدا از بازی های تئاتری که داشــتم، همین 
چند کار تئاتری اســت که کارگردانی و اجرا 
کرده ام. وقتی چیزی تا ایــن حد در زندگی 
آدم مهم است به سادگی نمی توان آن را رها 

کرد.
تنهــا بــرای تئاتــر می توانــم از تمــام 
ســختی هایی که متحمل می شــوم راضی 
باشــم. خوشــبختانه من از طرف خانواده و 
همسرم همراهی می شوم که از آن ها تشکر 
می کنم. فردی اهل سفر است، شخصی اهل 
کوه نوردی و هر فردی بــه کاری علاقه مند 
اســت ولی تفریح من تئاتر است، البته نه به 

معنای واقعی تفریح.

 سرگرمی صرف نیست.
اصلًا، چون تفریح و ســرگرمی صرف نیست 
تا این حد برایم مهم اســت. تئاتر هم خودم 
را رشد می دهد و هم از طریق آن می توانم با 
مخاطب و مردم دیالوگ برقرار کنم تا شاید 

اتفاق هایی در سطح اندیشه رخ دهد.

گروه تئاتری تان را هم همچنان حفظ 
کرده اید.

بله. خــدا را شــاکرم بابت ایــن موضوع. در 
گروه ما بسیاری از مســایل حل شده است 
زیرا کامــلًا یکدیگر را می شناســیم و درک 
می کنیم. با بیشــتر اعضای گروه نظیر سینا 
ییلاق بیگی، مژگان عیوضی، مجید کاشانی، 
گلناز نویدان، در دانشــگاه هم دوره بودیم و 
بعدها رضا خضرایــی و همچنین مصطفی 
قاهری که خیلی خوشحال هستم با او آشنا 

شدم، به گروه پیوستند.

مصطفی قاهری از عکاســان خوب 
تئاتر و یــک فیلم ســاز دارای نگاه و 

اندیشه است.
تیزرهایــی که مصطفــی برای ما ســاخت 
خودشان فیلم کوتاه هســتند و نگاه خاصی 
هم در عکاسی دارد. هیچ کدام از اعضای گروه 
اهل شلوغ بازی نیستند. کرونا یک سالی بین 
کارهای مــا وقفه انداخت ولی من دوســت 
دارم هر ســال به عنوان وظیفه سالیانه خود 

یک اثر تئاتری را روی صحنه ببریم.

 متن های مختلفــی در تئاتر ایران 
اجرا می شوند. در برخی موارد با آثاری 
مواجه هســتیم که با جامعه و مخاطب 
خود ارتباط برقــرار نمی کنند؛ لزوماً 
نه فقط متن هــای خارجی بلکه برخی 
نمایشنامه های ایرانی هم این مشکل را 
دارند. این آثار هیچ مناسبتی با جامعه 
و دغدغه جامعه خــود ندارند. متون 
خارجی نویســندگان مطرحی چون 
شکســپیر، چخوف، ایبسن، ویلیامز، 
میلر در هر زمانی که اجرا شوند حرفی 
برای گفتن دارند اما انتخاب متن های 
خارجــی معاصر کــه بتوانند چنین 
ارتباطی را برقرار کنند یکی از کارهای 
حساس و هوشمندانه ای است که یک 
کارگردان تئاتر باید انجام دهد. شــما 
در تجربه های کارگردانی خود گزینش 
خوبی روی متون داشــتید نظیر »فالو 
می«، »سکوت سفید« و »خرده نان«. 
»توافق نامه« فیلیپ کلودل اثری است 
که با وجود این که متنی فرانسوی است 
و مناســبات افراد در فرانسه قبل از 
انتخاب فرانسوا میتران رییس جمهور 
اسبق فرانسه را مدنظر قرار می دهد اما 
کاملًا منطبق با حال و هوا و شرایط روز 
جامعه ایران اســت. این روند انتخاب 

متون را چگونه طی می کنید؟
من »ناگهان پیت حلبــی« امیرعلی نبویان 
و »فــرودگاه، پرواز شــماره ۷۰۷« زنده یاد 
احمدرضا احمدی را به عنوان آثاری ایرانی 
اجرا کردم کــه اجرای نمایشــنامه زنده یاد 
احمدی یک وظیفه بــرای من بود که خیلی 
خوشحال هســتم این اثر را اجرا کردم زیرا 
معتقد هســتم همیشــه باید در تئاتر یک 
فرامتنی هم داشته باشــید. من وقتی آثار را 
می خوانم برای خود تصویرســازی می کنم 
که ربطی بــه تئوری های تئاتــری ندارد و 
بیشــتر به حس و حالم مرتبط اســت. برای 
من انتخاب متن دشــوارترین دوران کاری 
اســت. بالای ۵۰ درصد موفقیت یک تئاتر 
به انتخاب متن ربط دارد. روند انتخاب متن 
برای من چندین ماه زمــان می برد. دفتری 
از دوران دانشــجویی دارم که در آن حدود 
۳۰۰ نمایشــنامه و کتاب را خلاصه کرده ام 
و در ابتــدا آن آثار را مرور می کنــم تا ببینم 
مناسب زمانه امروز هست یا نه. هر زمانه ای 
حرف خود را می طلبــد و من در انتخاب آثار 
به دنبال این هستم که ببینم کدام اثر حرف 

زمانه را مطرح می کند.
توجهی به ایــن موضوع نمی کنــم که آثار 
کدام نمایشــنامه نویس در بورس کارکردن 
قرار دارد زیــرا زیاد طرفــدار موج هایی که 
ایجاد می شــود، نیســتم و اولویت برای من 
حرف مشــترک مــن، نویســنده و مردم 
زمانه اســت. ویژگی مهم دیگــر برای من 
درام بودن و ســاختار اثر است. »توافق نامه« 
در سال ۲۰۱۹ نوشته شده ولی می بینیم که 
چه قدر به قصه، داستان و شخصیت پردازی 
مقید اســت. وجدی معود نمونه بارز چنین 

ویژگی هایی است و در آثارش این ویژگی ها 
بسیار مشــهود اســت و این گونه نیست که 
چون در دنیای مــدرن زندگی می کند قصه 
را نادیده بگیرد و کنار بگذارد. فیلیپ کلودل 
هم فیلم ســاز بزرگی اســت که جوایز بفتا و 
ســزار را دریافت کــرده و رمان هایش هم 
جایــزه گرفته اند. نمایشــنامه هایی هم که 
نوشته توســط کارگردان های مطرح روی 
صحنه رفته اند.در »توافق نامه« بحث تئاتر، 
سیاســت، رنگ عوض کردن آدم ها، فروش 
خانه و چالش هایــی کــه دارد و همچنین 

بحث رفاقت مطرح می شود.

در  کلــودل  فیلیــپ  دقیقــا، 
»توافق نامه« معنای رفاقت را در دنیای 

معاصر به چالش می کشد.
بله، این موضــوع را مطــرح می کند که در 
رفاقت ناچار می شــوید از برخی ارزش ها و 
معیار چشم پوشــی کنید. وقتــی به همراه 
بهنام تشکر و رامین ناصرنصیر پیش رفتیم، 
به ایــن نتیجه رســیدیم کــه انتخاب متن 
»توافق نامه« انتخاب درســتی بوده است. 
مــدام در متــن لایه های جدیدی کشــف 

می کردیم.

ویژگی کارهایی که انتخاب می کنید 
این است که در وهله اول وقتی از بیرون 
داستان متن شنیده و خوانده می شود 
اثر ســاده به نظر می رسد ولی در وهله 
دوم وقتی اثر به اجرا می رسد با نمایشی 
تاثیرگذار مواجه می شویم که البته این 
تاثیرگذاری قطعاً به دلیل کارگردانی و 

بازی های قابل توجه هم است.
در ســینما ســهراب شــهید ثالث را خیلی 
دوســت دارم؛ »طبیعت بی جــان« درباره 
ســوزن بانی اســت که بازنشســته شده و 
نمی داند چگونه با ایــن وضعیت کنار بیاید. 
داستان ساده است اما وقتی پلان های فیلم 
را می بینید شــما را تحت تاثیــر خود قرار 
می دهد. واقعیت این اســت که همیشه در 
گروه مان طی این سال ها گفته ام که مکتب 
یا سیاق خاصی ندارم ولی بزرگ ترین الگوی 
من زندگی اســت. در زندگــی در لحظاتی 
حتی در یک نــگاه ســاده تراژدی هایی رخ 
می دهد که زندگی انسان را متحول می کند. 
اگر متنی که انتخــاب می کنیم ویژگی های 
خوبی داشته باشد امکانات بیشتری برای ما 
فراهم می کند تا لحظات عجیب مدنظر را به 

تصویر بکشیم.
به عنوان مثال در متــن اصلی »توافق نامه« 
در ابتدای نمایش صحنــه ورود وجود ندارد 
و ۲ شــخصیت در صحنه نشسته اند، صحنه 
روشــن می شــود و ۲ شــخصیت در حال 
صحبت کردن هســتند. من پیشنهاد دادم 
که ۲ شخصیت از بیرون به صحنه وارد شوند 

گویی از خیابان یا یک میتینگ آمده اند.

به این روش یک فضــای تئاتری هم 
ایجاد کردید.

دقیقاً.

در ابتــدای ورود تماشــاگر پرده 
بسته اســت و با باز شدن پرده نمایش 
آغاز می شــود و در صحنه پایانی هم 
با بسته شــدن پرده نمایش به پایان 

می رسد.
من ایــن آداب تئاتری را دوســت دارم. این 
آغاز و پایــان مانند بازکردن و بســتن یک 
کتاب حس خوشــایندی برای مــن دارد. 
این ورود در نمایشــنامه وجود نداشــت و 
ما خودمان ایــن صحنه را اضافــه کردیم. 
متعاقب این صحنه ۲ بازیگــر وارد خانه ای 
می شــوند که پیش تر خانواده در آن زندگی 
می کردند و در حال حاضــر روح زندگی در 
خانه وجود ندارد و از این رو چیدمان و رنگ 
صحنه را به این ســمت بردیم تا این حس و 
حال دیده شــود. این همان نکاتی است که 
می گویــم از زندگی روزمره یــاد می گیریم 
و من آن هــا را وام می گیرم و به میزانســن و 

بازی ها وارد می کنم.

حدود 25 ســال پیش بــا نمایش 
اوژن  گشــنگی«  و  »تشــنگی 
یونســکو به همراه وحیــد آقاپور و 
و  بازیگری  ظفرقهرمانی نــژاد،  علی 
کارگردانی همزمــان را تجربه کردید 
که طبق گفته خودتــان تجربه تلخی 
بود. اصولاً کارگردان ها ترجیح شــان 
این اســت که در آثار خودشــان به 
عنوان بازیگر حضور نداشــته باشند 
زیرا شــرایط کارگردانی و همچنین 
بازیگری شــان را تحــت تاثیر قرار 
می دهد و چالش برانگیز اســت. چه 
شد که بعد از 25 سال مجدداً به سراغ 
تجربه کارگردانی و بازیگری همزمان 

رفتید؟
از آن جایی که بازیگر هم هســتم، بســیار 
بازیگری را دوســت دارم زیــرا نکاتی را در 
بازیگری تجربه می کنم کــه در کارگردانی 
نیســت و بالعکس. به همین خاطر بازیگری 
و کارگردانی هر ۲ در اولویت من هســتند. 
یکی از دلایل این انتخاب بــه دلیل این بود 
که مدت ها بود نقش خوبــی برای بازیگری 
نمی دیدم و در »توافق نامه« دوست داشتم 
یکی از نقش ها را بازی کنم ولی نیازمند این 
بود که ۲ بازیگری کــه در کنارم حضور پیدا 
می کنند، امن باشــند. در برخی میزانسن ها 
من پشت به ۲ بازیگر دیگر هســتم و بهنام 
و رامیــن دقیقــاً بازی هایی را کــه باید ایفا 
می کنند. در کنار حضــور این ۲ بازیگر امن، 
خیلی  شخصیت پردازی های  »توافق نامه« 

جذابی دارد.
درســت اســت برخی مواقــع روی صحنه 
کارگردان هســتم و به نــکات کارگردانی 
توجه می کنــم ولی الان واقعــاً روی صحنه 
از بازیگــری لذت می برم زیــرا روحیه برای 
بازی کردن در تیم بازیگــری »توافق نامه« 
وجود دارد و بزرگوارانــه در خدمت یکدیگر 
هســتیم. می دانســتم کــه کارگردانــی 
و بازیگــری هم زمــان دشــوار اســت ولی 

می دانستم اتفاق خوبی می افتد.
در کاری بود که خودم دوست داشتم نقشی 
را بازی کنم ولی خطــر چالش کارگردانی و 
بازیگری هم زمان اجازه چنیــن کاری را به 
من نداد ولی الان افســوس می خورم چون 
اگر بازی کرده بودم اتفاق خوبی رخ می داد. 
ســعی می کنم در آثــاری کــه کارگردانی 
می کنم به تناســب نقش روی بازی کردن 
یا نکــردن در نمایش فکر کنــم؛ این که آیا 
کوروش ســلیمانی برای ایفای نقش مورد 
نظر مناســب اســت یا نه. در »توافق نامه« 
برای نقــش »دوال« یا »دونی« مناســب 
نبــودم زیرا جنس بــازی من بــرای این ۲ 
شخصیت مناســب نبود ولی درون گرا بودن 
شــخصیت »مارتن« با بازی من تناســب 

داشت و این نقش را انتخاب کردم.

 متن »توافق نامه« طولانی اســت. 
الان ارتباط مخاطب با اجرا خوب است 
ولی فکر نمی کنید اگر مقداری نمایش 
کوتاه و دیالوگ های آخر منســجم تر 
می شد، مخاطب ارتباط بهتری با اجرا 

برقرار می کرد؟
من هم متن را کوتــاه و انتهــای نمایش را 
هم کم کــردم. در نمایشــنامه بعد از خروج 
»دوال« حدود یک ربع نمایش ادامه داشت. 
شــاید در اجرای »توافق نامه« چون داخل 
اجرا به عنوان بازیگر بودم، آن اشــراف کامل 
کارگردانی را نداشــتم البته ســعی کردم 
تا حدود زیادی این اشــراف را پیــدا کنم. 
همیشــه فایده و زیان یک انتخاب را مدنظر 
قرار می دهم؛ بررسی کردم فایده حضورم به 
عنوان بازیگر برای خودم، بــرای کار و برای 
فضایی که می خواســتم ایجاد کنم چه قدر 
هســت تا از آن ظرایفی که می خواستم در 
کارگردانی داشتم باشــم، بگذرم. هیچ وقت 
هیچ چیــز کاملی پدید نمی آید و همیشــه 
چیزی هست که می لنگد. ســعی کردم در 
تمام کارهای خارجی کــه کار کردم به متن 
وفادار باشــم و حتــی تمام کلماتــی را که 
مترجم انتخاب کرده بود، اســتفاده کنم اما 

برخی مواقع می دیدم که جوابگو نیست.
تقریباً صفحه ای از نمایشنامه »توافق نامه« 
نیست که دیالوگ یا سطری را کنار نگذاشته 
باشیم. یک سوم ابتدایی »توافق نامه« زمان 
کاشــت اســت و موضوعاتی در آن مطرح 
می شود که در دوســوم باقیمانده و به ویژه 
یک سوم انتهایی اثر گره گشــایی می شود. 
طبیعی است که چالش و نقطه عطف جدی 
در یک سوم ابتدایی نمایش نیست چون درام 
مبتنی بر روش های کلاســیک نوشته شده 
اســت. نظرات مختلفی درباره این یک سوم 
ابتدایی بود و برخی معتقد بودند باید کوتاه 
می شــد و برخی نیز می گفتند کــه در این 
بخش خسته شده اند. البته من خسته شدن 
را منفــی نمی دانم زیرا حســی اســت که 
منتقل شده اســت ولی اگر اجرای یک سوم 
ابتدایی نمایش غلط بود نظرات مخالف قابل 

پذیرش است.
سعی کردیم با رتیم درســت و تنوع حال و 
هوا، یک سوم ابتدایی نمایش را پیش ببریم. 

واقعاً به این یک سوم ابتدایی نیاز بود.

اگر یک ســوم ابتدایی نبود تراژدی 
پایانــی نمایش »توافق نامه« شــکل 

نمی گرفت.
دقیقــاً. تک تــک موضوعــات نمایش در 
یک ســوم ابتدایی اثر مطرح می شود. به جز 
نقد درســتی که درباره یک ســوم ابتدایی 
نمایش وجود دارد و به نظر من مهم اســت، 
بحثی در این میان وجود دارد که متاســفانه 
ســلیقه عمومی تئاتر ما مانند ســینما نازل 
شده است. آیا اســتقبالی که در دهه ۷۰ از 
فیلم های آقای بهرام بیضایی شــد، حالا هم 
در صورت اکران آن فیلم ها انجام می شــود؟ 
یا فیلم های آقای کیارســتمی؟ یا فیلم های 
تارکوفســکی و یا فیلم هــای علی حاتمی؟ 
آیا این به آن معنا اســت که آن کارگردان ها 
مســیر اشــتباهی را پیمودند؟ قطعاً پاسخ 
منفی اســت. نســل جدید علیرغــم تمام 
حسن هایی که دارند ولی دوست دارند همه 
چیز خیلی ســریع رخ دهد و زودبازده باشد. 
در نســل های قبل تر از ما ویژگی شاخص، 

صبوری بود.
زمانی منتقد بــودم و مدام شــرایط را نقد 
می کردم ولی در مقطعی بــه خود گفتم اگر 
منتقد یک روند هســتم باید روند درســت 
مدنظر خود را ارایه بدهم. اگر کار درســت را 
من انجام می دهم مخاطب با حضورش مهر 
تایید بر کار من می زنــد و روندی که منتقد 
آن هستم کنار گذاشــته می شود یا آن روند 
مورد توجه مخاطب قرار می گیرد و من کنار 

گذاشته می شوم.

یا هــر 2 روند بــه کار خــود ادامه 
می دهند و هر کدام از مخاطبان بسته 
به علاقه و تفکرات خــود روند مورد 

علاقه شان را انتخاب می کنند.
دقیقاً. هر مخاطبی بسته به علاقه اش کارها 
را برای دیدن انتخاب کند. به این فکر کردم 
جنس تئاتری را به آن اعتقــاد داریم، تولید 
و اجرا کنیم. ویژگی هــای روزمره زندگی و 
شتاب زندگی و ســرعت فضای مجازی در 
دهه ۴۰ و ۵۰ خودمان وجود نداشــته است 
ولی اصولی هســت که تغیر ناپذیر اســت؛ 
این که تئاتر صرفاً برای ســرگرمی نیســت. 
به قول آقــای اســتادمحمد »بازیگر باید به 
فضیلت تئاتر آشنا باشد« یا به قول دکتر علی 
رفیعی »بازیگر باید مشــتاق تئاتر باشــد«. 
پول و شــهرت بلای بدی اســت که به جان 
هنر افتاده و لطمــه اش را هم هنر می خورد 

و هم مخاطب.

از موضوعاتــی کــه در   یکــی 
»توافق نامه« به چشــم می آید عدم 
صداقت اســت؛ عدم صداقتی که در 
نمایش  مدنظر  روشــنفکری  جامعه 
که از بد حادثه تئاتری هم هســتند، 
دیده می شود. در نمایش 2 شخصیت 
تئاتری در لحظاتی بنا به اقتضای نفع و 
حالات خود، از نویسندگی و بازیگری 
یکدیگر تعریف می کنند و در لحظاتی 
دیگر یکدیگر را زیر سوال می برند. در 
تئاتر ایران هم شاهد نبود صداقت بین 
هنرمندان هستیم و برخی هنرمندان 
در حضور دیگــران از آن ها تعریف و 
تمجید می کننــد و در در نبود آن ها یا 
مواقعی که منافع شــان تامین نشده 

است، آن ها را زیر سوال می برند.
این غم انگیز اســت. موضوعــات مختلفی 
در »توافق نامــه« مطــرح می شــود. من 
گفت وگوهای کلــودل را درباره کار خواندم 
و متوجه شــدم برای کلــودل »توافق نامه« 
درباره رفاقت اســت اما من تم پنهان کاری 
را مدنظر قرار دادم زیرا دیــدم این موضوع 
در حال حاضر مهم تر و اجتماعی تر اســت و 
در عین حال تبعات وحشــتناکی به همراه 
دارد. آسیب شناســی جامعه هنری هم در 
»توافق نامه« انجام می شــود کــه البته هم 
جامعه هنــری و هم اجتمــاع را مدنظر قرار 

می دهد.
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میدان

خریــدار  امیــر قلعه نویــی و کریــم 
انصاری فرد، ســرمربی و بازیکــن تیم ملی 
فوتبال ایران در نشســت خبــری پیش از 
نخســتین دیدار این تیم در جام ملت های 

آسیا حضور یافتند.
تیم ملی فوتبال ایران  امروز )یکشــنبه( از 
ســاعت ۲۱:۳۰ به وقت تهران، نخســتین 
مســابقه اش در جام ملت های آسیا ۲۰۲۳ 
را برگــزار خواهد کرد. طبــق برنامه ریزی 
انجام شــده، شــاگردان قلعه نویــی که با 
تیم هــای ملــی فلســطین، هنگ کنگ و 
امارات هم گروه هستند، باید در گام نخست 
رقابت های جــام ملت های آســیا ۲۰۲۳ 
به مصــاف تیم ملــی فلســطین بروند که 
ملی پوشــان امیدوارند بتوانند گام نخست 
را با موفقیت بردارند و ســریال بردهای تیم 

ملی همراه با امیر قلعه نویی تمدید شود.
امیر قلعه نویــی ســرمربی باتجربه فوتبال 
ایران که بــرای دومین بار حضــور در جام 
ملت های آسیا را تجربه می کند، ظهر امروز 
)شــنبه( همراه با کریم انصاری فرد، ستاره 
کهنه کار تیم ملی در مرکز رســانه ای جام 
ملت ها حضــور یافت تا در نشســت خبری 
پیش از دیــدار با فلســطین حضــور پیدا 
کند و به ســوالات خبرنگاران پاسخ بدهد. 
قلعه نویی در صحبت های خود ضمن اشاره 
به آمادگی فنی شاگردانش برای دوئل با تیم 
ملی فلسطین، نسبت به کیفیت فنی حریف 
هم اشاره کرد و مدعی شــد که در این دوره 

از رقابت ها، هیچ تیم ضعیفی وجود ندارد.

فلسطینی ها در ساختار دفاعی
 بسیار قوی اند

ســرمربی تیــم ملــی ایــران در آغــاز 
صحبت هایش با اشاره به حضور دوباره اش 
در کشور قطر و مسابقه فردای تیمش برابر 
فلسطین گفت: »من در السد بازی می کردم 
و خاطره بســیار خوبــی هم از الســد و هم 
از کشــور خوب قطر دارم. این بهترین جام 
ملت ها خواهد بود، چون کشــور قطر از جام 
جهانی تجربه خوبی به دســت آورده است. 
بازی اول در این مسابقات خیلی مهم است. 
فلســطین تیم سخت کوشی است، ساختار 
دفاعی خوب و دوندگــی بالایی دارد. نتایج 
آن ها در ۳-۲ بازی گذشــته نشان می دهد 

که در ساختار دفاعی بسیار قوی اند«.
قلعه نویــی درباره اهمیــت موفقیت در هر 
مسابقه در جام ملت های آسیا ۲۰۲۳ گفت: 
»هر بازی حکم فینــال دارد و با همه قدرت 
می خواهیم وارد مســابقات شویم. تیم ما از 
نظر فنی بهترین شرایط را دارد و امیدواریم 
بتوانیم با بازی های خوب چیزی را که لیاقت 
مردم است، به دست بیاوریم. فوتبالیست ها 
در قبال مردم و کشورشان مسئولیت دارند 
و این مسئولیت باعث می شود که در زمین 
تلاش بیشتری بکنند تا دل مردم شاد شود. 
از روزی که من به تیم ملی آمدم، بیشترین 

تمرکز برای من یکپارچگی در تیم ملی بود 
و این کار را به کمک خــود بازیکنان انجام 
دادیم. خوشــبختانه به این مسئله مهم هم 

رسیدیم«.

با همه قوا بازی می کنیم چون هیچ تیم 
ضعیفی پیش رو نداریم

امیر قلعه نویی بــا توضیح شــرایط حاکم 
بــر اردوی تیم ملــی ایران گفــت: »فکر و 
ذکر بازیکنــان فقط این اســت که بهترین 
عملکردشــان را در زمین داشــته باشند. 
مطمئنــم از فــردا عملکرد بســیار بهتری 
نســبت به چند اردوی قبل خواهیم داشت. 
بچه هــا از نظر روحیــه خیلی در شــرایط 
خوبی انــد. هر بازی برای ما حکــم فینال را 
دارد و هیچ تیم ضعیفی پیــش رو نداریم. با 
تمام قوا به زمین خواهیم رفت. نســبت به 
دوره قبلی که من در تیم ملی بودم، فوتبال 
آسیا بسیار پیشــرفت کرده است. امسال با 

۲۰۰۷ اصلا قابل مقایسه نیست«.
ســرمربی تیم ملی ایران با اشــاره به رشد 
تیم های ملی فوتبال در قاره آســیا توضیح 
داد: »در جام جهانی قبلی، اگر اشتباه نکنم 
سه تیم آسیایی به دور بعدی صعود کردند. 
تیم های آسیایی از نظر ســاختاری خیلی 
پیشــرفت کرده اند ولی ما ایران هســتیم 
و از نظــر نیروی انســانی تیم بســیار قوی 
بوده و لژیونرهای خوبــی داریم و بازیکنان 
خوبی هم در لیگ بازی می کنند. امیدوارم 
نماینده شایسته برای کشورمان باشیم. تیم 
منسجمی داریم و بازیکنان چه بیرون و چه 

داخل زمین خوب و قوی هستند«.

می گویند یک گلر خوب از پدر و مادر 
خوب هم بهتر است!

قلعه نویــی در واکنــش بــه آمادگی فنی 
علیرضا بیرانوند و ســردار آزمون پاسخ داد: 

»می گویند یک گلــر خوب از پــدر و مادر 
خوب هم بهتر اســت! اگر قرار باشد تیمی 
مقامی به دســت بیاورد، چه تیــم بیرونی 
و چه تیم درونی اش، همه باید در شــرایط 
خوبی باشند. نمی توانید قهرمانی را با فقط 
یک دروازه بان یا هافبک یــا مهاجم خوب 
بدســت بیاورید، باید تیم منجسمی داشته 
باشــید. دروازه بان هم جزو همین تیم است 
که نقش بسزایی دارد. سه دروازه بان داریم 
که همه آن ها در شرایط بســیار خوبی قرار 
دارند. آزمون هم ۴-۳ شب پیش بازی کرد و 
در شرایط بازی قرار دارد. تیمی موفق است 
که مهره های تعویضی اش تأثیرگذار باشــد 

که این مسئله در تیم ما وجود دارد«.
امیر قلعه نویی با اشاره به درخشش امیلیانو 
مارتینز در جام جهانــی ۲۰۲۲ قطر گفت: 
»در جام جهانی قبلی دیدید که دروازه بان 
آرژانتین چقدر در قهرمانــی این تیم مؤثر 
بود، حتــی در فینال و در دقیقــه ۱۲۲ آن 
تک به تک را گرفت یا پنالتی ها را مهار کرد. 
مارتینز، دروازه بان آرژانتین نقش زیادی در 
قهرمانی داشت، بنابراین دروازه بان می تواند 
نقش زیادی در قهرمانی هر تیمی داشــته 
باشــد. ســاختار دفاعی در نباختن بخش 
مهمی از فوتبال اســت، ولی بخش مهم تر 

ذهن من فوتبال هجومی است«.

هزینه فوتبال تهاجمی مان را می دهیم 
اما نگرش مان عوض نمی شود

ســرمربی تیم ملی ایران در پاسخ به سوالی 
درباره رونــد شکســت ناپذیری تیمش در 
دوره جدید گفت: »علاوه بر داشتن ساختار 
دفاعی خوب دنبال بازی تهاجمی هستیم. 
مردم از بین نتیجه یک بــر صفر یا ۳ بر یک؛ 
نتیجه  ۳ بر یک را می پسندند. در فینال جام 
جهانی یــا دوره قبلی جام ملت های آســیا 
بازی های پرگل را شــاهد بودیــم. فوتبال 

در حال حاضــر تبدیل به ســاختار دفاعی 
و حمله شــده اســت. ما بخش تهاجمی را 
بیشــتر دوســت داریم تا مردم لذت ببرند. 
این مسئله به تلاش بازیکنان برمی گردد تا 
با بازی های هجومی بهتریــن دفاع را انجام 
دهند. در برخی از بازی هــا گل می خوریم 
و هزینه می دهیم ولــی نگرش مان را تغییر 

نمی دهیم«.
قلعه نویی با اشــاره به اینکــه احتمالاً این 
تورنمنــت، آخریــن رقابت بــرای برخی 
از بازیکنان تیــم ملی خواهد بــود، گفت: 
»فوتبال شاخ و برگ های زیادی دارد و مثل 

زندگی است. 
بخش عمده یک تیم به دو قســمت تقسیم 
می شــود. اگر بخش های زیرســاخت ها و 
مالی را کنار بگذاریم، یکی مسائل مدیریت 
اســت و دیگری بخش فنــی. از روزی که 
مســئولیت قبول کردیم ایــن دو حوزه را 
به نحو احســن انجام دادیم و بخشــی را به 
بازیکنان واگــذار کردیم، به عنــوان مثال 
به خیلی از بازیکنان گفتیم شــاید این جام 
ملت ها آخرین جام ملت های تان باشد، باید 
کمک کنید یــادگاری خوبی برای خودتان 
و مردم به جــا بگذاریــد. بزرگ ترهای تیم 

خیلی همراهی و کمک کردند«.

در دو دوره قبلی امکانات و توجه به 
تیمی ملی نسبت به الان بیشتر بود!

امیر قلعه نویی به بیشــتر بودن امکانات تیم 
ملی در دوره هــای قبلی هــم گریزی زد و 
گفت: »بهترین کار مربی این اســت که در 
بخش مدیریت و بخش فنی صداقت داشته 
باشــد. در هر تیمی بودم این دو بخش را به 
نحو احســن به کمک مدیــران و بازیکنان 
انجام دهیم. شاید بخشــی از صحبت ها را 
نباید اینجا انجام دهم ولی در دو دوره قبلی 
امکانات و توجه به تیمی ملی نسبت به الان 

بیشــتر بود؛ با این حال خوشــحالم در این 
مدت هر کسی ما را می بیند توقعی دارد که 
به عملکردمان برمی گــردد. اینها به خاطر 
نتایجی اســت که تیم ملی گرفته اســت. 
تیم مان تکمیل اســت و بازی با فلسطین تا 

دیدار آخرمان حکم فینال دارد«.
ســرمربی تیم ملی ایــران در بخش پایانی 
صحبت هایش گفت: »در نتیجه مســابقات 
شــانس دخیــل اســت. در اولیــن دوره 
مربیگری ام، مهدی مهدوی کیا برای اولین 
بار پنالتی خراب کرد. شــانس و اتفاقات در 
فوتبال خیلی می تواند تأثیرگذار باشد ولی 
ما می توانیم بخشــی از اتفاقات را با عملکرد 
خوب مان به ســود خودمان رقم بزنیم. جا 
دارد از برخی از دوستان مطبوعاتی که یاور 
تیم ملی بودند، تشــکر کنم. از دوستانی که 
انتقاد کردند، تشــکر می کنم. اردوی خوبی 
در جزیزه کیش داشــتیم که باید از مردم و 
مسئولان تشــکر کنم. انتقاد را می پذیریم و 
باعث می شود به ما کمک شود. ما اصلًا کامل 
نیستیم و یکســری ایرادها داریم و دوستان 
به من کمک کنند تا دل مردم را خوشــحال 

کنیم«.

امیدوارم پرچم ایران در بالاترین نقطه 
در آسیا قرار بگیرد

کریــم انصاری فرد مهاجم تیــم ملی ایران 
هم درباره رویارویی با فلسطین گفت: »جا 
دارد از اصحاب رســانه که تشریف آوردند، 
تشــکر کنم. همان طور که آقای قلعه نویی 
گفت مسابقات برای ما اهمیت زیادی دارد 
و با تمام توان مان وارد رقابت ها می شویم. ما 
بازی به بازی پیش می رویم و دیدار فردا نیز 
برای مان حکم فینــال را دارد و می خواهیم 
بهترین عملکردمــان را به نمایش بگذاریم. 
ما با هم همدل شده ایم تا دل مردم عزیزمان 
را شاد کنیم. سال ۲۰۱۱ اولین حضورم در 
جام ملت های آســیا بود و تجربــه ام کمتر 
از الان. در حــال حاضر تیمی کــه داریم با 
هدایــت امیر قلعه نویی منجســم اســت و 
به لحاظ فنــی و تاکتیکی شــرایط خوبی 

داریم«.
انصاری فرد با اشاره به تجربه بالای بازیکنان 
تیم ملی ایــران توضیــح داد: »بازیکنان به 
اندازه کافــی تورنمنت های بزرگ مثل جام 
جهانی و جــام ملت های آســیا را دیده اند 
و شــرایط خوبی بر تیم حاکم شــده است. 
خیلی خوش بین هستیم با دعای خیر مردم 
افتخار بزرگی برای پرچم عزیزمان به دست 
بیاوریم. امیدوارم همه تجارب و اتفاق هایی 
که در چند وقــت اخیر در فوتبال کشــور 
حاکم بوده است، منجر به قرار گرفتن پرچم 
ایران در بالاترین نقطه آســیا شود. ما قطعاً 
تلاش مان را مثل همیشــه در داخل زمین 
انجام می دهیم و از قــول بازیکنان می توانم 
بگویم که تمام تلاش مان را خواهیم کرد که 

دل مردم را شاد کنیم«.

جام ملت های 2 قاره، 2 روی یک سکه

 صدای آفـریقا، سیمای آسیا
خریدار  ۲ رقابــت مهــم بین المللی در 

جریان به نوعی مکمل یکدیگر هستند.
 حتی کوپــا آمریکا هم با تمام ســتاره های 
بزرگ و برجســته اش در مقابــل هیجان و 
شــور و حرارت جام ملت های اروپا ادعایی 
ندارد و خودش را پشت سر این رقابت بزرگ 
می بیند. حساب جام ملت های آسیا و اروپا 
با این شرایط معلوم اســت و آنها فعلا هیچ 
ادعایی برای پیشی گرفتن از جام ملت های 
اروپا ندارند. با این حــال این ۲ رقابت بزرگ 
در کنار یکدیگر می توانند حرف های زیادی 
برای گفتن داشته باشــند. نگاهی به ادوار 
گذشته مسابقات و نحوه شروع رقابت های 
۲ قــاره در ایــن دوره تشــان می دهد جام 
ملت های آســیا و جام ملت هــای آفریقا در 

حقیقت مکمل یکدیگر هستند.

آسیا؛ کیفیت برگزاری
آوازه ســرمایه دارهای خاورمیانــه ای در 
دنیای فوتبال تــا بالاترین ســطح فوتبال 
باشــگاهی و لیگ برتر انگلیس هم کشیده 
شده و پول به مســاله ای حل شده برای قاره 
کهن در عرصه فوتبال تبدیل می شود. آنها 
علاوه بــر ســرمایه گذاری، راه های جذب 
ســرمایه و کســب درآمد را بــا برگزاری 
رقابت های بزرگ آموخته انــد و می توانند 
با تامیــن مالی مناســب، رقابت هــا را در 
صورتی مــدرن و پیشــرفته و برنامه ریزی 
شده برگزار کنند. به مراســم افتتاحیه این 
دوره از مســابقات جام ملت های آسیا نگاه 
می کنیم و در می یابیم این رقابت در شــکل 
و کیفیت برگزاری هیچ چیزی کمتر از جام 
ملت های اروپا و جام جهانــی ندارد و از نظر 
برنامه ریزی و نحوه پیاده ســازی برنامه ها با 
توپ پر به میدان آمده اســت. آسیا صورت 

عمومی و شــکل ظاهری مســابقاتش را به 
بالاترین سطح ممکن رســانده و فقط یک 
حلقه مفقوده اصلی دارد. تیم های آسیایی 
هنوز قــادر به ارائــه بازی هایی در ســطح 
رقابت هــای مطرح تر بین المللی نیســتند 
و سطح کیفی مســابقات درون میادین به 
ســایر رقابت ها نمی رســد. تعدد تیم های 
متوســط به پایین از نظر قــدرت و قابلیت، 
بســیاری از بازی ها را با نتایج از پیش معلوم 
شده همراه می کند و مسابقاتی یک جانبه را 
روی صحنه می برد. تعداد ستاره های بزرگ 
فوتبال آسیا در ســطح جهانی چندان قابل 
توجه نیســت و فقط کره ای ها و ژاپنی ها با 
صادر کردن بازیکنان زیــادی به لیگ های 
معتبر اروپا در این زمینه پیشرفت های قابل 
توجهی داشته اند. شرق آســیا سعی کرده 
با پیشرفت فنی، ســطح بازی های فوتبال 
در این قاره را ارتقا ببخشــد اما بدون موازنه 
این قدرت در غرب قــاره کهن، چنین امری 
امکان پذیر نخواهد بود. مســابقات لوکس، 
برنامه ریزی شده، دقیق و پوشش تلویزیونی 
با کیفیت بالا و تصویربــرداری حرفه ای در 
جام ملت های آســیا برای مورد توجه قرار 
گرفتن احتیاج به تعداد بیشتری از بازیکنان 
شــاخص و مطرح دنیــای فوتبــال دارد؛ 
موضوعی که شــاید در قاره سیاه به صورت 

برعکس دیده می شود.

آفریقا؛ کیفیت بازیکنان
باشــگاه های بزرگ قــاره ســبز در مدت 
زمان برگزاری جام ملت هــای آفریقا با یک 
دردســر بزرگ همراه هســتند. آنها برخی 
از شــاخص ترین بازیکنان خــود را باید در 
اختیار تیم های ملــی آفریقایی قرار دهند و 
در این بازه شاهد کوچ یک ماهه ستاره های 

شاخص قاره سیاه به بازی های ملی هستیم. 
این موضوع تایید می کند دست آفریقایی ها 
از ستاره های برجســته و باکیفیت پر است 
و آنها قادر هســتند در میدان نمایش های 
درخشــانی را ارائه دهند. قاره ســیاه از نظر 
کیفیت بازیکنانش حرف های زیادی برای 
گفتن دارد اما سطح ســرمایه گذاری برای 
فوتبال در این قاره به اندازه آســیا نیســت. 
آنها قابلیت برگزاری مســابقات با کیفیت 
ظاهری و نمایشی آســیا را ندارند. بسیاری 
از بازی های جام ملت های آفریقا با پوشش 
تلویزیونی قابل قبولی همراه نیســت و این 
موضوع باز هم یک موضوع آســیب زننده به 
یک رقابت بزرگ تلقی می شود. آفریقا برای 
به نمایش گذاشــتن یک رقابت بین المللی 
ســطح بالا همه چیز دارد، به جز آن چیزی 
که موجب مــورد توجه قرار گرفتن آســیا 
می شــود؛ پول فراوان! جام ملت های آفریقا 
می توانــد غافلگیر کننده، جــذاب و مورد 
توجه باشد؛ اگر و فقط اگر نحوه برگزاری آن 
و پروسه آماده ســازی تیم ها در آن به شکل 

بهتری رقم بخورد.

2 رقابت مکمل
اگر پول جاری در فوتبال آســیا را به آفریقا 
ببریم، شــاهد رقابت بــزرگ و پر مخاطبی 
در این قاره خواهیم بــود؛ همان طور که اگر 
ســتاره های آفریقایی را به آســیا بیاوریم، 
چنین رقابتی شــکل می گیرد. آنها مکمل 
یکدیگر هســتند اما نمی تواننــد کنار هم 
باشند. آسیا مســابقات لوکس و دقیقی را با 
برنامه ریزی دقیق انجــام می دهد و آفریقا 
دور از ایــن زرق و برق، ســتاره های بزرگی 
را به میدان می فرســتد. با این همه مصادف 
شــدن این ۲ رقابت بزرگ بین المللی شاید 

در مجموع کمی از فاصله زیــاد آنها با جام 
ملت هــای اروپــا بکاهد و فوتبــال ملی در 
۲ قاره ســیاه و کهن را میهمــان جذابیت 
بیشتری کند. شــاید اگر در دنیایی موازی 
این ۲ رقابت را بــا یکدیگر ادغام می کردیم، 
جام ملت هــای اروپا بــا رقیبــی جدی و 
قدرتمند مواجه می شد که ابایی از برگزاری 
هم زمــان با دیگر مســابقات ملــی دنیای 
فوتبال نداشــت اما در شــرایط فعلی فقط 
حســرت ســتاره های آفریقایی را در آسیا 
داریم و افسوس سطح کیفی برگزاری آسیا 
را در آفریقا دنبــال می کنیم. جام ملت های 
آســیا و آفریقا گم کرده های یکدیگرند که 
نمی توانند در قالب یک رقابت ادغام شــده 
روی پرده بروند و سایر مسابقات ملی را زیر 

سایه قرار دهند.

آینده
پول فراوان آســیایی ها و دقت برنامه ریزی 
آنها هنوز موفق نشــده فاصله هــای زیاد را 
طی کند و رقیبی بــرای جام ملت های اروپا 
بسازد؛ همانطور که تعدد ستاره ها و تیم های 
مدعی در آفریقا همچنان باعث نشــده جام 
ملت های ایــن قاره به جــام ملت های اروپا 
نزدیک شود. آسیا و آفریقا تاکنون احتمال 

ادغام مســابقات ملی خود را حتی در سطح 
یک ایده دور و مفهومی بررســی نکرده اند 
و در عمل هم چنین ایــده ای دور از ذهن و 
نشدنی به نظر می رســد. با این حساب آنها 
باید برای آینــده به دنبــال گم کرده های 
خویش باشــند. برای آفریقا شــاید سخت 
باشــد تا بتواند تامین مالی بسیار بهتری از 
وضعیت کنونی را رقم بزند؛ آما آســیا برای 
بالا بردن ســطح بازی ها فقط به یک برنامه 
برای پیشــرفت بازیکنانش احتیاج دارد. در 
مجموع می توان گفت آســیا کار راحت تر و 
مسیری مشخص تر از آفریقا برای رسیدن به 
سطوح بالاتر را پیش روی خودش می بیند 
اما بالا بردن تعــداد بازیکنان کلاس جهانی 
و معرفی ســتاره های پر شــمار در یک قاره 
بــه زودی ممکــن نخواهد بود و مســتلزم 
برنامه ، اجــرای برنامه و صبر اســت. برای 
آینده می توانیم همچنان امیــدوار بمانیم 
اما فعلا و در این موعد برگزاری جام ملت ها 
در قاره های کهن و ســیاه، بایــد آنها را در 
کنار یکدیگر ببینیم. کیفیت مســابقات و 
بازیکنان بزرگ را در آفریقا جســتجو کنیم 
و پوشــش تلویزیونی و نحوه برگزاری را از 
آســیا بگیریم تا متوجه فاصله معنی دار این 

۲ رقابت با جام ملت های اروپا نشویم.

معرفی شاخص ترین چهره های ایران در تاریخ جام ملت های آسیا
رکوردداران بیشترین پاس گل

در آســتانه اولین بازی تیم ملی ایران در جام ملت های آســیا، نفرات 
کلیدی و موثر ایران در تاریخ این مسابقات معرفی شده است.

 تیم ملی ایران، اولیــن بازی خود در هجدهمیــن دوره جام ملت های 
آســیا را انجام خواهد داد. ایران بــا ۳ قهرمانی یکــی از پرافتخارترین 
تیم های تاریخ مسابقات اســت. در ادوار حضور ایران در جام ملت های 
آسیا، برخی از چهره ها، نقش موثرتری ایفا کردند. در آغاز این بازی ها، 
رکوردداران تاریخ تیم ملی در جام ملت های آســیا مرور شده است که 
پنجمین قسمت آن به رکوردداران بیشترین پاس گل برای تیم ملی در 

جام ملت های آسیا اختصاص دارد.

بی رقیب مثل مهدوی کیا
مهدی مهدوی کیا رکورددار بیشــترین پــاس گل در تاریخ تیم ملی 
اســت. این بازیکن این عنوان را در جــام ملت های آســیا هم به خود 
اختصاص داده است. مهدوی کیا که با ۱۷ بازی و ۴ دوره حضور در جام 
ملتها در این زمینه هم رکورددار اســت، بهترین عملکردش را در سال 
۲۰۰۴ به نمایش گذاشت.این بازیکن در جام ملت های آسیا ۱۹۹۶ به 
عنوان یک بازیکن جوان و پدیده به تیم ملــی راه یافت و فرصت زیادی 
برای بازی پیدا نکرد. جام ملت های ۲۰۰۰ بــرای مهدوی کیا به خوبی 
پیش نرفــت و تنها یک پــاس گل مقابل لبنــان داد. در جام ملت های 
۲۰۰۴ همه نگاههــا به مهدوی کیا معطوف شــد که ۷ پــاس گل داد 
که بیشــترین تعداد پاس گلی اســت که یک بازیکن تیم ملی در یک 
دوره از جام ملت های آسیا داده اســت. در جام ملت های آسیا ۲۰۰۷، 
مهدوی کیا کاپیتان تیم ملی بود و پایان تلخــی برایش رقم خورد. این 

بازیکن در این جام ۳ پاس گل دیگر به آمارش اضافه کرد.

4 ستاره در کنار هم
۴ ســتاره فوتبال ایران با ۵ پاس گل در کنار هم در رده دوم بیشــترین 
پاس گل برای تیــم ملی قرار دارند که وضعیت حســن روشــن کمی 
متفاوت اســت. این بازیکن در جام ملت های آسیا ۱۹۷۶ و ۱۹۸۰ برای 
تیم ملی بــازی کرد و حداقل ۵ پاس گل داده اســت ولــی تصویری از 
تعدادی از گلهای ایــران در آن ۲ دوره موجود نیســت و مطبوعات آن 
مقطع هم اشاره ای به نام پاســور نکردند و ممکن است تعداد پاس گل 
روشن بیش از ۵ گل باشــد.علی دایی که بهترین گلزن تاریخ ایران در 
جام ملت های آسیاســت در پاس گل هم بازیکن متبحری بود و ۵ پاس 
گل در جــام ملتها به نام این بازیکن ثبت شــد. یکی از شــاخص ترین 
تیم های ایران در ادوار جام ملتها، تیم ملی ســال ۱۹۹۶ بود که در کنار 

علی دایی، خداداد عزیزی هم نمایش فوق العاده ای داشت.
 

این بازیکن هم ۵ پاس گل داده اســت. زوج علی دایی و خداداد عزیزی 
با ۵ پاس گل به یکدیگر بهترین زوج ایران در تاریخ جام ملت های آسیا 
به شــمار می آید.دیگر بازیکن ۵ پاس گله ایــران، آندرانیک تیموریان 
است. اوج درخشــش این بازیکن در جام ملت های آسیا ۲۰۱۵ بود که 
تیم ملی ۳ بار با ضربات کرنر ارسالی آندو به گل رسید. در بین بازیکنان 
فعلی تیم ملی، ۵ بازیکن سابقه دادن پاس گل در جام ملت های آسیا را 
دارند که مهدی طارمی با ۲ پاس آمار بهتری از بقیه دارد. سردار آزمون، 
مهدی ترابی، ســامان قدوس و رامین رضاییان سایر بازیکنانی هستند 
که در جام ملت های آسیا پاس گل داده اند و به دنبال بهبود کارنامه خود 

در این دوره هستند.

سامان قدوس:
مردم ایران دیوانه فوتبال هستند

وینگر تیم ملی فوتبــال ایران با بیان اینکه قلعه نویــی نگاه بازیکنان را 
نسبت به فوتبال تغییر داده است، گفت: می خواهیم در جام ملت های 

آسیا ۲۰۲۳ به دستاورد های بزرگ برسیم.
سامان قدوس در ارتباط با شــرایط تیم ملی فوتبال ایران در بازی های 
جام ملت های آســیا ۲۰۲۳ در گفت وگو با روزنامه پســت گفت: مردم 
ایران دیوانه وار به فوتبال علاقه دارند و هــواداران از ما انتظارات زیادی 

دارند. قلعه نویی باعث شده تا نگاه ما به فوتبال تغییر کند.
او ادامــه داد: انتظارات از مــا به عنــوان بازیکن تیم ملی بالا اســت و 
می خواهیم به دســتاوردهای بزرگ برســیم. مردم می دانند بازیکنان 
ایرانی تکنیکی، هســتند، اکنون متحــد تر از جام جهانی هســتیم و 

می خواهیم به یک هدف واحد دست یابیم.
او ادامه داد: در گذشــته بازیکنان آسیایی و ایرانی جایی در باشگاه های 
اروپایی نداشــتند اما اکنون نگاه همه به این موضوع عوض شده است. 
زمانی که برای اولین بار برای حضور در تیــم ملی ایران وارد اردوی تیم 
شدم، برای اولین بار با برخی از پســرعموهایم آشنا شدم و پدربزرگ و 
مادربزرگ خودم را پس از ســالها بار دیگر دیدم و آنها از اینکه من برای 

تیم ملی بازی می کنم بسیار خوشحال هستند.

فقدان سند مالکیت پلاک اصلی
شناسه آگهی: 1642911

شماره  وارده  درخواست  طی  بیگی  داراب  فرشته  خانم 
10541 مورخ 1402/10/20 منضم به دو برگ استشهاد 
محلی که به تایید دفتر اسناد رسمی شماره 27 ایلام رسیده 
مدعی است سند مالکیت ششدانگ یک باب ساختمان 
پلاک  3/87/642اصلی واقع در ایلام مفقود گردیده است 
که برابر پرونده ثبتی سند مالکیت ششدانگ پلاک مذکور به 
شماره دفتر جلد 427 صفحه 115 صادر و تسلیم گردیده 
است . لذا مراتب در اجرای تبصره ذیل ماده 120 آیین نامه 
قانون ثبت اعلام تا هر کس که سند مالکیت نزدوی بوده و 
یا مدعى انجام معامله میباشد ظرف مدت ده روز از تاریخ 
انتشار این آگهی اصل سند مالکیت و یا سند معامله را به 
اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان ایلام ارائه نماید در غیر 
اینصورت پس از انقضای مهلت قانونی نسبت به صدور سند 

مالکیت المثنى اقدام قانونی بعمل خواهد آمد..
تیموریان

رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان ایلام 
منطقه ۲



استان

خرم آباد -فرزانه هداونــد   مدیرکل کمیته امداد امام 
خمینــی )ره( لرســتان از پرداخــت ۳۰۰ میلیــارد تومــان 
اعتبــار بــرای ســاخت ۷۵۰ واحــد مســکونی مددجویان 

این استان خبر داد
 جــال شــیخ پور بــا اشــاره بــه احــداث مســکن بــرای 
واحــد   ۷۵۰ داشــت:  اظهــار  لرســتان،  مددجویــان 
کنــون بــرای مددجویان  مســکونی از ابتــدای امســال تا

این استان احداث شده است.
بــرای  مســکونی  واحــد  احــداث  اینکــه  بیــان  بــا  وی 

مددجویــان در شــهرها و روســتاهای لرســتان در حــال 
انجام اســت، افــزود: ۳۳ واحد شــهری بــرای نیازمندان 

خریداری شده است.
مدیرکل کمیته امــداد امام خمینی )ره( لرســتان عنوان 
کرد: ۲۲۹ مورد تعمیر مســکن و ۳۸۰ مورد گازکشی منازل 
کنــون در ایــن اســتان  مددجویــان از ابتــدای امســال تا

انجام شده است.
شــیخ پور گفت: ۱۵۰ میلیون تومان تســهیات باعوض 
و مبلــغ ۲۵۰ میلیــون تومــان در قالــب تســهیات بانکــی  

برای احداث هر واحد مســکونی به مددجویان لرستان 
پرداخت شده است.

مدیــرکل کمیتــه امــداد امــام خمینــی )ره( لرســتان بــا 
اشــاره بــه پرداخــت ۳۰۰ میلیــارد تومــان بــرای ســاخت 
ابــراز  اســتان  ایــن  واحــد مســکونی مددجویــان   ۷۵۰
کــرد:از این میــزان اعتبار هزینه شــده مبلــغ  ۱۱۲ میلیارد 
تومان کمــک باعــوض و ۱۸۸ میلیارد تومان تســهیات 
پرداخــت  تحت پوشــش  مددجویــان  بــه   بانکــی 

شده است.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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رييس اداره شاهد و امور ايثارگران اداره کل آموزش و پرورش خبر داد:

ح »افق شاهد«   آغاز طر
در مدارس شاهد مقطع ابتدایی استان اصفهان

اصفهان-مریــم مومنــی   ریيس اداره شــاهد و امــور ایثارگــران اداره 
کل آمــوزش و پــرورش از آغــاز »افق شــاهد« در مــدارس شــاهد مقطع 

ابتدایی استان اصفهان خبر داد.
 ریيــس اداره شــاهد و امــور ایثارگــران ایــن اداره کل از آغــاز طــرح »افق 

شاهد« در مدارس شاهد مقطع ابتدایی استان اصفهان خبر داد.
کری، ریيــس اداره شــاهد و امــور ایثارگــران اداره کل آموزش  مرضیه ذا
و پــرورش اســتان اصفهان در ایــن خصوص اظهار داشــت: طــرح افق 
شــاهد با هدف پویا تر نمودن درس قرآن در راســتای چشم انداز سند 
تحــول بنیادین آمــوزش و پــرورش در مــدارس مقطع ابتدایی شــاهد 

استان آغاز شد.
وی افزود: این طــرح با توجــه به سیاســت های اباغــی وزارت آموزش 
و پــرورش در جهــت ارتقاء ســطح آموزشــی و تربیتی مدارس شــاهد، با 

آموزش راهبران قرآنی در سطح کشور  اجرایی خواهد شد.
کری اضافه کرد: مدارس شــاهد اســتان با اســتفاده از ظرفیت های  ذا
موجــود مــی تواننــد در محــور هــای تعیين شــده اباغــی طــرح مذکور 

نتایج قابل توجهی کسب کنند.
رئیس اداره امــور شــاهد و ایثارگــران اداره کل آموزش و پرورش اســتان 
اصفهان تصریح کــرد: برنامــه بازدیــد راهبــران قرآنی به صــورت قطبی 

تدوین شده و از مدارس ابتدایی شاهد ناحیه ۴ آغاز شده است.
وی خاطــر نشــان کــرد: راهبــران قرآنــی طــرح افــق شــاهد در راســتای 
آشناســازی آمــوزگاران مــدارس مقطــع ابتدایــی شــاهد بــا روش های 
تدریــس درس قــرآن توســط مولفــان کتب درســی آمــوزش دیــده اند؛ 
مفاهیم تدریس شــده در این طرح توسط راهبران به ســایر آموزگاران 

انتقال داده خواهد شد.

زنگ آب در مدارس شهرستان بیجار نواخته شد
ســنندج-فاطمه ملایی   مراســم زنــگ آب در راســتای پانزدهمین 
جشــنواره نخســتین واژه با هدف جلب توجه به آب و حفظ و حراست 

از این مایه حیات در شهرستان بیجار برگزار شد.
ایــن برنامه بــا عنــوان "نخســتین واژه" ویــژه دانش آموزان با مشــارکت 
، آمــوزش و پــرورش و ســایر ادارات مرتبط در  امور آب و فاضــاب بیجار

مجتمع فرهنگی هنری این شهرستان برگزار شد.
، فرمانــدار شهرســتان، مدیر  در جشــنواره زنگ آب شهرســتان بیجــار
، تعدادی  روابط عمومی شــرکت آبفا کردســتان، مدیــر امور آبفا بیجــار

دیگر از مدیران ادارات، مربیان و دانش آموزان حضور داشتند.
محمدحسین محبیان فرماندار بیجار در این مراسم

ضمــن تقدیــر از بانیــان برگــزاری جشــنواره اظهــار کــرد: جلوگیــری از 
هدررفت آب باید از خانواده ها آغاز شود.

وی با هشــدار نســبت بــه اینکــه ایــران جــزو کشــورهای کم آب اســت، 
گفت: باید با توجه به این مســئله برای جلوگیری از هدررفت آب اقدام  

کنیم.
وی نقش دانش آموزان در نهادینه ســازی اهمیت مصرف صحیح آب 
در خانــواده را مهم دانســت و گفــت: مصــرف بهینــه آب دو فایده مهم 

دارد.
محبیان، جلوگیــری از هدررفــت آب و امکان اســتفاده دیگــران از این 

نعمت ارزشمند خدادادی را فواید مصرف صحیح آب عنوان کرد.
فرمانــدار بیجار با اذعــان به اینکــه آب علیرغم ارزش بــالا قیمت ارزانی 
دارد، خاطرنشــان کرد: مصرف اصولی و اســتفاده بهینه از آب بویژه در 

ایام تابستان و اوج گرما از اهمیت بالاتری برخوردار است.
وی گفت: پيام این مراســم مصرف بهینه آب برای دانش آموزان است 
که با لحــاظ کــردن خانواده هــای ایــن دانش آمــوزان، جمعیــت بزرگی 

مخاطب پيام جشنواره هستند.

وندان  یادداشت مدیرعامل شرکت نفت و گاز ار
به مناسبت آغاز نمایشگاه تخصصی ساخت 

تجهیزات صنعت نفت خوزستان
اهــواز  -محمد مجدم   رســیدن و دســت یافتن به پيشــرفت عادلانه 
در اقتصاد و حلّ مشــکل فقر در کشــور فقط از مســیر تقویــت »تولید« 
گــر مــا تولیــد را تقویــت کردیــم کــه تقویــت آن هم بــه همین  میگــذرد؛ ا
دانش بنیان بودن است، این مقصود بزرگ ان شاءالله حاصل خواهد 

شد.
)»مقام معظم رهبری« -سخنرانی نوروز ۱۴۰۱ خطاب به ملت ایران(

رهنمودهــای مکــرر مقــام معظــم رهبــری بــه موضــوع »تولیــد« و 
نامگذاری شــعار امســال بــه »مهــار تورم و رشــد تولیــد«، اشــاره به این 
دارد کــه ثبات اقتصادی، بهبود معیشــت مــردم و مهار تــورم به عنوان 
مهمترین هدف کان کشور تنها با رشــد و تقویت تولید داخلی محقق 
می شود. این مهم باعث آن بوده صنعت نفت دولت سیزدهم رویکرد 
تقویت تولیــد داخلی را نــه تنها به عنــوان ابزار رفــع نیازهــای عملیاتی 
خود و عبــور از تنگناهای تحریمی دنبال کند، بلکــه با درک اهمیت آن 
، با مجموعه ایی از  برای اســتقال، خودکفایی و رشد اقتصادی کشــور

اقدامات عملی و جهادی نگاهی ملی و راهبردی به آن داشته باشد.
دســتاوردهای حاصلــه گــواه ایــن ادعاســت، در آغــاز بــه کار دولــت 
ســیزدهم شــرکت های دانــش بنیــان در حــوزه نفــت و گاز ۱۵۰ شــرکت 
بود کــه امروز بــه بیش از 6۰۰ شــرکت رســیده اســت، و بنا بر گــزارش آمار 
بانــک مرکزی در شــش ماهــه نخســت امســال، گــروه نفــت و گاز موتور 
محرک رشــد اقتصادی کشور بوده، و با رشــد ارزش افزوده ۱۷ درصدی 

بیشترین تاثیر را در رشد اقتصادی کشور داشته است.
»شــرکت نفــت و گاز ارونــدان همــگام صنعــت نفت، پيشــتاز تولیــد بار 

اول«
با اعــام معاون علمــی و فناوری ریاســت جمهــوری، وزارت نفت در دو 
سال گذشته به شکل پياپی در میان کلیه دســتگاه های اجرایی رتبه 
نخست کشور را در تولید اقام راهبردی و ساخت بار اول کسب نموده 
است و به عنوان فعال ترین دســتگاه مجری قانون تولید بار اول، ذیل 

، هر ساله مورد قدردانی واقع می شود. قانون جهش تولید کشور
در این رابطه امســال شــرکت ملی نفت ایران با عقد 6 قرارداد تولید بار 
اول بالاترین عملکرد را در این وزارتخانه دارا بوده؛ که شرکت نفت و گاز 
اروندان مفتخر است با عقد نهایی ۳ قرارداد تولید بار اول و ۱۴ قرارداد 
، قدمی مؤثــر در ایــن موفقیت بردارد و جهشــی  در دســت اقدام دیگــر

چشم گیر نسبت به سال های قبل ایجاد کند.
در ایــن مســیر چهاردهمین نمایشــگاه تخصصــی ســاخت تجهیزات 
صنعــت نفــت خوزســتان بــا شــعار »محصــول دانــش بنیــان، تکمیل 
« فرصتــی دوبــاره اســت، تــا همــه  زنجیــره ارزش و رشــد تولیــد پایــدار
تجربــه  و  دانــش  تبــادل  و  افزایــی  هــم  بــا  صنعــت  ایــن  ذینفعــان 
تولیــد  از پيــش عامــل رشــد  بیــش  و  بردارنــد  بلندتــری   گام هــای 

و خودکفایی شوند.
در همین خصوص، شــرکت نفــت و گاز ارونــدان در این رویــداد مهم با 
کــز دانــش  هــدف شناســایی و حمایــت از پيمانــکاران، مشــاوران، مرا
بنیــان و همچنیــن ســازندگان کالاهای داخلــی  حضور فعالــی خواهد 

داشت و پاسخگوی مراجعه کنندگان و بازدیدکنندگان خواهد بود.
عبدالله عذاری اهوازی  -مدیرعامل شرکت نفت و گاز اروندان

 کرمانشــاه - حســنا فخــارزاده   در ادامــه تکمیــل رینــگ ترافیکــی شــهر 
کرمانشاه و در راســتای ایجاد دسترسی به محات حاشــیه ای بلوار جدید 

»ماحسینی« افتتاح شد.
، اعضای شــورای اســامی شــهر کرمانشــاه و  ، شــهردار  بــا حضــور اســتاندار
جمعی از مدیران شهرداری کرمانشــاه بلوار جدید ماحسینی افتتاح و زیر 

بار ترافیکی رفت.
محمد طیــب صحرایی در آیيــن افتتاح بلوار ماحســینی واقــع در انتهای 
شــهرک ســجادیه بلــوار شــهید دایی پــور وروری آرامســتان بهشــت زهــرا 
بریموند« ثکرمانشــاه، اظهار کرد: شــهر کرمانشــاه به تاش و جدیت بسیار 
برای خدمت رسانی نیازمند است و هر اقدامی در این زمینه می تواند یک 

حرکتی برای رسیدن به کرمانشاهی زیباتر باشد.
وی افزود: در زندگی شــهری عدالت در برخورداری و دریافت خدمات باید 
جزء اهداف ما باشــد و در اطراف شهر کرمانشــاه هنوز مناطقی وجود دارد 

که نسبت به سایر قسمت ها برخورداری کمتری دارند.
نادر نوروزی شــهردار کرمانشــاه نیز در ایــن آیين اظهــار کرد: در کرمانشــاه 
بیــش از ۵۰ هزار نفر برای مســکن ملــی ثبت نــام کرده اند و ایجــاد این معابر 

می تواند کمک موثری برای این اراضی باشد.
وی افــزود: در تــاش هســتیم کــه ایــن معابــر قابلیــت ایــن را پيــدا کننــد 
کــه تبدیل به مســکن ملی شــوند و افــرادی کــه کم بضاعــت و کــم برخوردار 

هستند بتوانند از مسکن برخوردار شوند.
شــهردار کرمانشــاه تصریح کرد: در مجاورت کرمانشــاه محاتی وجود دارد 
و محله »ماحســینی« محله ای اســت که فاقد دسترســی به وسایل نقلیه 

عمومــی اســت و دسترســی جوانــان آن محلــه بــه مــدارس هم به ســختی 
اســت. حمید اعتصام فر در ادامــه این آیين اظهــار کرد: بلوار ماحســینی 
یک خیابــان ۲ بانده اســت و طول ایــن مســیر ۱۰۸۳ متر و عــرض آن ۲۳ متر 
کبرداری  ، خا است.  وی افزود: در این مســیر لجن برداری ۲ هزار و ۵۷۲ متر
، زیرســازی ســاب بیس ســه  کریزی ۱۹ هزار ۷۷۵ متر ، خا ۳۳ هــزار ۷۱6 متــر
 ، ، بتن ریــزی ۴۲۷ متر ، زیرســازی بیس ســه هزار و 6۴۷ متر هزار و ۷۷۸ متر
کریزی نباتی  ، درختــکاری ۲۵۰ اصله، خا جدول گذاری چهار هزار و ۴۰۰ متر
، رنــگ آمیزی جدول ٢ هــزار و ٢٠٠ متر و آســفالت ۲۴ هزار  یک هزار و ۵٠٠ متر

۹۰۹ متر است. 
افشــین لر زنگنه معاون حمل و نقــل و ترافیک شــهرداری کرمانشــاه  نیزدر 
این آیين اظهــار کرد: کرمانشــاه از نظــر معابر شــبکه ضعیفی دارد و بیشــتر 
ایــن ضعــف در بخــش عرضــی اســت یعنــی شــبکه عرضــی مــا شــبکه قوی 

نیست.
وی افــزود: شــبکه عرضی در بســیاری از ســاعات دچــار ترافیک می شــود و 
این باعث اتاف وقت، انرژی، ســوخت و در نهایت تحمیــل با اقتصادی به 

شهروندان، شهر و دولت است.

کرمانشاه
  در راستای تکمیل رینگ ترافیکی شهر کرمانشاه؛

شد افتتاح  »ملاحسینی«  جدید  بلوار 

مازندران ن گلستا

معاون بیمه و خدمات سلامت اداره کل بیمه سلامت استان : 

۹ میلیارد و ۳۰۰ میلیون تومان هزینه درمان به بیماران خاص 
شد پرداخت  گلستان 

گفــت:  صحرایــی  گرگان-مهنازمحمدزمانــی   
از ابتــدای ســال تــا کنــون، ۹ میلیــارد و ۳۰۰ میلیــون 
کتور درمان ســه هزار و ۴۴۹ نفر  تومان برای هزینه فا
از بیمــاران خــاص و صعــب العــاج اســتان گلســتان 

پرداخت شد.
 علیرضا صحرایــی  گفت: هر جامعه ای که به ســمت 
صنعتی شدن پيش می رود و جوامعی که مشکات 
اقتصــادی و اجتماعــی در آن اتفاق مــی افتد، عاوه 
بر مشــکات ســامتی جســم، بیماری های روحی و 

روانی هم مبتابه آن جامعه هم می شود.
معــاون بیمــه و خدمــات ســامت اداره کل بیمــه 
گرفتــن  قــرار  از تحــت پوشــش  گلســتان  ســامت 
خدمــات روانشناســی در بیمــه ســامت خبــر داد و 
افزود: این خدمات به چنــد گروه فردی، خانوادگی، 

زوج درمانی تقسیم می شوند.
وی ادامــه داد: در دســته اول همه روانپزشــک ها با 
بیمه ســامت قراردا ببندنــد و خرید خدمــت انجام 
دهنــد، دســته دوم دکتــرای تخصصی روانشناســی 
دکتــرای  و  بالینــی  روانشناســان  ســوم  بالینــی، 
روانشناســی ســامت و دســته چهارم دانشــجویان 
رشــته روانشناســی خدمــات روانشناســی را انجــام 

دهند.
صحرایــی گفت: بــر ایــن اســاس، ســهمیه پرداخت 
دولــت ۷۰ درصــد اســت کــه از ســوی بیمــه ســامت 

پرداخت می شود.

وی افزود: این خدمات شــامل کسانی که اختالات 
رشــد عصبی، کــم توانایــی ذهنی، اختــالات خواب 
کل  و شــخصیت دارنــد، مــی شــود. معــاون اداره 
بیمــه ســامت گلســتان بــا اشــاره بــه بســته ترمیــم 
دندانپزشــکی، گفت: ایــن بســته از اول دی ماه جزو 
تعهــدات بیمــه ســامت قــرار گرفتــه اســت و بیمــه 
شــدگان دارای ســن 6 تــا ۱۸ ســال مــی تواننــد از این 
خدمات بهره مند شوند. وی با اشاره به تفاهم نامه 
بیمه ســامت بــا ســازمان بهزیســتی، افــزود: در این 
راســتا با ۲۹ مرکز توانبخشــی در اســتان عقد قرارداد 
شــده و افراد معلول تحت پوشــش بهزیستی نیز می 

توانند از خدمات روانپزشکی استفاده کنند.
گفــت: ایــن خدمــات شــامل؛ شــنوایی  صحرایــی 
ســنجی، بینایی ســنجی، کاردرمانی و گفتار درمانی 

می شود.

سنتی  طب  بیمارستان   5 
در مازندران فعال است

ســاری-امیری فر   ریيس دانشــگاه علوم پزشــکی 
و خدمــات بهداشــتی درمانــی مازندران گفــت:  پنج 
بیمارســتان و کلینیــک طــب ســنتی در مازنــدران 
بــه صــورت ســرپایی بیمــاران و مراجعــه کننــدگان را 

درمان و مشاوره می کنند.
کز تخصصــی خدمات طبی  فرهاد غامی افــزود: مرا
سنتی مازندران در بیمارســتان های بوعلی سینا در 
، امام رضا )ع( در آمل،  ساری،  خاتم الانبیا در بهشهر
 حضــرت زینــب )س( در بابلســر و کلینیــک شــهید 
صالحــی بابلســر فعــال هســتند و خدمــات ویزیــت 

افراد را انجام می دهند.
وی ادامــه داد:  گــروه طــب ســنتی از ســال ۱۳۹۱ در 
گــروه دانشــگاه هــای علــوم پزشــکی و خدمــات   ۲
بهداشــتی درمانــی مازنــدران و بابــل شــکل گرفتــه 
کــز مشــغول  کنــون در ایــن مرا اســت و از آن تاریــخ تا

خدماتدهی به افراد هستند.
ریيس دانشــگاه علوم پزشــکی و خدمات بهداشتی 
توســعه  بــرای  اظهــار داشــت:  درمانــی مازنــدران 
خدماتدهــی بــه تازگــی نیــز ســامتکده طــب ایرانی 
مازنــدران در ســاری افتتــاح شــده اســت کــه عــاوه 
بــر ویزیــت افــراد خدمــات تخصصــی شــامل تامین 
داورهــا،  حجامــت و  ماســاژ نیــز در ایــن ســامتکده 

ارائه می شود.
کید بــر اینکه تمامی اقدامات تشــخصیصی  وی با تا
کز طب ســنتی و نیز سامتکده طب  و درمانی در مرا

ایرانــی زیرنظــر پزشــکان متخصــص در ایــن حــوزه 
انجام می شــود،  توضیح داد:  ۳۲ دانشجوی دکتری 
تخصصی طــب ایرانــی در دانشــگاه علوم پزشــکی و 
خدمــات بهداشــتی درمانــی مازنــدران پذیــرش که 
غ التحصیل  ۱۴ نفــر از ایــن پزشــکان متخصــص فــار
شــدند. بــه گفتــه غامــی،   پزشــکان تخصصــی طب 
ایرانــی از میــان افــرادی کــه دوره پزشــکی عمومــی 
را طــی کردنــد از طریــق آزمــون بــه دوره تخصصــی 
طــب ایرانــی وارد شــدند و آمــوزش هــای علمــی و 

دانشگاهی را طی کرده اند.
وی اظهار داشــت: با توجــه به شــناخت و اعتمادی 
کــه مــردم مازنــدران بــه طــب ســنتی و ایرانــی دارند 
کــز طــب ســنتی زیــاد اســت و  تعــداد مراجعــات مرا
بخشــی از افراد جامعه درمان بیماری های خود را از 

این طریق پيگیری می کنند.

اردبیل

غربی آذربایجان 

اردبیل-افســون جبــارزاده   معــاون فنــی وراههــای روســتایی اداره کل 
راهــداری و حمل ونقــل جــاده ای اســتان اردبیــل در ۹ ماهه گذشــته از ثبت 

حدود۱۳ میلیون  تردد در محورهای مواصاتی استان اردبیل خبرداد.
منصور نجفقلیزاده معاون فنی و راههای روستایی اداره کل راهداری استان 
در بازدید از سامانه هوشمند محور ســرچم گفت :در مقایسه با مدت مشابه 
ســال قبل که۱۲ میلیون و۳۳6هــزار و۴۰۲ تــردد در مبــادی ورودی و خروجی 

استان ثبت شده بود افزایش ۵ درصدی را شاهد هستیم.
وی با اشــاره به اینکــه در مدت یاد شــده 6 میلیــون و ۵6۰ هــزار و6۵۵ تردد در 
مبــادی ورودی و 6 میلیــون و ۴۲۳ هــزار و ۵۳۱ تــردد نیــز در مبــادی خروجی 
استان به ثبت رســیده افزود:نســبت به مدت مشابه ســال قبل که 6میلیون 
و ۷۹ هــزار و 6۵۵ تــردد در مبــادی خروجی ثبت شــده بود در ۹ ماهه گذشــته 

افزایش بیش از ۵ درصدی را نشان می دهد.

نجفقلیزاده ادامه داد:در مدت مشابه ســال قبل 6 میلیون و۲۵6 هزار و ۸۹۵ 
تردد در مبادی خروجی اســتان به ثبت رســیده بــود که در ۹ ماهه گذشــته ۵ 

درصد افزایش را شاهد هستیم.
معــاون فنــی وراههــای روســتایی اداره کل راهــداری و حمل ونقل جــاده ای 
استان اردبیل محورهای اردبیل-آســتارا وبالعکس،اردبیل-نیر وبالعکس و 
اردبیل-مغــان بالعکس را جــزوه محورهای پرتردد اســتان برشــمرد و تصریح 
کرد:در ۹ ماهــه گذشــته ۱۰ میلیون و۹6۸ هــزار و ۱۸۷ تــردد در محــور اردبیل- 
آســتارا و بالعکــس،۹ میلیــون و۷۷۲ هــزار و6۸۸ تــردد در محــور اردبیل-نیــر 
وبالعکــس و بیــش از ۷ میلیون تــردد نیــز در محــور اردبیل-مغــان و بالعکس 

ثبت شده است.
نحفقلیــزاده در مــدت یــاد شــده از ثبــت ۹ میلیــون و۲۵۱ هــزار و۳۰۸ تــردد 
تخلــف ســرعت غیرمجــاز در محورهــای مواصاتی اســتان اردبیل خبــرداد و 

خاطرنشان شد:این میزان ۱۰ درصد از کل تردد استان را شامل می شود.

تجــارت  و  معــدن  صنعــت،  مدیــرکل  جباردخــت      ارومیه-رحیــم 
آذربایجان غربی گفت: ارزش صادرات کالاهای تولید اســتان طی ۹ ماه ســال 
جاری بــه یک میلیــارد و ۷۹۰ میلیون دلار رســید که ۵۹ درصد بیشــتر از مدت 

مشابه سال گذشته است.
عبدالحمیــد ســرتیپی  افــزود: در ایــن مــدت، چهــار میلیــون و 6۲۸ هــزار تــن 
انواع محصولات تولید اســتان به کشــورهای مختلف از جمله همسایه صادر 
شــده که از نظر وزنی نیز شــاهد افزایش ۳۵ درصدی نســبت به ســال گذشته 

هستیم.

وی اضافه کرد: ترکیه، عراق، فدراســیون روســیه، آلمــان، ایتالیا و کشــورهای 
عربی ازجملــه مقاصد صادراتــی کالاهای تولیــدی آذربایجان غربی به شــمار 

می روند.
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی اظهار کرد: عمده کالاهای 
صادراتی اســتان شــامل محصــولات آهنی یــا فولادی، انــواع شــمش از آهن و 
فولاد، انواع آبمیوه و کنســانتره، ســیب درختــی، محصولات کشــاورزی، لوازم 

اداری، انواع شوینده و مشتقات نفتی است.
ســرتیپی ادامه داد: در ۹ ماه امســال بیش از ۳۸۷ هزار تن انواع کالاهای مورد 

نیاز کشــور که تولید مشــابه آنها در کشــور وجود ندارد، بــه ارزش ۷۷۱ میلیون 
دلار برای تامین نیازهــای صنفی، صنعتی و عمومی از طریق گمرکات اســتان 

وارد کشور شده است.
وی گفت: عمده کالاهای وارداتی در ۹ ماه ســال جاری شــامل اجزا و قطعات 
تریلرها، آلیاژهای آلومینیوم، محصولات گوشتی، بلبرینگ و دیگر محصولات 

مورد نیاز کشوراست.
وی افزود: ترکیه، ازبکستان، ســوئد، سوئیس، هلند و چین مهمترین مبادی 

وارداتی آذربایجان غربی در این مدت بوده است.

در ۹ماه گذشته صورت گرفت:

۱۳ میلیون تردد در محورهای مواصلاتی استان اردبیل  ثبت حدود 

۵۹ درصد افزایش یافت صادرات از آذربایجان غربی 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره( استان خبرداد:

300 میلیارد تومان اعتبار ۷۵۰ واحد مسکونی برای مددجویان لرستان با  ساخت 
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خ بهره بین بانکی برای دومین   کاهش نر
هفته متوالی

نرخ بهــره بین بانکی در هفته منتهــی به ۲۰ دی بــرای دومین هفته 
متوالی کاهش یافــت. بانک مرکزی در جدیدتریــن گزارش خود نرخ 
بهره بین بانکی را در هفته منتهی به ۲۰ دی ماه به میزان ۲ صدم درصد 
کاهش داد و به ۲۳.۴۱ درصد رساند. بیشترین نرخ بهره امسال مربوط 

به ۵ مهرماه ماه بوده که به نرخ ۲۳.۸ درصد رسیده بود.
نرخ بهره بین بانکی در تاریخ ۶ و ۱۳ دی ماه به ۲۳.۵۹ درصد و ۲۳.۳۴ 
رسیده بود. طبق اعلام بانک مرکزی نرخ بهره بین بانکی در تاریخ های 
۲۹، ۲۲، ۱۵ و ۸ آذرماه به ترتیــب ۲۳.۵۵، ۲۳.۴۴، ۲۳.۴۳ و ۲۳.۵۴ 

درصد بوده است. این نرخ  در ۱ آذرماه، ۲۳.۶۰ درصد بوده است.
این نرخ در هفتــه منتهی به ۲۴ آبــان ماه، ۲۳.۶۳ درصــد و در هفته 
منتهی به ۱۷ آبان ماه، ۲۳.۵۶ درصد بوده اســت. این نرخ ۱۰ آبان ماه، 
۲۳.۶۰ درصد و این نرخ در هفته منتهی بــه ۳ آبان ماه، ۲۳.۷۱ درصد 
بوده اســت. نرخ بهره بین بانکی در هفته منتهی به ۲۶ مهرماه، ۲۳.۷۲ 
درصد بود. این نــرخ در هفته منتهی به ۱۹ مهرمــاه به ۲۳.۷۶ درصد، 

هفته پیش از آن ۲۳.۷۵ درصد بوده است.
نرخ بهره بین بانکی در پایان هفته منتهی به ۵ مهر ماه با رکوردشــکنی 
۱۰ ســال به ۲۳.۸۰ درصد افزایش یافته بود. این نــرخ در پایان هفته 

منتهی به ۲۹ شهریور ماه به ۲۳.۶۹ درصد رسیده بود.
نرخ بهره بین بانکی در هفته منتهی به ۲۲ شــهریورماه نیز با افزایش ۷ 
صدم درصدی به ۲۳.۶۲ درصد افزایش یافته بــود. این نرخ طی هفته 
منتهی به ۱۵ شــهریورماه با کاهش به ۲۳.۵۵ درصد رسیده بود. نرخ 
ســود در هفته منتهی به ۸ شــهریورماه نیز با کاهش ۲ صدم درصدی 
به ۲۳.۵۷ درصد رســید. این نرخ طی هفته منتهی به ۱ شهریورماه با 
افزایش به ۲۳.۵۹ درصد رســیده بود. نرخ بهره بیــن بانکی طی دو ماه 

گذشته روند نوسانی داشته است.
کمترین نرخ این بازار در ســه ماه اخیر، حوالی ۲۳.۴ بوده اســت. روند 
صعودی نرخ بهره بین بانکی از بهمن ماه سال گذشته آغاز شد؛ از هفته 
منتهی به ۳۰ آذرماه، نرخ سود بین بانکی وارد کانال ۲۱ درصدی شده و 
تا هفته منتهی به ۱۹ بهمن ماه در همین کانال در نوسان بود، ولی از ۲۶ 
بهمن ماه این نرخ رکورد جدیدی در کانال ۲۲ درصدی به ثبت رساند و 

حالا این نرخ در کانال ۲۳ درصدی در نوسان است.
با افزایش نرخ بهره بانکی در هفته گذشته، به نظر می رسد بانک مرکزی 
برای کنترل عملیات بانک ها در بازار بیــن بانکی مجبور به افزایش نرخ 
بهره شده اســت. نرخ بهره بین بانکی رکورد ســال های گذشته خود را 
شکسته و به ســقف کریدور نزدیک شده است.بانک مرکزی در واکنش 
به افزایش نرخ ســود بین بانکی، کریدور این نرخ را که پیش از این از ۱۴ 
تا ۲۲ درصد بود به ۱۷ تا ۲۴ درصــد افزایش داد، نرخ بهره بین بانکی بار 
دیگر به سقف کریدور جدید خود نزدیک می شــود و باید دید که بانک 

مرکزی اجازه شکسته شدن این سقف را خواهد داد یا خیر.

در حال حاضر بانک های مرکــزی دنیا در سیاســت گذاری پولی یک 
کریدور نرخ بهره تعریف می کنند، کف و ســقفی تعریف شده و معمولا 
نرخ بهره هدف، در وســط این کریدور تعیین می شــود، به عنوان مثال 

نرخ بهره هدف ۱۸ درصد است.
در صورت مدیریت صحیح، طبیعتا نرخ بهره در بــازار بین بانکی از این 

سقف کریدور نباید بالاتر برود یا از کف آن به عدد پایین تری برسد.
بانک های مرکزی در حال حاضر هدف گــذاری تورمی انجام می دهند 
و این موضوع متعارف اســت، به عنوان مثال اعلام می کنند، نرخ تورم 
هدف، ۲۲ درصد اســت و با همین نرخ بهره، به آن هدف می رسند و به 
اقتصاد جهت دهــی می کنند؛ پس نرخ بهره  بین بانکــی که به آن لنگر 
اسمی گفته می شــود، ابزاری برای کنترل و هدف گذاری تورم است که 

در همه دنیا از آن استفاده می کنند.

خ ساخت   برابری قیمت آپارتمان با نر
آن در برخی از مناطق تهران

نایب رییس اتحادیه املاک تهران از رکود بازار مسکن خبر داد و گفت: 
در برخــی از مناطق تهران قیمت مســکن با قیمت تولیــد آن برابری 

می کند که در نتیجه موجب کاهش میزان معاملات می شود.
داوود بیگی نژاد نایب رئیس اتحادیه املاک تهران  با تاکید بر اینکه بازار 
مســکن به خواب زمستانی »رکود« فرو رفته اســت، گفت: در مقایسه 
وضعیت آذرماه امسال نسبت به ســال گذشته حدود ۶۵ درصد کاهش 
تعداد معاملات در بازار داشــتیم و ۳ هزار و ۵۰۰ قرارداد در آذرماه سال 

جاری در سامانه املاک و مستغلات به ثبت رسیده است.
نایب رئیس اتحادیه املاک در ادامه تاکید کرد: البته باید توجه داشــت 
که این آمار نسبت به آبان ماه امســال نیز متأسفانه روند کاهشی را طی 
کرده و بازار مسکن در رکود به ســر می برد و هرچه به سمت عید نوروز 

حرکت می کنیم باید میزان قراردادها افزایشی شود.
این مقام مســؤول خاطرنشــان کرد: در مقایســه آذرماه بــا آبان ماه 
ســال جاری هم حدود ۱.۵ درصد کاهش معاملات داشتیم که باید این 
روند در جهش رو به رشــد حرکت کند.وی در ادامــه تصریح کرد: روند 
بازار مسکن نرمال نیست؛ این بازار باید طبق دهه های اخیر هر مقدار که 
به ســمت عید نوروز حرکت می کردیم در مقابل میزان سرمایه گذاری، 
خرید و فروش مســکن توســط مردم افزایش پیدا می کرد اما وضعیت 
بازار مسکن در ســال جاری چنین به نظر نمی رسد.بیگی نژاد ادامه داد: 
با توجه به افزایش قیمت مســکن در بازار، چنیــن قیمتی قطعاً در توان 
مصرف کننده نخواهد بود؛ حتی قیمت مســکن در برخی از نقاط تهران 
با قیمت تولید برابری می کند که چنین رونــدی قطعاً در آینده نزدیک 
بسیار شرایط این بازار را قرمز خواهد کرد.وی میانگین قیمت مسکن در 
اســتان »تهران« را متری ۷۵ میلیون تومان برآورد کرد.این مسؤول در 
پایان تاکید کرد: البته باید توجه داشت که سال آتی با عرضه واحدهای 
مســکونی نهضت ملی مســکن در بازار شــاهد کاهش قیمت مسکن 
خواهیم بود و این بخش بــا رفع موانع،  رو به جلــو حرکت خواهد کرد؛ 

زیرا دولت سیزدهم عزم جدی برای کاهش قیمت مسکن در بازار دارند.

 آیا ۷ برابر بودن قیمت بنزین در ایران نسبت
به آمریکا صحت دارد؟

در روزهای اخیر، ویدئویی در شــبکه های اجتماعی منتشــر شده که 
ادعای عجیب قیمت ۷ برابری بنزین در ایران نسبت به آمریکا را مطرح 

می کند.
مســاله قیمت گذاری حامل های انرژی به خصوص بنزین و مقایســه 
قیمت ها در ایران با سایر کشورها، از گذشــته مورد توجه کارشناسان 

اقتصادی قرار داشته و مواضع مختلفی در قبال آن وجود دارد.
عده ای از کارشناســان معتقدند، باتوجه به ذخایر نفت و گاز کشــور، 
منطقی است که دولت برای افزایش سطح رفاه مردم، با پرداخت یارانه، 
قیمت تمام شــده حامل های انرژی را برای مصــارف تولیدی و خانگی 
ثابت نگه دارد و از متناسب ســازی نرخ ها با قیمت های جهانی و میزان 
تورم در کشور خودداری کند.اما عده ای دیگر از کارشناسان معتقدند، 
شاید در گذشته باتوجه به شرایط بین المللی و کمتر بودن میزان مصرف 
نسبت به تولید، ثابت نگه داشتن قیمت انرژی با چالش کمتری مواجه 
بوده، اما باتوجه به ناترازی مصرف انرژی در سال های اخیر و فشار زیادی 
که برای ثابت نگه داشــتن قیمت حامل های انرژی به منابع مالی کشور 
وارد می شــود؛ اصلاح قیمت انــرژی و تغییر در تخصیــص یارانه های 

انرژی را اجتناب ناپذیر می دانند.
تقابل دیدگاه ها در خصوص قیمت تمام شــده حامل هــای انرژی در 
ایران، در بسیاری از موارد دســت مایه اهداف سیاسی نیز قرار می گیرد. 
این مســئله عموماً در مواجهه افــکار جناح های سیاســی مختلف با 
یکدیگر و حتی نزاع و دشــمنی افراد معاند نظام جمهوری اسلامی نیز 

قابل مشاهده است.

آیا واقعاً قیمت بنزین در ایران ۷ برابر آمریکا است؟!
در همین رابطه، اخیراً ویدئویی در شبکه های اجتماعی منتشر شده که 
در آن ادعا می شــود؛ »برخلاف اعلام کارشناسان و سایت های آماری، 
باتوجه به میانگین حقوق دریافتی ۱۱ میلیون تومانی در ایران، قیمت 
بنزین در کشور ۷ برابر آمریکا اســت، بنابراین هر کارگر ایرانی با حقوق 
روزانه خود ۳۹ لیتر و هــر آمریکایی با این مقــدار، می تواند ۲۷۰ لیتر 
بنزین خریداری کند.«مهــر در این گزارش به بررســی ادعای مطرح 
شده می پردازد و توضیحات تکمیلی در خصوص قدرت خرید ایرانیان 

نسبت به کالایی مانند بنزین را ارائه می دهد.
ابتــدا باید توضیــح داد، باتوجه به مــلاک بودن قدرت خریــد در این 
مقایسه، باید میزان درآمد افراد و قیمت بنزین در در هر کشور را نسبت 
به پول ملی آن مورد بررســی قرارداد. از طرفی در این گزارش، حداقل 
دســتمزد روزانه در ایران و آمریکا به عنوان درآمد در نظر گرفته شده و 
مواردی از جمله: حق اولاد، حق مســکن، حق خوار و بار و… در حقوق 
روزانه کارگر مدنظر نیست. بر اساس بررســی های انجام شده، حداقل 
دستمزد روزانه در ایران و آمریکا به ترتیب حدوداً ۱۷۷ هزار تومان و ۵۷ 
دلار است. همچنین قیمت بنزین برای آمریکا لیتری ۰.۹۶ دلار و برای 
ایران ۶۰ لیتر با قیمت ۱.۵۰۰ تومان و مابقی با قیمت ۳.۰۰۰ تومان در 

نظر گرفته شده است.

قدرت خرید ایرانیان برای تهیه بنزین 30 لیتر بیشتر از مردم 
آمریکا است

بنابراین، بر اســاس اعداد و ارقام مذکور، باتوجه به حداقل درآمد ۱۷۷ 
هزارتومانی به ازای هر روز، هر کارگر ایرانی با مزد روزانه خود، می تواند 
۸۹ لیتر بنزین اعم از ۶۰ لیتــر ۱۵۰۰ تومانی و ۲۹ لیتر ۳۰۰۰ تومانی، 
خریداری کند. از طرفی هــر آمریکایی با درآمــد روزانه خود می تواند 
۶۰ لیتر بنزین خریداری کند.براین اساس، ادعای »۷ برابر بودن قیمت 
بنزین در ایران نسبت به آمریکا«، نه تنها »نادرست« است، بلکه قدرت 
خرید یک کارگر ایرانی از یــک آمریکایی در خصــوص توانایی خرید 

بنزین حدود ۳۰ لیتر به صورت روزانه بیشتر است.

چرا این مقایسه اهمیت دارد؟
اما مقایسه انجام شــده بیانگر نکات قابل توجهی اســت که نمی توان 
به راحتی از کنار آن گذشــت؛ درست اســت که قدرت خرید ایرانیان 
در خصوص کالایی مانند بنزین از مردم آمریکا بیشــتر اســت، اما این 
مســئله در مورد کالاهای دیگری که حتی یارانه هم دریافت می کنند، 
صادق نیست.به عنوان مثال در حال حاضر قیمت یک کیلوگرم مرغ در 
میادین میوه و تره بار ایران حدود ۸۹ هــزار تومان و در آمریکا ۳.۶ دلار 
است. بر این اساس، یک ایرانی با دستمزد روزانه خود حدود ۲ کیلوگرم 
و یک آمریکایی نزدیک به ۱۶ کیلوگرم مــرغ، می تواند خریداری کند. 
در نتیجه، قــدرت خرید حداقل دســتمزد روزانه بــرای تهیه مرغ در 

آمریکا ۸ برابر ایران است.

از این مقایســه می توان نتیجه گرفت؛ علی رغــم کاهش قدرت خرید 
مردم ایران بــرای کالاهایی مانند مــرغ، اما قدرت خریــد ایرانیان در 
مورد حامل های انرژی به خصوص بنزین، حتی با وجود تورم بالای ۳۰ 
درصد، نه تنها کاهش نداشــته بلکه بیشتر هم شــده است. به عبارتی 
ثابت نگه داشــتن قیمت حامل های انرژی در ایران با وجود تورم بالا در 
کشور، موجب شکل گیری چنین وضعیتی شــده که البته الزاماً نتیجه 
مثبتی در پی نداشته اســت؛ به طوری که برخی کارشناسان اقتصادی، 
موضوع ناترازی انرژی در کشــور را ماحصل انفعال در سیاســت جامع 
برای افزایش بهره وری می دانند که شــامل راهکارهــای قیمتی و غیر 

قیمتی برای کنترل مصرف انرژی است.

چرا اصلاح قیمت حامل های انرژی اهمیت دارد؟
گفتنی است، به نظر می رسد ادامه روند فعلی در تدوین سیاست جامع 
به منظور مدیریت مصرف سوخت، آســیب های زیادی در بخش های 
مختلف اقتصاد، سلامت و بهداشت، محیط زیست و… به همراه خواهد 
داشــت و توزیع عادلانه یارانه انرژی را محقق نخواهد کرد. زیرا انرژی 
ارزان چه در بخش تولید و چه در بخش خانگی موجب شــده تا افزایش 
بهره وری در این موارد مورد توجه نباشد و مصرف بی رویه انرژی افزایش 
یابد، از طرفی اقشار پر درآمد با مصرف انرژی بیشتر یارانه بیشتری نیز 
دریافت کنند.به عنوان مثال بر اساس آخرین پژوهش های انجام شده، 
حدود ۵۰ درصد مردم کشور دارای خودروی شخصی هستند؛ با توجه 
به نحوه توزیع یارانه بنزین که در شرایط فعلی به خودرو تعلق می گیرد، 
حدود ۴۰ میلیون نفــر از افراد جامعــه از دریافت ایــن یارانه محروم 
هســتند. از طرفی، هر چه افراد متمول تر باشــند و خودروی بیشتری 

داشته باشند، طبیعتاً یارانه سوخت بیشتری دریافت خواهند کرد.
البته کارشناســان انرژی معتقدند، اصلاح سیاســت گذاری های حوزه 
انرژی و بازنگری تخصیص یارانه به این بخش، باتوجه به نتیجه نامطلوب 
سنوات گذشــته، باید در یک برنامه جامع و با استفاده ابزارهای مختلف 
قیمتی و سهمیه بندی صورت پذیرد، تا اهداف در نظر گرفته شده جهت 

کاهش مصرف و توزیع عادلانه منابع کشور میان مردم، به ثمر برسد.

صفحه 8
یکشنبه      24 دی 1402    شماره 1501

انرژی
روزنامه اقتصادی صبح ایران

www . K H A R I D A A R O N L I N E . i r

kharidaar.ir@gmail.com

وگاه های تجدیدپذیر  با آلودگی هوا جدال نفس گیر نیر

خریدار  انعقاد قرارداد ســاخت ۴۵۰۰ مگاوات 
نیروگاه تجدیدپذیــر در ماه گذشــته، صعود ۳ 
پله ای ایران در فهرست کشورهای دارای نیروگاه 
خورشــیدی در غرب آســیا را رقم زد که ایران را 
به همســایه ترکیه در صدر این فهرســت تبدیل 

خواهد کرد.
آلودگی هوا سال هاست که راه تنفس شهروندان 
را تنــگ کــرده و کلانشــهرهای ایــران رنگ 

خاکستری به خود گرفته اند.
در حالیکــه ســوخت های فســیلی متهــم 
ردیف اول آلودگــی هوا هســتند، معاون وزیر 
نیــرو محمود کمانــی به ســاخت ۹۵ نیروگاه 
خورشــیدی طی ۱۲ ماه پرداختــه و می گوید، 
»ایران رســیدن به جایــگاه دوم نیروگاه های 
خورشــیدی در بین کشــورهای غرب آسیا را 

هدف گرفته است.«
ســاخت ۹۵ نیروگاه حرارتــی، ۴۵۰۰ مگاوات 
ظرفیت به شبکه برق کشــور اضافه خواهد کرد 
و همه نیاز برقی یک شهر ۲.۵ میلیون نفری مانند 
کرج، بدون مصرف یک قطره ســوخت فســیلی 

تامین می شود.

جهش قیمت نفت در سال ۱۹۷۳، دنیا را به فکر 
اســتفاده از انرژی های تجدیدپذیــر انداخت و 
اولین نیروگاه های خورشیدی به جهان معرفی 
شد، ۱۴ ســال پس از این واقعه پای اولین سلول 
خورشــیدی در قالب طرح مطالعاتی دانشــگاه 
شیراز به کشــور باز شــد، در حال حاضر ایران 
۵۳۹ مگاوات، یعنی کمی بیشــتر از ۰.۵ درصد 
کل ظرفیت تولید برق ایران، انرژی خورشیدی 

دارد.
ســاخت ۴۵۰۰ مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر نیاز 
به مصرف مــازوت به ویژه در زمســتان را کاهش 
داده و انتشار  ۷.۲ میلیون تن آلودگی معادل وزن 
۲۶ هزار ایرباس۳۸۰ پر از مسافر به آسمان ایران 

متوقف خواهد شد.
مطالعات معاونــت بــرق و انــرژی وزارت نیرو 
از ظرفیت توســعه ۷۲ هــزار مگاواتــی نیروگاه 
خورشــیدی در ایران حکایت دارد، پتانســیلی 
که در صورت بالفعل شــدن به جهــش ۹۰ برابر 
نیروگاه های خورشــیدی در ایــران ختم خواهد 

شد.
کارشناس انرژی سید ســلیمان بی طرف توسعه 

انرژی تجدیدپذیر در دنیا را یک پروژه شکســت 
خورده تلقی می کنــد و معتقد اســت که برنامه 
توسعه ۳۰ هزار مگاوات برق سبز در ایران با توجه 
به تجربیات جهانی نظیر آلمان، هدر دادن منابع 

است.
از طرفی، اســتاد دانشــگاه ســعید نیکی سخن 
وضعیت آلمــان را محصول حــذف نیروگاه های 
اتمی می دانــد و می گوید که برنامه توســعه ۳۰ 
هزار مگاواتی برق ســبز ایران در کنار یک برنامه 
۵۰ هزار مگاواتی نیروگاه ســیکل ترکیبی و اتمی 

اجرا می شود.
در صورت تحقق برنامه ساخت نیروگاه ایران، 
سهم تجدیدپذیرها به ۱۷ درصد از شبکه برق 
می رسد و ۸۳ درصد از برق توسط منابع گازی 
و اتمی تامین خواهد شــد، این در حالیســت 
که آلمان هم اکنون ۵۳ درصد از شــبکه برق 
خود را به برق تجدیدپذیر ســپرده اســت. به 
اعتقاد کارشناســان، حفظ تعادل میان توسعه 
تجدیدپذیر و اســتفاده از ســایر منابع انرژی 
رمز توســعه کشــورها مبتنی بر انــرژی برق 

است.

سوخت

 بر اساس تفاهمنامه ای که ابتدای 
آذرماه بین شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی و پلیس راهور 
فراجا به امضا رســید، مقرر شــد 
تا حداکثــر دوماه بعــد )ابتدای 
بهمن ماه( ثبت درخواست کارت 

سوخت آنلاین شود.
درحال حاضــر تنهــا راه بــرای 
ثبت درخواســت صــدور کارت 
هوشــمند ســوخت، مراجعــه 
حضــوری به دفاتــر پلیس ۱۰+ 
اســت و بعد از ثبت درخواســت 
متقاضی، حداقــل حدود یک ماه 

زمان نیاز است تا کارت 
ســوخت  هوشــمند 
صادر شــده و به دست 

متقاضی برسد.
هفتم آذرماه امســال 
بــود کــه بــا امضای 
تفاهمنامه ای، از سامانه 

برخــط ثبت درخواســت کارت 
هوشمند سوخت که با همکاری 
شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی و پلیس راهــور فراجا ایجاد 

شده، رونمایی شد.
در این مراســم، جعفر ســالاری 

مدیرعامــل  نســب، 
شــرکت ملــی پخش 
فرآورده فرآورده هــای 
نفتی گفته بــود: امروز 
با امضــای تفاهمنامه 
و رونمایی از ســامانه 
برخط ثبت درخواست 
صدور کارت هوشــمند سوخت، 
فرآینــد پیش راه انــدازی ایــن 
ســامانه آغاز شــده و حداکثر تا 
۲ ماه آینده راه اندازی می شــود 
و مــردم می تواننــد از آن پس، 
درخواســت های خود را آنلاین 

ثبت کنند.
به گفتــه وی، با راه انــدازی این 
سامانه، زمان انتظار صدور کارت 
ســوخت از یک ماه بــه ۱۰ روز 

کاهش می یابد.
حــال کــه در روزهــای پایانی 
دی ماه هستیم، طبق وعده داده 
شــده، باید شــمارش معکوس 
راه اندازی این ســامانه و شــروع 
ثبت نام آنلاین درخواست کارت 
سوخت آغاز شود؛ اما هنوز اخبار 
رســمی حاکی از آغاز این فرآیند 

از روزهای آینده نیست

 نحوه دریافت کارت سوخت تغییر کرد

شعبه

مسکن

بنزین  روزنامه سراسری صبح ایران
 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱۴۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰

 آگهی مزایده عمومی 
 یک مرحله ای  

سازمان پارکها و فضای سبز شهرداری اهواز در نظر دارد محل ذیل را از طریق مزایده عمومی به اشخاص حقیقی و حقوقی واجد شرایط واگذار نماید.

مبلغ پایه مزایده عمومی برای  شرح مزایده
سال اول قرارداد )سالیانه()ریال(

سپرده شرکت در مزایده 
)ریال(

ودیعه )ریال(
برای سال اول قرارداد

1.200.000.00060.000.000700.000.000کیوسک گلفروشی-  کیانپارس، بلوار شهید چمران نبش خیابان مهر شرقی

از اشخاص حقیقی و حقوقی دعوت به عمل می آید جهت دریافت اسناد مزایده از تاریخ 1402/10/24 لغایت 1402/11/01 تا ساعت 18/00 به سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت )ستاد( www.setadiran.ir مراجعه نمایند. 

در شرایط یکسان اولویت با اشخاص بومی خواهد بود. 
مهلت قبول پیشنهادهای مزایده گران از آخرین روز مهلت دریافت اسناد به مدت 10 روز در سامانه ستاد است و حداکثر مهلت بارگذاری اسناد به همراه پیشنهاد قیمت در 
سامانه ستاد تا 1402/11/12 ساعت 19/00 می باشد. ضمنا آخرین مهلت تحویل پاکات فیزیکی )ضمانتنامه( تا پایان وقت اداری مورخ 1402/11/14 به دبیرخانه محرمانه 

حراست سازمان پارکها و فضای سبز شهرداری اهواز به آدرس :اهواز – انتهای بلوار شهید فهمیده جنب مجتمع سیاحتی ساحل می باشد.  
 لازم به ذکر است کلیه مراحل برگزاری مزایده از دریافت اسناد تا ارائه پیشنهاد قیمت می بایست از درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس
 www.setadiran.ir صورت پذیرد و مزایده گران در صورت عدم عضویت قبلی مراحل ثبت نام را در سایت مذکور و با دریافت گواهی امضاء الکترونیکی )توکن( را جهت 

شرکت در مزایده را محقق سازند.
پرداخت هزینه انتشار اگهی و وجوه قانونی سامانه ستاد به عهده برنده مزایده می باشد. 

پیشنهاد قیمت ها در صورتی قابل بررسی می باشند که اسناد فیزیکی قبلا در سامانه ستاد بارگذاری و مورد تایید باشند. 
سازمان پارکها و فضای سبز شهرداری اهواز در رد یک یا تمام پیشنهادها مختار می باشد.

مبلغ ضمانتانمه شرکت در مزایده پنج درصد مبلغ اولیه می باشد که می بایست به یکی از طریق ذیل ارائه شود. 
الف – فیش واریزی مبلغ فوق به حساب سپرده به شماره 1044266411 بانک قرض الحسنه رسالت شعبه بانکداری اجتماعی اهواز به نام سازمان پارکها و فضای سبز 

شهرداری اهواز.
ب – به صورت ضمانتنامه بانکی به نام سازمان پارکها و فضای سبز شهرداری اهواز و به مدت سه ماه از تاریخ افتتاح پیشنهادها و قابل تمدید تا یک دوره سه ماهه. 

برندگان اول و دوم مزایده هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.
تاریخ برگزاری کمیسیون مزایده در ساعت 13/00 مورخ 1402/11/15 در محل سالن اجتماعات سازمان پارکها و فضای سبز شهرداری اهواز به آدرس : انتهای بلوار شهید 

فهمیده جنب مجتمع سیاحتی ساحل می باشد.
نتیجه کمیسیون مطابق آئین نامه معاملات شهرداری تهران )کلان شهرها( به برنده اعلام خواهد شد.

به استناد بند 5 ماده 11 آئین نامه معاملات شهرداری تهران )کلان شهرها( میزان تضمین حسن انجام تعهدات قرارداد، معادل 10% درصد )ده درصد ( مبلغ قرارداد می باشد. 
برنده دوم طبق تبصره یک ماده 20 آئین نامه معاملات شهرداری تهران در صورتی تعیین خواهد شد که تفاوت بهای پیشنهادی او با برنده اول از مبلغ سپرده بیشتر نباشد. 

حضور پیشنهاددهندگان در جلسه بازگشایی پاکات آزاد می باشد. 
سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده مندرج شده است. 

 اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری اهواز 
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